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Treba je odpraviti slabosti 

v gospodarstvu, da bo več blagostanja 
28. novembra je b i l a v Novem mestu 13.. seja okraj

nega komi te ja Zveze komunistov , n a ka te r i so predvsem 
razprav l ja l i o nedavnih občinskih konferencah Z K S . N a 
seji , k i jo je vod i l sekretar O K Z K S inž. M a r k o Bu le , 
je najprej v imenu posebne komis i je O K oceni l občin
ske konference org. sekretar okrajnega komite ja S i lvo 
Gorenc, v razgibani razprav i pa so nato sodeloval i tova
riši: F ranc K o t n i k , S lavko Kržan, Gustav Avbar , F ranc 
Beg, E m a Muser , Nace Zagore, Ma rko Bu le , M i r o Gošnik, 
E d i Komočar, V i k t o r Zupančič, M i r o Thorževski, M i l a n 
Malešič, F ranc Košir i n Jože Plaveč. Razprava z analizo 
vred pomeni dobro orientacijo za nadaljnje delo okrajnega 
komite ja Z K S , p r i čemer so poudar i l i , da bo težišče dela 
na akt i v ih i n komite ju kot celot i . 

N a sej i so i zbra l i tud i nov sekretariat O K Z K S , v 
katerem so tovariši inž. M a r k o Bu le , S i lvo Gorenc, inž. 
Jože Legan i n M i r o Gošnik. Članstva v O K sta b i l a zaradi 
odselitve razrešena tovariša F ranc Pirkovič i n N i k o Belo-
pavlovič, v O K Z K S pa so koop t i ra l i Petra G luhar ja , 
novega načelnika O N Z p r i O L O . Z a predsednika kadrov
ske komis i je je b i l imenovan inž. Jože Legan, nov i član 
te komis i je pa je inž. Jože Petrič; K r i s t i n a P lut i n Si lvo 
Gorenc sta b i l a razrešena članstva v kadrovsk i komis i j i . 
— Nato so spreje l i še predlog delovnega programa O K 
Z K S za obdobje pr ihodn j ih mesecev. 

K o j e o c e n j e v a l občinske 
k o n f e r e n c e Z K S , j e tovariš 
S i l v o G o r e n c m e d d r u g i m 
de ja l , d a s o te k o n f e r e n c e 
da l e j a s n a n a p o t i l a z a n a 
d a l j n j e d e l o k o m u n i s t o v v 
o k r a j u . G r a d i v o z a kon fe 
r ence j e b i l o t e m e l j i t o p r i 
p r a v l j e n o , že p r e d kon fe 
r e n c a m i p a so o poroči l ih 
k o m i t e j e v i n r e f e r a t i h se
k r e t a r j e v r a z p r a v l j a l i v 
v s eh o s n o v n i h o r g a n i z a c i 
j a h Z K S . T e m e l j i t e k a d r o v 
ske p r i p r a v e z a v o l i t v e de
lega tov i n z a člane n o v i h 
k o m i t e j e v s o p r a v t a k o p r i 
speva l e p o m e m b e n delež, 
d a so k o n f e r e n c e l a h k o 
U s m e r i l e s v o j o p o z o r n o s t 
n a d v a najvažnejša i n naj
b o l j a k t u a l n a p r o b l e m a : 

— n a na l oge k o m u n i s t o v 
v g o s p o d a r s t v u i n 

— n a i z p o l n j e v a n j e me
t o d , o b l i k i n v s e b i n e d e l a 
Z K . 

Poroč i la n a v s e h kon fe 
r e n c a h so z a t o p r e d v s e m 
krit ično o c e n i l a s l a b o s t i i n 
p o m a n j k l j i v o s t i v d e l u ko 
m u n i s t o v , z a t o p a so seve
d a m a n j g o v o r i l a o uspe
h i h , k i j i h n i k a k o r n i m a l o . 
T a k način poročanja j e m o 
b i l i z i r a l d e l o k o n f e r e n c i n 
n u d i l o b i l o možnost i , d a s o 
d e l e g a t i l a h k o p o i s k a l i bo l j 
šo v s e b i n o d e l a i n p o t i z a 
n a d a l j n j e uspešnejše u r e s 
ničevanje številnih n a l o g . 
Večina k o n f e r e n c j e p r i t e m 
p o k a z a l a , d a se k o m u n i s t i 
z a v eda j o a k t u a l n i h p r o b l e 
m o v , h k r a t i p a se j e d a l o 
p o v s o d t u d i u g o t o v i t i , d a 
je v m e t o d a h d e l a Z K v 
našem o k r a j u l e še preveč 
s t a r e p r a k s e . V o d s t v a Z K 

I 

ijuiiiiiiiniiiiiHHiiiHn 

V prvem tednu : | 

196 novih naročnikov ( 
»Juriš« na 20.000 izvodov tedenske naklade se • 

je začel k a r dobro: do to rka opoldne smo dob i l i že • 
196 naročilnic nov ih naročnikov. Razen Kra jevne I 
organizacije S Z D L v Bres tan ic i , o kater i smo poro- I 
čali že pred 14 dnevi , n a m je 10 nov ih naročnikov 1 
poslala tud i K O S Z D L iz Semiča, medtem k o so 1 
druge naročnike p r i dob i l i pismonoše. Dos le j vod i 
med n j i m i tovariš Dragman, raznaSalec brzo javk I 
novomeške pošte, k i je do ponedel jka opoldne zbra l 
i n pos la l že 35 naročilnic nov ih naročnikov. M e d po
štami pa vodijo v p rvem tednu: 

pošta N O V O M E S T O 57 novih naročnikov 
pošta VIDEM—KRŠKO 22 nov ih naročnikov 
pošta S E V N I C A 19 nov ih naročnikov 

i td . Seveda p r v i dnevi še niso p rav i odraz akcije, S 
k i je s tek la ponekod šele v ponedeljek, torej po 
zadnj ih p razn ik ih . Pismonoše so te d n i razde l i l i § 
nekaj nad 5000 izvodov našega tednika vsem t i s t im § 
družinam i n posamezn ikom n a svojem področju, k i 
doslej D O L E N J S K E G A L I S T A še niso dob iva l i n a 
svoj naslov. Povab i l i so j i h v vrste r edn ih bralcev § 
domačega tednika, te d n i pa bodo pobra l i podpisa- | 
ne naročilnice. T u d i krajevne organizacije S Z D L so | 
zlast i v občinah Sevnica, Videm—Krško i n Brežice 1 
začele pr idob iva t i m e d svo j im i člani nove naročnl- | 
ke n a glasi lo S Z D L občin i n okra j a Novo mesto. 

' P r o s i m o , priporočite domači tednik t u d i v i p r i - s 
jatel jem, znancem i n sorodn ikom, če ga še ne dobi- | 
vajo na svoj naslov. Pomagajte n a m uresničiti I 
geslo: V V S A K O HIŠO N A D O L E N J S K E M , SPOD- • 
N J E M POSAVJTJ I N V B E L I K R A J I N I : D O L E N J - 1 
S K I L I S T ! 

se še vse preveč u k v a r j a j o 
z vprašanji, k i s o d i j o v p r i 
s t o j n o s t g o s p o d a r s k i h o r 
g a n i z a c i j , o b l a s t n i h o r ga 
n o v oz . d e l o v n i h k o l e k t i 
vov , m a n j p a s t e m , k a j se 
d o g a j a n o v e g a v r a s t i 
t e h o r g a n i z a c i j . Z a t o ide j 
n i h p r o c e s o v ne a n a l i z i r a j o , 
čestokrat p a t u d i ne po zna 
j o v z r o k a i n b i s t v a p r ob l e 
m o v . T o p o t r j u j e t u d i dej
s t vo , d a so b i l a vprašanja 
n o t r a n j e g r a d i t v e Z K obde
l a n a v poroči l ih z a kon fe 
r e n c e m a n j k o n k r e t n o , ne
k a m preveč posplošeno, 
b o l j t e m e l j i t a i n k o n k r e t n a 
p a s o b i l a poroči la o t i s t i h 
n a l o g a h o r g a n i z a c i j Z K , k i 
zadeva j o p r o b l e m a t i k o v 
g o s p o d a r s t v u . P o k a z a l o se 
j e t u d i , d a so poroči la b o l j 
o b d e l a l a t r e n u t n o s t an j e n a 
p o s a m e z n i h področj ih, p r e 
m a l o p a so o c e n i l a c e l o t n o 
d e l o z a r a z d o b j e m e d dve
m a k o n f e r e n c a m a . 

Vloga komunistov 
v spremenjenih pogojih 

širokega družbenega 
samoupravljanja 

K a k o so občinske kon fe 
r ence o b d e l a l e na l oge , k i so 
t e sno združene z iđejno-
pol i t ično i n o r g a n i z a c i j s k o -
k a d r o v s k o g r a d i t v i j o Z K ? 
P o n e k o d širše, d r u g o d spe t 
ožje, p o v s e b i n i p a vseka -
(Nadaljevanje na 3. strani ) 

Viktor Avbelj v Novem mestu 
Predsednik republiškega izvršnega sveta Slovenije, tovariš Viktor 

Avbelj je v spremstvu Nika šiliha in Žana Moreta obiskal 3. decembra 
popoldne razstavo urbanističnega programa Novega mesta in se dlje 
časa zadržal v razgovoru o problemih urbanističnega razvoja 
3. d e c e m b r a o b 16. u r i j e 

o b i s k a l r a z s t a v o urbanistič
nega p r o g r a m a N o v e g a me
s t a v p r o s t o r i h d o m a J L A 
p r e d s e d n i k republiškega iz
vršnega s v e t a V i k t o r Av
b e l j . Z n j i m s t a b i l a t u d i 
tovariša N i k o Šilih i n Z a n 
M o r e . Z g o s t i s o se o g l e d a 
udeležili t u d i p r e d s t a v n i k i 
o k r a j n e g a polit ičnega i n 
u p r a v n e g a v o d s t v a t e r p r e d 
s t a v n i k i polit ičnih o r g a n i 
zac i j i n O b L O N o v o m e s t o . 

G l a v n e o b r i s e razs tav l j e 
nega urbanističnega p r o 

g r a m a j e n a k r a t k o razloži l 
inž. a r h . D a n i l o L a p a j n e , 
n a t o p a so gos t j e i n d o m a 
či p r e d s t a v n i k i v razgovo 
r u načeli n e k a j vprašanj, 
k i j i h p r o g r a m rešuje, t e r 
p r o s i l i z a p o d r o b n e ob raz 
ložitve. 

P r e d s e d n i k tov . V i k t o r 
A v b e l j se j e z l a s t i z a n i m a l 
z a t o , k a k o p r o g r a m rešuje 
p r o m e t n i p r o b l e m N o v e g a 
m e s t a . Govoreč o s tano 
v a n j s k i i z g r a d n j i , j e p o u d a 
r i l , d a b o t r e b a g r a d n j e 

usmerjati tako, da bodo 
ustvarjale čvrsto mestno 
jedro. Omenil je, da Novo 
mesto, že zdaj zavzema pre
velike površine in da ima 
premajhno gostoto prebi
valstva. Tov. Avbelj se jo 
zanimal tudi za to, kakšen 
je obisk na razstavi. Pouda
ril je, da bo treba razstavo 
podaljšati in organizirati 
tudi javno razpravo o ur
banističnem programu. — 
Gostje so se zadržali v raz
stavnih prostorih približno 
dve uri. 

KAKO IMAJ SE RAZVIJA NASE MESTO 
V ponedeljek, 26. novembra, je b i l a ob 17. u r i v D o m u 

J L A v Novem mestu slovesno odprta razstava urbanistič
nega programa Novega mesta. Udeležili so se je: član IS 
Slovenije V l adko Majhen, številni predstavnik i organov 
oblast i i n družbenih organizaci j i z Novega mesta i n breži
ške ter črnomaljske komune i n mnogi drug i vabljeni 
gostje. Po otvoritvenem nagovoru podpredsednika O b L O 
Novo mesto Andre ja Grče je inž. a rh . Dani lo Lapajne 
or isa l glavne značilnosti razgrnjenih načrtov. 

Naslednjega dne ob 17. u r i je b i l ogled razstave z 
razlago inž. a rh . Lapajneta za širšo javnost, vendar so se 
Novomeščani vab i lu na lepak ih odzval i v zelo majhnem 
številu. Zato prebivalce ponovno vabimo, naj s i razstavo, 
k i določa okv irne smernice za razvoj Novega mesta, ogle
dajo v k a r največjem številu, saj delno nadomešča, kot 
smo poudar i l i že v pretek l i številki, javno razpravo. Po 
otvor i tv i smo inž. a rh . Dan i la Lapajneta, k i je glavni tvo
rec razstavljenega urbanističnega programa, zapros i l i za 
razgovor i n m u zastavi l i nekaj vprašanj.. 

Tovariš inženir, najprej 
pros imo, da nam poveste, 
odkod ideja za razstavo 
urbanističnega programa, 
potem pa še, kako je pro
g ram nastajal. 

— Zakon o u rban i zmu do
loča, da m o r a b i t i urbani
stični program, preden ga 
l judsk i odbor sprejme i n po
t rd i , dan v razpravo zborom 
volivcev. D a ne b i vo l ivc i 
razprav l ja l i zgolj o dokončni 
rešitvi i n da b i b i l a razpra
va zanimivejša i n umljivejša, 
smo se najprej odločili za 
večjo razstavo, k i naj b i ob
čane obširneje 'seznanila z 
de lom na področju urbaniz
m a i n gradenj. K e r je b i lo , 

V R E M E 
O D 6. D O 16. D E C E M B R A 
Približno do 10. decembra 

suho oz i roma lepo i n mrz l o 
vreme. Nekako od 11. de
cembra dalje nestalno s po
gost imi padav inami , prehod
no morda t u d i dež, s icer 
sneg. D r . V . M . 

žal, premalo časa za to, smo 
se n a predlog načelnika od
delka za gradnje i n komu
nalne zadeve tov. Toneta V a -
lentinčiča pozneje odločili, 
da bomo razstav i l i to, k a r je 
za urbanizac i jo Novega me
sta že narejeno. Zato pred

stavl jamo Novomeščanom to, 
kar je b i l o pr iprav l jeno veči
del letos, v manjši me r i pa 
tud i pre j . Največ zaslug za 
razstavo imata tov. Tone 
Valentinčič i n gradbeni te
hnik Projekt ivnega podjetja 
v Novem mestu S i lvo Jer
man. 

Razstavljene osnutke sem 
delal največ na lastno pobu
do po potrebah, k i sta j i h 
nakazovala O b L O i n urbani
stična komis i ja . Studije, k i 
j i h vidite, so p lod večletnega 
zelo intenzivnega dela, k i me 
je stalo nemalo naporov i n 
tudi precej dobre volje, ke r 
za urbanistično delo p r i nas 
še n i pravega razumevanja. 

K a k o s i zamišljate naj
plodnejše sodelovanje T 
bodoče, po razprav i , ko 
naj razstavl jeni urbanistič
n i p rog ram preraste v ge
neralni urbanistični načrt 
Novega mesta? 

— Sedanj i program, izpo
polnjen z vsemi podrobnost
m i i n s popravk i , spre je t imi 
n a osnovi ob jekt ivn ih^ pred
logov i n p r i pomb občanov, je 
najboljša pot do generalnega 
urbanističnega načrta. Nič 
manj važna naloga n i izde
lava podrobn ih zaz ida ln ih 
načrtov za stanovanjske k o m 
plekse — soseske, seveda t i - ' 
ste, k i se j i h bo občina od-
(Nadaljevanje na 13. strani ) 

Av tor razstavl jenih osnutkov 
urbanističnega programa v 
Novem mestu: inž. a r h . Da

ni lo Lapajne 

Priznanje za dolgoletno in vestno 
službovanje v novomeški bolnišnici 

S ind ika lna podružnica Splošne bolnišnice v No
vem mestu je 27. novembra p r i r ed i l a v dvorani 
pljučnega oddelka proslavo v počastitev 29. novem
bra . V nabito po ln i dvoran i so člani ko lekt iva bol
nišnice pr isostvoval i s lavnostnemu programu, zatem 
p a je uprava bolnišnice n a predlog upravnega od
bora nagradi la 18 najzaslužnejših članov ko lekt iva 
z delovno dobo nad 10 let v tej ustanovi . 

Nagrajeni so b i l i : p r imar i j dr . Slavko Perko za 
30-letnico opravl janja pok l i ca , V i l m a Božoglav, šefi
n ja kuhinje , M i h a Bučar, vratar, A r tu r Galič, strež 
n ik v prosektur i , Joža Gerdcnc, rentgenski tehnik, 
A lo jz i ja Grandovec, strežnica na k i rurg i j i , Jožefa 
Grandljič, kuhar i ca , Ana Kavčič, instrumentarka, 
M a r i j a Kocjančič, šefinja kuhinje, Franc Krašovec, 
delavec, Jus t ina Moravec , šivilja, R-.ia Okoren , bol
ničarka, M a r i j a Sečnik, bolničarka. Franc šter, bol
ničar, V i k t o r Urhas , laborant, A>m V id i c , per ica , 
Tončka Vreze, bolničarka, i n Alojz i ja Zaletel j , strež
n ica . 

V s e m nagrajencem, z last i pa pr i l jub l jenemu p r i -
mar i ju i n ginekologu d r . P e rku , iskreno čestitamo! 



ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED A v t o m a t i z a c i j a 
šentjernejskih „UPOROV" 

V Sentjernejskem obratu 
»Upori« tovarne elementov za 
elektroniko, v kater i izdeluje
jo sestavne dele za radi jske 
n a b a v e (upore i n potencio-
metre) , so letos znatno po
večali proizvodnjo. V pr imer
jav i z lanskoletno real izaci jo 
v p r v i h devetih mesečin, 
so ustvar i l i 177 mil i jonov d i 
narjev bruto prometa, so ime
l i letos v istem obdobju že 
409 mi l i jonov dinarjev reali
zacije. Predvidevajo, da bodo 
do konca tekočega gospodar
skega leta nared i l i še za pr i 
bližno 136 mi l i jonov dinarjev 
izdelkov. N a ta način bo 
šentjernejski obrat letošnjo 
p lansko obveznost i zpo ln i l s 
97 odstotk i . 

Ce pust imo ob strani p lan, 
lahko m i m o tega ugovimo, 
da je kolekt iv šentjernejskega 
obrata tako v pro izvodnj i kot 
v produkt i vnos t i očitno na
predoval . Medtem ko so lan
sko leto za izdelavo enega 
upora potreboval i 92 sekund, 
so ga letos izdela l i že v 61 se
kundah . V približno takem 
sorazmer ju se je zmanjšal 
tud i delovni čas p r i izdelavi 

potenciometrov: lan i so ga 
izdela l i v 33 minutah , letos 
pa so zanj po rab i l i k a r 10 
minut man j . N a povečanje 
proizvodnje i n večjo produk
tivnost je med d rug im vp l i va l 
še izredno važen činitelj: ma
lo izostankov z dela. Izostan
k i zarad i bolezni so se zmanj
šali za 1 odst., ka r Je spričo 
dejstva, da obrat zaposluje 
približno 80 odstotkov ženske 
delovne si le, zelo lepo spriče
valo prizadevanja vseh članov 
ko lekt iva , k i se bor i jo za 
čim večjo rentabi lnost svoje
ga podjetja. 

Obrat »Upori« i m a odlične 
pogoje za naskok na obsež
nejše i n zahtevnejše naloge. 
To omogoča med drug im av
tomatizaci ja proizvodnje, k i jo 
postopoma uvajajo. O b upo
števanju tega dejstva i n 
spričo vedno večje produk
t ivnost i bodo ime l i v letu 
1963 približno 800 mi l i jonov 
realizacije. S t em se bo šent-
jerne jsk i obrat močno pr i 
bližal t i s t im gospodarskim 
pro i zvodnim organizaci jam, 
k i kani jo že v bližnji pr ihod
nosti postati mi l i ja rder j i . 

Predsednik T i to se je odzval pova
b i l u predsednika minis trskega sveta 
Z S S R N ik iu - Hru.ščova i n Je v torek 
pr i spe l s spremstvom na krajše z imske 
počitnice v Moskvo , k jer so ga p r i 
srčno spreje l i . Po programu bivanja v 
Sovjetski zvezi se bo predsednik T i to 
s spremstvom zadržal nekaj dn i v 
M o s k v i i n Podmoskov l ju , nato pa bo 
obiskal še Volgograd i n Leningrad. 

Seveda pa bodo počitnice i zkor i s t i l i 
tud i za razgovore o vprašanjih odno
sov med obema državama i n o aktual
n i h mednarodnih prob lemih . »Prepri
čan sem, da bo naše bivanje v Sovjet
s k i zvezi še bo l j u t rd i l o obojestransko 
razumevanje ter razširilo i n poglobi lo -
naše sodelovanje« je iz javi l predsednik 
T i to ob pr ihodu v Moskvo . 

V sodelovanju med Jugoslavi jo i n 
Sovjetsko zvezo lahko ugotovimo še 
posebno v zadnjem času sta lni napre
dek ter smo zabeležili uspehe skora j 
na vseh področjih. Obstajajo tudi po
goji za nadal jnj i , plodnejši razvoj . To 
mise l je ponov i l premier Hruščov v 
dobrodošlici predsedniku T i tu , k o je 
poudar i l , da so »zadovoljni z razvojem 
odnosov« in fin ostajajo »vsi potrebni 
pogoji , da se naši dobr i odnosi še 
nadalje uspešno razvijajo in krepijo.« 

Premier Hruščov je ponovno pot rd i l , 
k a r so že ugotovi l i vod i ln i funkcio
nar j i obeh držav, namreč, da »so stali
šča obeh držav v mnogih mednarodnih 
vprašanjih enaka« a l i pa so s i podob
na. T u gre predvsem za najvažnejša 
vprašanja v sodobnem svetu, pred
vsem v boju za ohranitev m i r u . Jugo
slavi ja kot Sovjetska zveza sta sc opre
de l i l i za po l i t iko miro l jubne koeksi-
stence kot edino pravi lno usmeritev v 

sodobnem svetu za utrditev i n očuva
nje m i r u . 

USTAŠKI ZLOČIN V M E H L E M U . 
0 Dogodek je že znan: ustaška ban

da oborožena s pištolami i n bombami 
je 29. novembra napadla jugoslovan
sko predstavništvo v Mch l emu (Bonn ) 
z namenom, da zažge i n pobije vse, 
kar je živo. To je po t rd i l tudi bonnsk i 
državni tožilec H o r n , k i sedaj vod i 
preiskavo i n zaslišuje aretirane ustaše. 
T a zločinski načrt se n i popolnoma 
posrečil zarad i pr isebnost i i n odpora 

lerjeva Nemčija, je fašizem še vedno 
živ. Zločin v Mch l emu je samo eden 
i zmed številnih ustaških protijugoslo-
vanskih nrpadov i n provokaci j v Za
hodni Nemčiji, k jer so našli poleg ju
goslovanske kvizlinške emigraci je go
stoljubje tud i mnog i drug i begunci i * 
vzhodnoevropskih držav. V Zahodni 
Nemčiji tolerirajo delovanje tak ih in 
podobnih fašistično-terorističnih sku

p in . Bonnska vlada je dobro obvešče
na o obstoju teb skup in i n band, k i 
izdajajo svoja glasi la, se sestajajo, jav
no hujskajo, v n j ih svobodno delujejo 

Predsednik Tito v Sovjetski zvezi 
uslužbencev našega predstavništva i n 
pa, kjer se je posrečilo prej obvestit i 
pol ic i jo , preden so izpel ja l i načrt. 
Stavbo so sicer zažgali i n demol i ra l i 
prostore, n i se j i m pa posrečilo pr is i 
l i t i jugoslovanske predstavnike, da b i 
se uma k n i l i v zgornje prostore, potem 
razstre l i t i i n b lok i ra t i i zhod, da b i živi 
zgoreli v zgradbi . Tore j iste metode 
kot so j i h uporabl ja l i nacist i i n ustaši 
in drug i kv i z l i i . ^ i med vojno p r i nas. 
Znano je tudi , da so strel ja l i na dva
najstletnega otroka i n teže ran i l i s 
stre l i Momčila Popovića, bivšega par
tizana, k i je b i l v boj ih pro t i fašistom 
med vojno sedemnajstkrat ranjen. Se
daj so ga že petič oper i ra l i , njegovo 
življenje pa je še vedno na n i t k i . 

To ka r se je zgodilo v Bonnu n i 
osamljen incident, temveč v naprej 
premišljen zločin, k i dokazuje, da po 
17 let ih odkar je b i la premagana H i t -

vojni zločinci, k i b i mora l i že davno 
dob i t i zasluženo plačilo. Delovanje šte
v i ln ih nacističnih revanšističnih emi
grantsk ih organizaci j v Zahodni Nem
čiji meče čudno luč na bonnsko vlado 
in Federalno republ iko sploh i n pred
stavlja resno grožnjo i n nevarnost za 
nadal jnj i razvoj miro l jubnega medna
rodnega sodelgvanja i n ohranitve m i r u 
sploh. 

Jugoslovanska kakor tud i svetovna 
javnost je ostro obsodi la ustaški zločin 
v Mch l emu in oblasti v Zahodni Nem
čiji, k i nudi jo gostoljublje t ak im zlo
činskim bandam ter hkra t i ustvarjajo 
ustrezno vzdušje za rast i n razvoj emi
grantskih i n nacifašističnih gibanj. 
Vsa mi ro l jubna javnost odločno zahte
va, da morajo Zahodnonemške oblasti 
kaznovati kr ivce, hkra t i pa sprejeti 
take ukrepe, da bodo p r i koreninah 
uničili ustaško — fašistično dejavnost. 

Po lav tomatsk i s tro j ca rezanje Spiral v šentjernejskih 
U P O R I H 

STANOVANJSKA SKUPNOST -
SERVIS OBČANOV 

Na zadnj i seji upravnega odbora stanovanjske skup
nosti T Črnomlju so poudar i l i , da postat i ta skupnost 
splošen servis občanov. Imenoval i so komis i jo , k i bo ugo
tovil«, a l i bo otroški vrtec v upravl janju stanovanjske 
skupnosti ali osnovne šole. Člani upravnega odbora 
otroškega v r tca sodijo, da je za otroški vrtec pr isto jna 

stanovanjska skupnost. V pristojnost te spada tud i poprav-
Ijalnica čevljev, se prav i , da mora postati servis in po
slovati , kot že uspešno poslujejo ostal i serv is i : gospodinj
ski servis, čistilnica, pra ln ica . Ve l iko dela i m a čistilnica, 
manj pra ln ica . To je razumlj ivo, ker imajo nekatera pod
jetja (gostinsko podjetje Črnomelj, Be l t , Zdravstveni dom 
in druga) svoje perice. Gospodin jsk i servis bodo povečeli. 
Zaposl i t i nameravajo še enkrat to l iko delavcev, kot je zdaj 
zaposlenih. Uslužnostne cene se bodo znižale. Tako bo 
servis dosegel svoj namen. 

KZ Črnomelj je lastnik novih 
zemljišč 

K Z Črnomelj je preorala 
okrog 350 ha stel jnikov. To 
zemljišče je se pred tremi , 
leti dajalo le okrog 6.000 di
narjev dohodkov od praprot i 
i n brez. Zdaj znaša bruto 
dohodek že 100.000 dinarjev 
na hektar. 

Prvo leto so na preoranih 

površinah pr ide la l i do 20 sto-
tov rži, okrog 16 stotov ovsa 
in večje količine silaže. Zdaj 
so tam tudi hlev i za 2200 
glav mlade živine, gospodar
ska poslopja i n stanovanja 
za delavce. S silažo, k i so 
jo pr ide la l i na bivših stelj-
n i k ih , k rm i j o 1000 glav živi
ne vse dotelj, dokler ne teh

tajo 400 kg i n j i h ne odredijo 
za izvoz. 

Ste l jn ik i so b i l i doslej pre
težno last zasebnih kmeto
valcev. Zemljo so da l i v na
jem K Z , k i je pr idob i la ro
dovitne površine. Zadruga to 
zemljo zdaj odkupuje. Prav
kar bo zaključen odkup 330 
hek ta rov . steljniških površin. 
V ta namen razpolagajo z 
19 mi l i j on i dinarjev, k i so 
j i h dob i l i na 32. zveznem na
tečaju. Zeml ja je že odkup
ljena v Črnomlju i n Gr ib l j ah . 
AgTonomi so pr ip rav i l i ela
borat za odkup 600 l ia zem 
Ijišč v letu 1963. j 0 ž e Skof 

Nov industrijski tir 
v Črnomlju 

Gradn ja industr i jskega t i r a 
na železniški postaj i v Čr
noml ju je v teku. Pričaku

jejo, da ga bodo izročili na
menu 29. novembra. Vsa de
la bodo veljala 6,5 mi l i jona 
dinarjev. K o bo stekel pro
met po novem t i ru , se bo na 
železniški postaji število pre
mikov zmanjšalo za več ko* 
40 odstotkov. Razkladanje i n 
nakladanje tovorov pa bo 
znatno hitretše. 

b J : : i 

TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 

Se so lahkovern i l judje, k i z nosom trkajo 
ob dokaze napredka, pa še ne verjamejo vanje. 
Tako Se pogosto slišimo na sestankih, kadar je 
govora v naprednem kmet i j s tvu, posplošene pr i 
pombe, češ: na družbenih zemljiščih raste osat, 
p a h i r a d i Se novo zemljo! T u d i na nedavnem 
sestanku v Dobo v i so skušali utišati razpravo o 
pospeSevanju kmeti jske proizvodnje z medk l i c i : 
Na jpre j na j obdelajo zemljo, da ne bodo p r i 
d e l k i gn i l i na po l ju ! Po sestanku so s i nekater i 
m e l i roke i n se bahal i , kako da so razb i l i šesta-' 
nek. P r i t em se ne zavedajo, da tega niso s t o r i l i 
• argument i , ampak s p r im i t i v i zmom. K a j t i res
n i ca je drugačna: napredek v kmet i js tvu je na 
svojem zmagovitem pohodu i n ga nič ne bo 
moglo zadržati — ne pr imi t i v i zem ne k ra tka pa
met a l i celo z loba. M o r d a so res p r i m e r i , da t a 
a l i ona zadruga slabo gospodari , da moreb i t i 
kakšno posestvo n i pravočasno pospravi lo p r i 
delkov, toda to so zares posamezni a l i bolje, zelo 
r e d k i p r ime r i , k i j i h ne smemo posploševati. Mo
ramo j i h odločno k r i t i z i r a t i , približno tako, ka 
k o r b i m o r a l i grajat i kmeta , k i m u p r i d e l k i s icer 
ne segnijejo na po l ju , čeprav pomeni nizek donos 
tud i gnitje. Najvažnejše p a je to, da je v resn ic i 
napredek v kmet i js tvu izreden, seveda predvsem 
T socialističnem sektor ju. Na j navedemo samo 
nekaj podatkov z nedavnega kongresa Zveze kme
t i j sk ih inženirjev i n tehnikov Jugoslavi je. T a m 
so neizpodbitno dokazal i , da je skupna kmet i j 
ska proizvodnja porast la v p r i m e r i z l e tom 1956 
ca 32 odstotkov, od tega v pol jedelstvu za 72 od
stotkov i n v živinoreji za 32 odstotkov. Kmet i j 
ska proizvodnja v socialističnem sektor ju se je 
povečala za 2,8-krat. Tak napredek je b i lo mo
goče doseči s pomembn im i vlaganji v kmeti jstvo, 
S sodobno proizvodnjo, z usposobitvi jo številnih 
s t rokovn ih kadrov , sk ra tka : z uvel javl janjem 
vseh tehnoloških dosežkov b i sodobno organiza

cijo dela. V let ih 1957—1961 je bi lo porabl jeno 
za napredek kmet i js tva 569 mi l i j a rd d in . Konec 
lanskega leta je b i l o v kmet i js tvu že 32.965 trak
torjev i n 6642 kombajnov. Zveza kmet i j sk ih in
ženirjev i n tehnikov Šteje 14300 članov. To in 
pa Se drugi dokaz i izpodbijajo laži, neznanje i n 
pr imit ivnost , hk ra t i pa zagotavljajo, da bodo tudi 
nadaljnje b i tke za napredek kmeti jstva, z last i za 
povečanje proizvodnje pšenice, zaneslj ivo dob
ljene. 

ZMAGOVIT POHOD 
NAPREDKA V KMETIJSTVU 

A Letošnji praznik — dan republ ike so pro
s lav i l i de lovni l judje širom po Jugoslav i j i s šte
v i ln im i de lovnimi uspehi . V vseh večjih kra j ih 
so bi le akademije, proslave i n razne druge pr i 
reditve. Osrednja pros lava je b i l a na Gospodar
skem razstavišču v L jub l jan i . Take osrednje p r i 
reditve so bile tud i v d rug ih republiških sredi
ščih. V tovarn i kemičnih proizvodov v H r a s t n i k u 
so pros lav i l i 100-letnico obstoja podjetja, hkra t i 
pa 'SO odpr l i nov industr i j sk i objekt za proiz
vodnjo polifosfatov z zmoglj ivostjo 6000 ton. P r i -
četek obratovanja nov ih objektov so pros lav i l i 
tud i drugod: v K o p r u so odpr l i nov zdravstveni 
dom, v T o l m i n u tovarno mlečnega s ladkor ja , v 
Pančevu tovarno dušičnih gnoj i l , v Novem Sadu 
special iz irano veletrgovino s pohištvom, v Zemu
nu tovarno mavca, na B i j e l cm Po l ju tovarno gu
me i t d . 

0 Oba Zbora L judske skupščine L R Slovenije 
sta na svoj i zadnj i seji sprejela priporočilo za 
popolnejšo uveljavljanje družbenega upravl janja 
v vzgojno-izobraževalnih ustanovah i n zakon o 

sk ladu L R S za pospeševanje proizvodnje i n pred
vajanje f i lmov. P r i tem so se seSli skupščinski 
odbor i , k i so temeljito i n podrobno obravnaval i 
predloga obeh navedenih aktov. 

O Pred k r a t k i m je b i la v Beogradu skupščina 
Zveze društev prijateljev mladine. N jena ugoto
vitev je b i la , da so druStva prijateljev mlad ine 
dala dragocen prispevek k razvoju samouprav
l janja, z last i v stanovanjskih skupnost ih , bi obo
gati la delo z novo vsebino i z konkretnega živ
ljenja. N a skupščini so obširno obravnaval i t u d i 
potrebo po vzgoji de lovnih navad. Ugotovi l i so, 
da je treba pr ivzgoj i t i o t r okom prav i len odnos 
do dela, toda ne le v Soli i n družini, ampak 
tud i v vsak i organizaci j i , če bo kot igra del nje
gove osebnosti. Ime »pionir« je postalo s imbo l 
etičnega l i k a naših otrok. 

0 N a p lenumu s indikata t rgov inskih, gostin
s k i h i n turističnih delavcev Slovenije so grajal i 
neekonomsko, nepretehtano in nedemokratično 
združevanje podjet i j , k i ne služi osnovnemu c i 
l ju : konkurenc i , bogatejši i zb i r i , izboljšanju sto
ritev i n stabi l i zac i j i cen. Ponekod so dosegli s 
tako združitvijo trgov inskih podjet i j ravno ob
ratno: odpravo konkurence, slabše storitve i n 
viSje cene. 

0 Zvedel i smo, da bodo uslužbenci v uprav i 
glede prav ic pokojninskega zavarovanja izenačeni 
z uslužbenci iz gospodarstva. K m a l u bo sprejet 
ustrezen predpis . • 

0 Jugoeksport v Beogradu je pooblaščen pro
dajati električne h i tehnične predmete za gospo
dinjstvo, motocikle , pohištvo, kmet i jske stroje bi 
druge predmete za devize i n s popustom. Prav ico 
do nakupa pod temi pogoji — torej s popustom 
— imajo naši državljani v domov in i , naši držav
l jani , k i žive v tu j in i , tuje pravne hi fizične 
osebe m las tn ik i deviz, naloženih v jugoslovan
sk ih bankah . 

m Cetniki-etnigranli n !»•' 
dli 

nase državljane v Birmingh«-
mu. Skupina četniških emi
grantov je skušala v Birmlng-
hamu v Angliji preprečiti pro
slavo S9. novembra, k i so jo 
priredili za 'nase državljane In 
izseljence. Naši državljani so 
sami preprečili nove poskuse 
Incidentov in tako omogočili, 
da se je slovesnost nadaljevala. 
Pri napadu je bil ranjen ju
goslovanski vioekonzul Vese-
l ln Bakić. Angleška policij;! je 
intervenirala, ko je bilo že 
konec Incidentov. 

e Koča Popović se Je vrnil 
v Beograd. Državni sekretar 
Koča Popovič, ki se je v Ka i 
r u sestal s predsednikom 
Naserjem, v Atenah pa se j « 
razgovarja! z grškim zunanjim 
ministrom Averofom, se je 
vrnil v ponedeljek v Beograd. 

^ Razgovori Adenauer—Ollen-
bauer. Predstavnika dveh na
sprotnih strank Adenauer (kr
ščansko demokratska) in OHen-
hauer (socinlnotTemokratskn) 
sta se v torek sestala v palači 
Schaumburg in razpravljala o 
možnosti za sestavo koalicijske 
vlade. Kot kaže doslej, se pr i 
staši opozicijske sodalnodemo-
kratske stranke upirajo sode
lovanju z Adenauerjevo kr 
ščansko demokratsko unijo. 
Po posvetovanju v torek so iz
dali skupno sporočilo, v kate
rem Je rečeno, da Je Slo samo 
za »izmenjavo mišljenja« in 
da se bodo »razgovori v krat
kem nadaljevali«. 

o Kongres KPI v Rimu. V 
nedeljo se je začel v r imski 
Palači kongresov X . kongres 
KPI, katerega se udeležuje 87« 
izvoljenih delegatov, 155 pred
stavnikov federacije Komuni 
stične mladine Italije ter 100° 
povabljenih komunistov. Kon 
gresu prisostvuje približno 30 
delegacij komunističnih in de
lavskih partij z vsega sveta, 
med njimi tudi delegacija Zve
ze komunistov Jugoslavije. 

Znancem nc Dolenjskem 
V s e m znancem na Dolenj

skem čestitamo za 29. novem
ber. 2e l imo še mnogo uspe
ha p r i de lu ! Jože Gazvoda i z 

Mihovca , Anton Rus iz Dobra* 
vice. Zlatico M u c iz Rosaln ic , 
sedaj vo jak i v T r eb 'nh i 



Treba je odpraviti slabosti 

v gospodarstvu, da bo več blagostanja 
(Nadaljevanje s 1. strani ) 

k o r p r e m a l o j a s n o i n k o n 
k r e t n o . Poroč i la b i m o r a l a 
P r e d v s e m k o n k r e t n e j e po
k a z a t i s m e r , k a k o o d s t r a 
n i t i u g o t o v l j e n e p o m a n j 
k l j i v o s t i . P o k a z a l o se je , d a 
je v o k r a j u še p r e c e j n e r a 
z u m e v a n j a z a na loge , k i s t a 
J i h p o s t a v i l a I I I . i n I V . p le 
n u m C K Z K J . K o so dele
gat i p o poroči l ih r a z p r a v 
l j a l i n a k o n f e r e n c a h o n a 
l o g a h Z K , n i b i l o težko 
Ugo tov i t i , d a o c e n j u j e j o 
P r o b l e m e i n iščejo p o t a z a 
n j i h o v o uresničevanje s s ta 
lišča a k t i v n o s t i k o m u n i s t o v 
i n n j i h o v e o d g o v o r n o s t i . 
P o k a z a l o se je , d a p r o d i r a 
spoznan j e , d a b r e z širše 
r a z g l e d a n o s t i i n p o z n a v a 
n j a , g o s p o d a r s k e p r o b l e m a 
t i k e n i mogoče uspešno de
l a t i . Podčrtana j e b i l a po
t r e b a p o v i s o k e m s t r o k o v 
n e m k a d r u , k i g a v de lov 
n i h o r g a n i z a c i j a h s k o r a j 
p o v s o d z e l o m a n j k a . Ra z 
p r a v e so n a d a l j e p o k a z a l e , 
d a večina k o m u n i s t o v p r a 
v i l n o r a z u m e n a l o g e v k m e 
t i j s t v u , k o t j i h j e začrtal 
I V . p l e n u m , k l j u b t e m u p a 
n e k a t e r i m k o m u n i s t o m še 
vedno n i j a s n o , k a k o na j 
se t e h n a l o g v p r a k s i l o t i j o . 
M n o g o p r e m a l o r a z p r a v j e 
b i l o t u d i o t e m , d a m o r a -
h i o n u j n o i z p o p o l n i t i no
t r a n j o o r g a n i z a c i j o v de lov
n i h k o l e k t i v i h i n n e p o s r e d 
no d e l a v s k o s a m o u p r a v l j a 
nje. T u j e m a n j k a l o s k o r a j 
P o v s o d k o n k r e t n i h r a z p r a v . 

D a n a l o g I I I . p l e n u m a 
r n a r s i k j e z a r e s n i s o v ce lo
t i d o u m e l i (oz . d a j i h ne 
Uresničujejo) , j e p o t r d i l a 
m e d d r u g i m t u d i u g o t o v i 
tev, d a so še žive težnje p o 
s t a r i h m e t o d a h d e l a . Z a t o 
r a z p r a v e n a občinskih k o n 
f e r encah — r a z e n i z j e m — 
niso o b d e l o v a l e i d e j n i h 
P r o b l e m o v i n v s e b i n e ide j -
nopolitične e n o t n o s t i Z K . 
P r a v t u p a j e m e d član
s t v o m še največ n e j a s n i h 
vprašanj i n b o t r e b a t e m u 

Jutri: 32. skupna seja 
obeh zborov 0L0 
Predsednik O L O Stane Do

lenc je sk l i c a l 32. skupno se
jo obeh zborov O L O Novo 
mesto, k i bo j u t r i , 7. decem
bra , ob 9. u r i v dvoran i S in 
dikalnega doma v Novem 
toestu. N a dnevnem redu je 
Poročilo Sveta za zdravstvo 
i n socialno po l i t iko o proble
m i h socialnega varstva s po
sebnim oz i rom na varstvo 

otrok. Odbo rn ik i bodo obde
la l i tud i prob lemat iko cest-
"ašega okraja , prav tako pa 
tudi probleme kmet i js tva v 
Zvezi z reorganizaci jo go
zdarstva. 

področju p o s v e t i t i še v e l i 
k o d e l a . Ideo loško i z o b r a 
ževanje se j e p o i z j a v i t ov . 
G o r e n c a zož i lo n a pol i t ične 
šole i n r a z n e s e m i n a r j e , p r i 
t e m p a o s t a j a večina k o m u 
n i s t o v i z v e n ideološkega 
izobraževanja, ž a l n i t i e n a 
k o n f e r e n c a v o k r a j u n i te
m u vprašanju p o s v e t i l a do
v o l j p o z o r n o s t i . P o t r e b n o 
b o z a o s t r i t i vprašanje od 
g o v o r n o s t i k o m u n i s t o v d o 
polit ičnega d e l a m e d m l a 
d i n o i n v s i n d i k a t i h . 

Čeprav t o r e j n i m a n j k a l o 
kritičnih p r i p o m b i n ugo to 
v i t e v o s l a b o s t i h d e l a Z K 
n a k o n f e r e n c a h , p a m o r a 
m o h k r a t i t u d i u g o t o v i t i , 
d a so p r i p r a v e , poroči la, 
r a z p r a v e n a k o n f e r e n c a h i n 
n j i h o v i s k l e p i u s p e l i u s m e 
r i t i k o m u n i s t e v reševanje 
najvažnejših n a l o g , k i so v 
t e m času p r e d Z K J . K o n f e 
r ence so i m e l e i z r a z i t de
l o v n i značaj; l a h k o t r d i m o , 
d a so da l e z a n a d a l j n j e de
l o k o m u n i s t o v v o k r a j u 
m n o g o n o v i h s p o d b u d 

Osnovne organizacij? se 
morajo iznebiti ozkosti 

V r a z p r a v i so člani O K 
o c e n j e v a l i p o s a m e z n e k o n 
f e r ence i n p o s a m e z n a p o d 
ročja, k i so j i h z a j e l a po ro 
čila i n r a z p r a v e . P r i t e m 
so i z m e n j a l i m n o g o d o b r i h 
izkušenj i n o p o z o r i l i , n a 
k a j kaže zda j s p o m i n j a t i 
n o v e občinske k o m i t e j e Z K , 
d a se b o obdržal d e l o v n i 
po l e t i n z d r a v a s p o d b u d a , 
k i so j o v n e s l i k o m i t e j i i n 
n j i h o v i člani v o b l i k e d e l a 
z o s n o v n i m i o r g a n i z a c i j a 
m i . N a t o z e l o u g o d n o v p l i 
v a t u d i p o m l a j e n i ses tav 
k o m i t e j e v i n d o b r o k a d r o 
van j e . S t a k o p o z i t i v n o 
p r a k s o kaže n a d a l j e v a t i 
z da j t u d i v v r s t a h o r g a n i 
z a c i j Socialistične zveze, 
n a bližnjih občinskih k o n 
f e r e n c a h s i n d i k a t o v i n d r u 

god . V d e l u k o m u n i s t o v b o 
t r e b a o b n o v i t i t u d i načela 
I I I . p l e n u m a i n t e o r i j o s 
p r a k s o p r a v i l n o p o v e z o v a t i . 
P r a v s prakt ičnim d e l o m 
b o t r e b a z a g o t o v i t i i d e j n o 
e n o t n o s t k o m u n i s t o v v 
o k r a j u . Točna j e t u d i ugo
t o v i t e v v r a z p r a v i , d a or 
g a n i z a c i j e še v s e p r e m a l o 
p o z n a j o l j u d i , z a t o so os
n o v n e o r g a n i z a c i j e d o s t i 
k r a t t u d i o zke , k a r spe t 
preprečuje večj i s p r e j e m v 
Z K . Z a p r t o s t v s vo j e de lov
n o področ je onemogoča ta
k i m o r g a n i z a c i j a m , d a b i 
d o j e m a l e o b s e g s v o j i h na 
l o g n a c e l o t n e m področju, 
k j e r živi jo, t o p a j i m spet 
z a p i r a p o g l e d v splošnost 
v s e h naših p r o b l e m o v . 

K o j e s o d e l o v a l v r a z p r a 
v i , j e s e k r e t a r inž. M a r k o 
B u l e m e d d r u g i m podčrtal , 
d a so v sa področ ja v druž
b i o d v i s n a o d našega b l a 
gos t an j a , o d našega s t an 
d a r d a . P r a v z a t o j e t r e b a 
o d p r a v i t i s l a b o s t i , k i se še 
kažejo v g o s p o d a r s t v u , d a 
b o m o d o s e g l i večje mate 
r i a l n o b l a g o s t a n j e . P r a v n a 
t o p a n a s o p o z a r j a z adn j e 
P i s m o I K C K Z K J , I I I . i n 
I V . p l e n u m C K Z K J . Z v s o 
r e s n o s t j o j e t r e b a o p o z o r i 
t i n a o s e b n o o d g o v o r n o s t 
k o m u n i s t o v i n n a n j i h o v o 
de lo . P o t r e b u j e m o kva l i t e t 
n o Z v e zo k o m u n i s t o v ; g re 
z a d v i g p a r t i j e i n n j e n i h 
članov, d a b o d o k o s n o v i m 
n a l o g a m . Z a t o j e b i l a 
u s m e r i t e v občinskih kon fe 
r e n c n a dve o s r e d n j i na l o 
g i , k i so zda j p r e d n a m i , 
p r a v i l n a . Tovar iš s e k r e t a r 
j e p r i t e m o p o z o r i l n a raz
ne p o m a n j k l j i v o s t i s pod 
ročja g o s p o d a r s t v a , k i spet 
povzroča jo k o p i c o i d e j n i h 
vprašanj. K o g o v o r i m o o 
e n o t n i h stališčih, l a h k o 
u g o t o v i m o : v o l j a p o t a k i 
e n o t n o s t i o b s t a j a , vpraša
n j e p a je , k a k o t o v p r a k s i 
doseči. P r i t e m se vse pre

večkrat l o t e v a m o p o s l e d i c , 
n e p a v z r o k o v r a z n i h s l abo 
s t i . E a v e n d e l a k o m u n i s t o v 
j e d o s t i k r a t z e l o n i z k a , 
p r e m a j h n a , n o v e n a l o g e n a 
v s e h področj ih družbenega 
u d e j s t v o v a n j a p a t e r j a j o 
o d v s e h n a s vse preveč po
g l o b l j e n e g a z n a n j a . P r a k s a 
kaže, d a s m o n . p r . g r a d i v o 
I I I . p l e n u m a p r e b r a l i , ven
d a r j e o s t a l o m n o g o ne ra 
z u m l j e n e g a ! T r e b a b o zno
v a proučiti te i n d r u g e m a 
t e r i a l e , p a t u d i P r o g r a m 
Z K J . Z d a j m o r a m o raz
p r a v l j a t i n a višji r a v n i i n 
p r a v t a k o s p r e j e m a t i sk l e 
pe, škodl j ivega »svaštar-
stva« m o r a b i t i k o n e c , te
m e l j n a m e t o d a d e l a p a na j 
p o s t a n e s p e c i a l i z i r a n a raz
p r a v a o e n e m s a m e m v p r a 
šanju, k i ga j e t r e b a po
g l o b l j e n o d o g n a t i i n z a k l j u 
čiti. Občinski k o m i t e j i k o t 
O K Z K S m o r a j o b i t i p r i 
t e m n o s i l c i a k t i v o v , h k r a t i 
p a j e t u d i n j i h o v a p r v a 
dolžnost, d a d v i g n e j o t u d i 
r a v e n s e k r e t a r j e v o s n o v n i h 
o r g a n i z a c i j Z K . Z a u r e s n i 
čevanje n a l o g v Z v e z i ko 
m u n i s t o v se j e t r e b a b o r i t i 
z moč jo a r g u m e n t o v , ne p a 
z u g l e d o m p a r t i j e . 

Slavje v Krmelju preloženo 
na 16. december 

Otvoritev vel ike hale v K r 
mel ju so zaradi slabega vre
mena (Sava je za l i l a gramoz
no jamo v Črnučah, iz katere 
so črpali pesek za tlakovanje) 
preložili na 16. december. Do
segli pa so za dan republ ike 
lepe uspehe s tem, da je 59 
nekdanj ih rudarjev opravi lo 
izpite za kovinostrugarje. P r i 
rejena je b i l a tud i majhna 
zakuska. Bivši rudar j i so se 
le prepričali, da j i m ne bo 
treba i t i po svetu za k r u h o m , 
ampak bodo ostal i na svoj ih 
domov ih i n se z znanjem, k i 
so ga dob i l i na seminar j ih , 
veselo l o t i l i dela. Sprejet je 

Ob dvajsetletnici prve državne 
konference AFŽ 

O d 6. do 8. decembra 1942 
je b i la v Bosenskem Petrov
cu prva državna konferenca 
Antifašistične fronte žena. 
Takrat so se na osvoboje
nem ozemlju zbrale organi
zatorke boja naših žena za 
osvoboditev. N a konferenci 

Je govor i l tud i tovariš T i to 
In da l ženam zasluženo p r i 
znanje ter v n j i h znova dvi-
Bnil vero v ' pravičnost naše 
'evo luci je . Organizaci ja A F 2 
•Jugoslavije je dobi la na svoj i 
Prv i konferenci nove pobude 
za svoje vsestransko delo. 

Organiz i ran i odpor pro t i 
°kupatorju se je še bol j raz-
^ e l po vseh jugos lovanskih 
•leželah, žene pa je prešinjal 
e »o ten duh borbenost i i n 
neomajne volje za zmago. 

Ob tej pomembn i obletni-
** « spominjamo prehojene 

po t i do osvoboditve i n po 
njej . Spomin jamo se po
žrtvovalnega dela naših žena 
med N O B i n po vojni , v le
t ih obnove, ponovnega samo-
premagovanja i n nenehnega 
žrtvovanja za kor is t skupno-
sti .Dclo A F 2 i n kasneje žen
sk ih društev, k i se zdaj ak
tivno nadaljuje v konferencah 
za družbeno akt ivnost žensk, 
je že prešlo v zgodovino na
še revolucije i n izgradnje so
c ia l i zma. Z najvišjimi pr izna
n j i skupnost i , k i j i h je do
b i l a organizaci ja .-AFŽ, so 
združeni vsi uspehi i n napo
r i , da je naša družba omo
gočila ženam dejansko ena
kopravnost predvsem s tem, 
da so postale samoupravl jav-
ke i n soustvarjalke na vseh 
področjih našega gospodar
skega i n družbenega živ
l jenja. 

Tudi iznajditelji dobijo svojo 
organizacijo 

V našem l istu smo že poročali o tem, da je bi lo 
v okv i ru okrajnega odbora L judske tehnike Novo 
mesto ustanovljen in ic ia t i vn i odbor Društva izumi
teljev. In ic ia t ivn i odbor je že izdela l predlog pra
v i ln ika i n ga razposla l de lovnim organizaci jam v 
okra ju . P rav i ln ik določa mer i la za nagrajevanje po
sameznikov a l i skup in , k i s svo j imi i z u m i a l i izbolj
šavami, k i so j i h predlagal i , povečujejo proizvodnjo. 
Dosle j še n i znano, ko l iko de lavskih svetov je o 
predlogu tega p rav i ln ika že razprav l j a l o - in kakšno 
je nj ihovo mišljenje o njem. Na j omenimo, da je 
v našem okra ju približno 40 proizvajalcev, k i se za 
to delovno področje zelo zanimajo, med n j i m i pa 
je tud i nekaj takšnih, k i so svoje izume že pr i jav i l i 
aH pa še pripravl ja jo ustrezno dokumentaci jo zanje. 
Poudar i t i velja, da je modernizaci ja proizvodnje za 
naš gospodarski razvoj zelo pomembna, vzporedno 
s tem pa so i zumi , k i izboljšujejo tehnološke po
stopke v pro izvodnj i , nadvse dragoceni. In ic ia t ivn i 
odbor Društva izumiteljev je zato že p r i p rav i l usta
novn i občni zbor, k i bo v nedeljo, 9. decembra, 
ob 10. u r i v sejni dvorani O L O Novo mesto. Ini
c iat ivn i odbor vabi člane, vse, k i se za to delovno 
področje zanimajo, i n z last i predstavnike delovnih 
organizaci j , naj se občnega zbora udeleže i n pod
prejo dejavnost svoj ih delavcev, tehnikov i n inže
nirjev! • m t r • 

Dober pomenek na Bizeljskem 

b i l p lan za leto 1963, po ka
terem bodo izdela l i 2780 ladi j 
sk ih pokrovov i n razn ih jekle
n ih kons t rukc i j za železarno 
na Jesenicah, v skupn i vred
nost i 640 mi l i jonov dinarjev, 
ka r pomeni dvakratno finanč
no real izaci jo bivšega r u d n i k a 1 

K r m e l j v najboljšem letu. 

M . 

Javnost 
terja odgovor 
K m a l u po veseli nov ic i , da 

bodo v obratu »Iskre« v Žu
žemberku zapos l i l i več nov ih 
delavcev, se je raznesla go
vor ica , da bodo dobi le zapo
slitev samo matere brez otrok. 
N i še znano, kdo je to iz jav i l , 
ker pa to n i v sk l adu z notra
njo zakonodajo socialističnega 
obrata, je to lahko s to r i l sa
mo človek, k i ne pozna te
mel jn ih pr idobitev socialistič
ne revoluci je. 

Izjava je v nasprot ju z 38. 
členom osnutka zvezne ustave 
in s S. členom zakona o de
lovnih razmer j ih . Delavska 
zakonodaja ne vrednot i samo 
ženskega dela, temveč zago
tavlja ženi mat .-ri posebno 
varstvo p r i de lu. Zato n i res, 
da b i se mora la žena zarad i 
zaposlitve odreči mater instvu. 
V obratu »Iskre« v Žužember
k u je med zaposlenimi 90 od
stotkov žena, zato n i razlogov, 
da b i mora l i k r n i t i mater in
stvo. Ce kdo v ko lek t i vu m i 
s l i drugače, naj javno po jasni ! 

OBČAN 

Preteklo nedeljo Je b i la v 
zadružnem domu na Bize l j 
s k e m krajevna konferenca 
S Z D L . Konference se je ude
ležilo 42 delegatov iz pet ih 
podružnic, navzoči pa so b i l i 
tud i predstavnik i vseh mno
žičnih organizaci j l n društev 
ter predsednik ObO S Z D L 
Ivan Zivič. 

TOKRAT: SOCIALNO 
VARSTVO 

N a 19. skupn i seji sta oba 
zbora O b L O Novo mesto v 
torek dopoldne razpravl ja la 
o perečih vprašanjih social
nega varstva, varstva druži
ne, borcev i n inval idov N O B 
i n drug ih prob lemih . Social
no varstvo na j bo v pr ihod
nje ožje področje krajevnih 
skupnost i , so poudar ja l i na 
sej i i n dodal i , da b i mora l i 
p r i reševanju teh vprašanj 
sodelovati v s i zainteresirani 
činitelji v komun i . O b L O je 
sprejel priporočila, k i j i h bo 
z namenom, da b i se so

cialno vprašanje hitreje i n 
smotrneje reševalo, pos la l 
gospodarskim organizaci jam, 
zavodom in kra jevn im skup
nost im. V zvezi s tem je 
b i lo sprejet ih več odlokov. 
Več o razprav i i n drug ih 
vprašanjih, k i so zanimala 
odbornike, pa preberite v 
naši pr ihodn j i številki. 

Predsednik K O M i r o Sem-
rov je poročal o preteklem 
delu i n smernicah za bodoče. 
Razv i la se je živalma debata, 

p r i ka ter i so največ govor i l i 
o gradnj i ceste Draml ja—Vi t -
na vas i n Pišece—Bizeljsko. 
Pogovarjal i so se tudi o pro
daj i v ina na območju blzelj-
ske zadruge, ker so smatra l i , 
da i m a zadruga monopol p r i 
trgov ini z v inom. Upravn ik 
zadruge Ferdo Sepetavc je 
razložil, da se mora zadruga 
ukvar ja t i tud i z d rug imi , 
manj donosn imi panogami 
kmeti jstva. Raz l iko lahko k r i 
jejo le s prodajo v ina, zato 
so tud i postav i l i p r imerno 
visoko ceno. Zaslužek je s o 
razmerno majhen, zato je b i l 
ukrep O b L O Brežice i n za
druge utemeljen. Zavzel i so 
se tud i za dve trgov ini aH 
pa vsaj za uvedbo nonstopa, 
ker je vedno ve l ika gneča. 
Cene na B i ze l j skem se precej 
razl ikujejo od cen v sosed
nj ih trgovinah i n b i j i h m o 
ra l i izenačiti z os ta l imi . 

K e r so ljudje precej neza
dovol jni zaradi povišanja ob
činske doklade, so b i l i dele
gati mnenja, da b i se mora l i 
sprejeti tud i sk lep i že v za
četku leta. Povečati b i mo
ra l i tud i število članov S Z D L , 
ker je sedaj komaj 51 odstot
kov volivcev članov te orga
nizacije. 

Sk l en i l i so, da bodo člana 
bolj obveščali o nov ih ukre
p ih v gospodarskem i n druž
benem življenju, novemu K O 
S Z D L pa so tud i nakaza l i or
ganizacijske naloge za bodo
če delo. 

Živahna konferenca je t ra
ja la ka r štiri ure. V ide lo m 
je tud i , da so naloge S Z D L 
zelo obsežne i n bo m o r a l no
vi K O vložiti vel iko t ruda . 

Rk 

USPELA SETEV 
Letos so se kmet i jske za

druge zelo dobre zavedale 
svoj ih dolžnosti p r i i zvedbi 
jesenske setve. Obveznosti so 
celo za 3 odstotke prekora
č e . Kme t i j ska zadruga i z 
Krškega je Izpolni la p lan pro
izvodnje pšenice s 102 odst. 
H k r a t i je p las i ra la 495 mtc 
semenske pšenice i n 107 ton 
umetn ih gnoj i l . 

Kme t i j ska zadruga Iz K o 
stanjevice je rea l i z i ra la p l a n 
jesenske setve s 106 odst., 
uporabi la 188 mtc semenske 
pšenice i n 107 ton umetn ih 
gnoj i l . 

K m e t i j s k i obrat iz Bresta
nice je na lastnem obratu re
a l i z i ra l setev pšenice 100 od
stotno, po rab i l 27 mtc semen
ske pšenice i n 11 ton umetn ih 
gnoj i l . 

OBVESTILO VSEM ORGANIZACIJAM 
IN ZAVAROVANCEM 

V U r a d n e m l i s t u F L R J , št. 45/62 j e izšlo »Navod i l o o p r i j a v l j a n j u zava
r o v a n j a i n e v i d e n c i z a v a r o v a n i h oseb« t e r »Navod i l o o i z d a j a n j u zd ravs t v e 
n i h i z k a z n i c oz . v ložkov. Z a t o o b v e š č a m o : 

1. V s i z a v e z a n c i p r i s p e v k a m o r a j o v loži t i p r i j a v o ( o b r a z e c OD-1 ) d o 
5. 12. 1962. P r i t e m n a j n a v e d e j o k o t pričetek d e l a 1. 12. 1962. Istočasno n a j 
se o d j a v i j o n a s t a r i t i s k o v i n i s 30. 11. 1962. 

2. Z a v e z a n c i m o r a j o v d e c e m b r u p r e v e r i t i , a l i i m a j o p r i j a v l j e n e v za
v a r o v a n j e v s e s vo j e d e l a v c e , o z i r o m a če s o o d j a v i l i t i s t e , k i s o p r i n j i h 
p r e k i n i l i d e l o v n o r a z m e r j e . 

3. Z a v e z a n c i m o r a j o t a k o j z b r a t i i n d o p o l n i t i d o k u m e n t a c i j o z a i z d a j o 
z d r a v s t v e n i h i z k a z n i c i n d v i g n i t i p r i O Z S Z o z i r o m a n j e g o v i h podružnicah i n 
i z p o s t a v i p o t r e b n o števi lo v ložkov z a z d r a v s t v e n e I zkazn i c e , k i m o r a j o b i t i 
i z d a n i do 31. 12. 1962. 

4. U p o k o j e n c e , i n v a l i d e i n d r u g e osebe , z a p o s l e n e p r i z a s e b n i h d e l o d a 
j a l c i h , a l i osebe , z a v a r o v a n e p o p o g o d b i , b o o b v e s t i l n e p o s r e d n o O Z S Z o z i 
r o m a n j egove podružnice, k j e d o b e v ložke i n kakšne l i s t i n e m o r a j o p r i n e s t i 
s s ebo j . 

D a b o vse de lo l a h k o o p r a v l j e n o v p r e d p i s a n e m r o k u , m o r a j o z a v e z a n c i 
p r i s p e v k a i n z a v a r o v a n c i upoštevati r a z p o r e d i n v s a n a v o d i l a z a i z d a j a n j e 
v ložkov z a z d r a v s t v e n e i z k a z n i c e . — T I S T E Z A V A R O V A N E O S E B E , K I N E 
B O D O I M E L E D O 31. 12. 1962 P O T R J E N I H V L O Ž K O V V Z D R A V S T V E N I 
I Z K A Z N I C I , P O 1. 1. 1963 N E B O D O M O G L E B I T I D E L E Ž N E Z D R A V S T V E 
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Novo NOVO MESTO 
z 22.000 prebivalci 

Vsi Novomeščani predstavljamo veliko 
družino, ki živi v stanovanjski »stavbi« — 
v Novem mestu. V vsakdanjem življenju po
trebujemo marsikaj. Vodovod, elektrika, kana
lizacija, urejene mestne ulice in telefonsko 
omrežje se nam zde nekaj samo po sebi umev
nega. V trgovinah in gostinskih obratih kupu
jemo to, kar potrebujemo. Brez obrtnišldh 
uslug ne moremo živeti. Večkrat se zatečemo 
po pomoč k zdravniku. Kadar utegnemo, se 
razvedrimo v kinu ali gledališču, obiščemo 
razstavo ali predavanje in si ogledamo tudi 
kakšno športno prireditev. Majne otroke pu
ščamo v otroškem vrtcu, večji obiskujejo šole, 
oboji pa potrebujejo prostor, kjer se lahko 
brez nevarnosti posvetijo igri. Ce smo utru
jeni, si zaželimo sprehoda po parku ali nasadu, 
ce smo kupili avto, potrebujemo zanj garažo. 
Vse našteto nam omogočajo razne komunalne 
naprave in objekti za družbeno življenje. 

Svoj zaslužek ustvar jamo z 
de l om v tovarnah In urad ih . 
Stanovanje želimo imet i čim 
bliže delovnega mesta, vendar 
dovol j daleč od tovarniškega 
h r u p a In prometnega vrveža, 
n a svežem z raku in sončnem 
pros to ru . 

B o j i m o se prometa n a u l i 
cah, k o gremo v službo i n k o 
se vračamo domov. Ce je le 
mogoče, se Izognemo najbol j 
p r o m e t n i m u l i c a m i n cestam. 

čez 50 let namesto se
danjih 9800 že 22.000 

prebivalcev 
Našteli smo del vsakodnev

n i h potreb i n želja vsakogar 
i zmed nas i n s tem or i sa l i 
glavne naloge urban izma. Ur 
banizem je torej veda, k i 
skuša v človeških nasel j ih 

zagotovit i k a r najbol j skladen 
razvoj i n hkra t i nemoteno za
gotavljanje potreb prebival
cev. 2e danes ugotavljamo, 
d a v Novem mestu mars ika j 
n j urejeno, tako kot b i želeli, 
zato moramo to l iko resneje 
razmišljati o bodočnosti. Ur
banistični program, o kate
r e m pravkar razpravl jamo, 
določa okvire razvoju našega 
mesta za bodočih 50 let. 

N 1050 hektarsk ih mestn ih 
površin bo takrat živelo 22 t i -

Odborniki na urbani
stični razstavi 

Pred torkovo sejo O b L O 
Novo mesto so s i odborn ik i 
obeh zborov ogledali razsta
vo o urbanistični ureditv i 
Novega mesta, k i je v D o m u 
J L A , Inž. a rh . Dani lo Lapaj-
ne, k i je izdela l urbanistični 
načrt i n p r ip rav i l razstavo, 
je odborn ikom v skop ih 
obr i s ih povedal, kakšen je 
osrednj i pomen predvidene 
ureditve. Odbo rn ik i so po
tem v prostem razgovoru ži
vahno razprav l ja l i o idejnem 
programu ureditve središča 
novomeške občine i n želeli, 
da b i skoraj prišla na vrsto 
tud i ostala večja občinska 
središča. 

soč Novomeščanov. Zazidane 
površine se bodo povečale od 
dosedanjih 114 hektarov na 
240 ( industr i jske od 15 na 80 
ha, stanovanjske od 80 na 
135 ha). N a enem hektaru 
mestn ih površin prebiva da
nes povprečno 114 prebival
cev, čez 50 let j i h bo 145, v 
nov ih stanovanjskih nasel j ih 
pa celo 180 na hektar. Oko l i 
leta 2000 bo 22 tisoč Novome
ščanov uporabl ja lo k a r 1500 
do 2000 osebnih avtomobilov. 
Te »planske« številke so biie 
osnova p r i izdelavi urbani 
stičnega programa. 

Načrti so usklajeni z go
spodarsko močjo mesta 

Ce gradimo hišo, se odloči
mo za takšno, kakršno smo 
sposobni plačati. P r i izdelavi 
urbanističnega programa pa 
je treba upoštevati gospodar
sko moč mesta. Izognit i se 
moramo drag im rešitvam, 
ker n i sredstev zanje. N a ža
lost leži N o v o mesto n a h r i 
bovi tem predelu, k i mars ika j 
otežuje (vodovod i n kanal iza
c i ja na pr imer sta zarad i tega 
dražja). 

Najmočnejša gospodarska 
panoga je industr i ja (že zdaj 
predstavl ja 40,8 odst. vsega 
gospodarstva), razvi jala pa se 
bo še naprej. Urbanistični 
program je »rezerviral« zanjo 
Bršlln (področje med cesto 
prot i Prečni i n K r k o — za 
industr i jo brez umazan ih od
plak) i n predel p ro t i Ločni 
(za industr i jo z umazan imi 
odp lakami ) . K r k a , k i teče 
skozi Novo mesto, bo na ta 
način ostala čista. Predel na 
desni s t rani K r k e med vasjo 
Ragovo i n po tokom Trščakom 
je določen za kmetijsko-živi-
norejsko proizvodnjo i n 
kmet i jsko-prehrambeni kom
binat. Gospodarstvu, k i bo 
prispevalo največ sredstev za 
razvoj mesta, smo s t em do
ločili življenjski prostor . 

Kje bomo kupovali in 
kod se sprehajali? 

Novo mesto i m a dovol j dre . 
voredov, zelenic In še neokr

njenih naravn ih lepot, k l j ub 
temu pa je t reba že zdaj do
ločiti, kaj naj ostane zašči
teno. Bagov log bo ostal na
ravn i park , v r h Maro fa bo 
ostal nezazidan, prav tako pas 
ob Težki vod i i n Bršlinskem 
potoku ter ob bregova K r k e 
v širini 20 metrov. V r h grm-
skega h r i ba bc ostal nedotak
njen i n bo namenjen za re
kreaci jo predšolske In osnov
nošolske mladine. 

Z a potrebe komuna ln ih pod
jeti j i n služb so določeni t r i 
je pros tor i : ob priključku na 
avto cesto v Bršlinu (glavna 
skladišča), ob Ločenski cest i 
i n ob kand i j sk i železniški po
staj i . T a m se bodo razvi ja la 
komuna lna i n obr tna podjetja, 
k i bodo imela manjše poslo
valnice v vseh večjih stano
van jsk ih nasel j ih. 

V bodoče: gradnja sta
novanj v 7 soseskah 
« K a k o r smo določili pro

stor za razvoj industr i je , mo
ramo določiti tud i , kje i n ka
ko bomo grad i l i stanovanja. 
Dosedanj im »divjim« grad
n jam je odklenkalo . Sodobna 
strnjena stanovanjska nase
l ja, soseske, združujejo ob
močja z 2500 do 4000 stanoval
c i , k jer so p r i r ok i trgovine, 
varstvene ustanove, šole, ko
muna ln i serv is i i n druge ko
munalne naprave. Urbanistič
n i program določa stanovanj
sko gradnjo v sedmih sose
skah. Dosedanj im prebival
cem se bo pridružilo v sose
sk i Bršlin (med odcepom av
to ceste. M a l o Bučno vasjo 
i n Maro fom) nov ih 2800 pre
bivalcev. V K a n d i j i se bodo 
razvi le 4 soseske: p rva v po
daljšku Kagovske ul ice med 

Nekater i Novomeščani so s i te dn i že ogledali nadvse zanimivo razstavo o urbanističnem 
programu svojega mesta — mnog i pa b i jo še m o r a l i v idet i , saj bodo lahko samo tako 

plodno sodeloval i v razpravah, kako naj se usmer ja bodoči razvoj mesta 

z i be r t ov im h r i b o m , i n Rago-
v i m logom s 1400 preb iva lc i , 
druga ob Karlovški cesti s 
400 prebiva lc i , tretja na Znan
ce v ih nj ivah s 1000 preb iva lc i 
i n četrta med Smihe lom, pre
delom bolnišnic i n B r o d o m z 
2100 preb iva lc i . Šesta soseska 
se bo razv i la v podaljšku Ko 
lonije pro t i Ločenskemu po
kopališču s 1200 prebiva lc i . 
Sedmo sosesko predstavl ja že 
dograjeno mestno središče. 
Ce k prej navedenim števil
kam, k i predstavljajo bodoči 
porast, prištejemo sedanje 
število prebivalcev Novega 
mesta (9800 l judi ) i n upošte
vamo, da se obstoječa nase
l ja lahko povečajo za 1000 
prebivalcev, ter dodamo 1500 
prebivalcev v obrobn ih vaseh 
(Brod , Bučna vas, Gotna vas 
itd.) dobimo 22 tisoč prebi
valcev bodočega Novega me
sta. D a b i to dosegli , bo treba 

v p r ihodn j ih 30 le t ih zgradit i 
2700 stanovanj a l i vsako leto 
po 90 stanovanj. 

šole, bolnišnice, športne 
in družbeno-kulturne 

ustanove 
9 Najpre j šole: le-te so že 

osredotočene ob Cest i hero
jev. V pr ihodnost i bo treba 
zgradit i novo šolo v Bršlinu 
in v K a n d i j i ter dogradi t i šmi-
helsko šolo. Otroke, k i obi
skujejo šolski center na Ce
st i herojev, bo treba obvaro
vati pred nevarnostmi precej 
gostega prometa na njej, ta
ko, da j i m bo omogočen do
stop v šolo po U l i c i talcev 
i n predoru pod Cesto herojev 

% Za bolnišnice je določen 
prostor med Težko vodo In 
K r k o i n sedanjo cesto p ro t i 
Smihe lu , k jer gradijo stavbo 
nove bolnišnice. V prihodno

st i se bodo t ja prese l i l i še 
porodniški oddelek z mater in- j 
s k l m domom, in te rn i oddelek, 
pljučni oddelek. Nove bolni
ške stavbe bodo n & u tvorile 
strnjeno celoto. 

• Športni ob jekt i ostanejo 
na obeh straneh K r k e p r i že
lezniškem mostu (star i i n no
v i stadion) in bodo po potre
bi izpopolnjeni z nov imi stav
bami i n napravami . 

0 Družbeno-kulturni center 
bo zrasel z vsemi ustanovami 
(dom družbenih organizacij , 
ku l tu rn i dom, avtobusna po
staja, novi hotel itd.) na No
vem trgu, kot je že lan i dolo
čila javna razprava. 

Ureditev posebnega družbe
nega središča bo sčasoma po
trebna v Bršlinu, ker je pre
cej oddaljen i n ker bo v njem 
nastala nova soseska s pr i 
bližno 4000 preb iva lc i . N a tr i 
ko tn iku med železniško posta-

S l i ka n a m kaže predlog za zidave ob Ragovski cesti 
v Novem mestu v mer i lu 1:1000; sestavil ga je inž. 
a rh . Dan i lo Lapajne. V levem spodnjem kotu v id imo 
(črtkano) sedanje stanovanjske bloke v »naselju 
Majde Sile«, v sred in i i n desno pa predlog za na
daljnjo zazidavo celotnega predela ob Ragovsk i ce
s t i . Tako je ob K r k i čolnarna (C ) , levo ob glavni 
cesti razgledna ploščad (RP ) , takoj zraven pa po
trošniški center ( PC ) , uslužnostni servis i n otroško 
varstvo (US i n OV),~ otroško igrišče (OI ) , prav levo 
nad K r k o pa taborniški d om (TD) . Kvad ra tk i z 
oznakami S in B pomenijo stolpiče b i stanovanjske 
bloke, vrstne hiše pa so označene z znakom V H . 
medtem ko predstavljajo manjši beli kvadratk i eno
družinske hiše ( K i l ) . V novem naselju je predvide
n ih tud i 158 garaž, skupno pa 530 stanovanj za 
približno 1560 prebivalcev z gostoto 195 oseb na 
hektar. Celotno zazidalno področje obsega površino 
8 ha in je prav gotovo zelo zanimiva rešitev za bo
dočo stanovanjsko sosesko ob Ragovski cest i . — 
Oglejte s i podobne načrte na razstavi v Domu J L A 
v Novem mestu! 
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Jo, progo i n L jubl jansko ce
sto bo treba zgradi t i sodob
no menzo, k ino dvorano ter 
stavbe za servise, trgovine i n 
upravne prostore. 

• Muzejsko-umetnostni pre
del mesta se že razvi ja p r i 
stavbi Dolenjskega muzeja, 
kjer bosta zgrajeni še stavbi 
za umetnostno galerije i n m u 
zej N O B . P r i gradnj i i n ure
d i tv i tega predela bo treba 
Upoštevati staro mestno oko
lje i n svojestveno ozadje, k i 
ga daje kap i te l j sk i h r i b . 

Promet je najtrši oreh 
2e danes predstavljajo kan-

d i j sk i most i n prehod skoz i 
mestno središče (Glavni t r g 
i n Cesta komandanta Stane
ta), koder so usmerjena vsa 
vozila, pravcat i p rometn i pro
b lem. To l i ko teže bo čez do
b r i h 30 let, ko bo v Novem 
mestu 2000 osebnih avtomo
bi lov . Po mestu sme potekat i 
samo neizogibni l oka ln i pro
met, ves ostal i , z last i prehod
n i promet, p a mora b i t i 
usmerjen po obvoznih cestah, 
k i teko dovol j daleč od mest-
nega naselja. 

« Obvozna cesta, k i bo po
vezovala Novo mesto z L jub
ljano i n Zagrebom i n Be lo 
kra j ino se bo ločila od seda
nje ceste med Ločno i n novo 
stavbo tovarne zdrav i l , pre
most i la K r k o p r i G r a b n u i n 
Sla m i m o Bagovega pro t i Žab
j i vasi . S tem bo ves prehod
n i promet usmerjen m i m o 
Novega mesta, kand i j sk i most 
i n mestne ul ice pa bodo moč
no razbremenjeni . 

V daljši pr ihodnost i bo tre
ba Bršlin povezati s to ob
vozno cesto po nov i cesti, k i 
bo speljana iz Bršlina m i m o 
Bučne vasi . onstran Maro fa 
v Ločno: 

• Razen obvozne po t i bo 
treba ured i t i še prometno 
vozlišče v Bršlinu (križišče z 
železniško progo), vprašanje 
ceste v industr i j sko središče 
v Bršlinu ter preložiti del ce
ste Novo mesto—Dol . Topli
ce. Topl ice, ker gre zdaj s k o 
z i območje bolnišnic, ka r je 
zaradi hrupa nedopustno. 

O Bršlinski prometni vozel 
je s približno *nak ' ra i sred
stv i rešljiv na dva načina. 
Dosedanj i železniški prehod 
b i zamenjal podvoz pod l j u b 
jansko progo, k i b i se k m a l u 
nato nadaljeval s podvozom 
pod straško progo in s 1200 m 
industr i jske ceste skoz i indu
str i jsko središče. Odcep prot i 
av tomobi lsk i cesti v Bršlinu 
b i b i lo treba pomakni t i na 
zaj i n ga na .IOVO speljati v 
dolžini 400 m t ik ob zahodni 
s t rani področja S G P P ion i r . 
Industr i j ska cesta b i se pr i 
ključila odcepu za avtomobi l 
sko v ostrem zavoju p r i S G P 
P ion i r . 

• Druga rešitev zahteva 
prav tako preložitev odcepa 
za avtomobi lsko cesto kot pr

va. Z a industr i j sko cesto b i 
uporab i l i preurejeno sedanjo 
cesto Novo mesto—Prečna, k i 
b i b i l a povezana z industr i j 
s k i m središčem po pravokot
n ih odcepih, z odcepom za 
avtomobi lsko cesto pa b i jo 
povezal del novega cestišča, 
k i b i b i l skoz i predor pod 
l jubl jansko progo speljan ne
kje p r i Bučni vasi . 

0 Z a prestavitev ceste No
vo mesto—Dol . Topl ice so 
predlagane t r i rešitve: 

P r va : cesta za mos tom čez 
Težko vodo zavije v levo ob 
južni s t rani bolniškega kom
pleksa i n nato p r i šmihel-
skem pokopališču prečka 
progo (podvoz) i n se za Bro 
d o m pridruži sedanji . 

Druga: od mostu čez težko 
vodo teče cesta t ik ob K r k i 
za in te rn im odde lkom bolnlš-

P r v i i n tret j i predlog ne od
pravl jata h rupa i n pa sekata 
področje bo ln ic na dva dela; 
ker so za vse t r i rešitve po
trebna približno enaka finanč
na sredstva, je najboljša dru
ga rešitev. 

• K a r smo pravkar op isa l i , 
• pa je samo del gradiva z 
• zanimive razstave o urban i . 
• stičnem programu Novega 
• mesta. Ne zamudite torej 
• poučne razstave v spodnj i 
O dvorani Doma J L A v No-
• vem mestu! Oglejte s i na
l i črte i n fotografije, pa bo-
• ste za mars ikatero spozna
l i nje bogatejši! Nazorne s l i -
• ke vam bodo pokazale, 
B kakšna bo nova galeri ja p r i 

OB RGBU RAZSTAVE 
URBANISTIČNEGA PROGRAMA 

Pros tor i v D o m u J L A , kjer so razgrnjeni načrti, k i 
določajo razvoj Novega mesta v bodočih pet ih desetletjih, 
so večji del p razn i . Zelo majhen del Novomeščanov je 
»zašel« tja, se ustavi l ob sk icah in načrtih, le redkokater i 
je napisal v knjigo p r ipomb svoje m i s l i i n predloge. 

N a lepakih , k i vabijo k razstavi , je napisano, da sled
nja nadomešča javno razpravo. Opozor i l i b i rad i na nekaj, 
ka r je brez dvoma zelo pomembno. Predvsem naj podčrta
mo, da smo razočarani nad nezanimanjem, k i so ga Novo-
meščani pokazal i do razstave. Spomnimo se na žolčno 
prerekanje oko l i gradenj i n gradbenih dovoljenj, spomni
mo se tudi tega, da smo na nekater ih zbor ih volivcev oči
tal i , da načrti urbanizaci je mesta niso b i l i razgrnjeni pred 
nami ! Zdaj je tej zahtevi zadoščeno, i n vendar — nas n i ! 

K o človek gleda i n prel istuje knj igo pr ipomb i n ko se 
m u vrine še napis na lepaku, k i prav i , da »razstava na
domešča javno razpravo«, ugotavlja, da bo k l jub temu 
treba razstavo podaljšati vsaj za mesec dn i i n poleg nje 
organiz irat i še javno razpravo. 

Do 3. decembra n i v knjigo p r ipomb še nihče vpisal , 
za katero izmed več variant, k i rešujejo posamezne pro
bleme, se je odločil. K d o bo torej izmed variant i zbra l 
najboljšo i n kdo bo nato očital? 

Brez dvoma: potrebna bo javna razprava. Naš držav 
l jan je spričo razvoja demokratičnih odnosov že to l iko 
prepojen s samoupravn im duhom, da brez zadrege i n brez 
oklevanja na javnem sestanku pove, ka j m i s l i , i n strese 
s sebe to, ka r m u n i všeč. Pisanja o prob lemih pa se 
izogibajo celo inte lektualc i . Zato nam pove knj iga p r ipomb 
tako malo, i n prav zato bo treba organiz irat i tud i javno 
razpravo. Se enkrat pa naj poudar imo, da b i mora l i 
Novomeščani pokazat i z a razstavo v D o m u J L A več zani
manja, kot so ga v p r v ih 7 dneh! 

niče, seka progo pod suh im 
obokom železniškega mos tu 
i n teče nato severozahodno 
od sedanje ceste m i m o vseh 
nasel i j , dok ler se ne pridruži 
star i cesti za B r o d o m . T a re
šitev je najboljša. 

Tret ja rešitev predvideva 
dosedanjo cesto od mostu 
čez Težko vodo do železniške
ga mostu. Cesto b i poglobi l i 
i n čeznjo zgrad i l i mostno 
konstrukc i jo , k i b i povezala 
bolniške stavbe. Cesta b i 
prečkala progo v podvozu 
pod suh im obokom železni
škega mos tu i n nadaljevala 
pot kot v drugem predlogu. 

Pogled na urbanistično skico bodočega Novega trga, družbeno-kulturnega središča Novega 
mesta. Stavbe na s l i k i : 1 — okra jn i l j udsk i odbor, 2 — dom družbenih organizaci j , S — 
dom J L A , 4 — avtobusna postaja, 5 — nova pošta, 6 — občinska stavba, 7 — k u l t u r n i d om, 
8 — hotel Metropo l , 9 — tovarna obutve, 10 — poslopje stare pošte, k i naj b i ga odstrani l i 

Dolenjskem muzeju i n no-
I v i Muze j N O B . V ide l i bo
ste več osnutkov zazidalnih 

I površin bodočih stanovanj
sk ih sosesk, načrte za mest-

I no kanal izaci jo , nove pro-
I metne žile, ureditev drug ih 
I komuna ln ih problemov i t d . 
I Zares: tud i v i lahko predla-
I gate l judskemu odboru, ka j 
I kaže posebej pazl j ivo rešc-
• vat i . Gre tud i za vaše mne-
I nje o nadal jnjem razvoju 
I Novega mesta, Dolenjsk ih 
I i n Šmarjeških Top l i c ! 

Sklad za varstvo 
otrak 

O b L O Novo mesto je 4. de
cembra na seji obeh zborov 
ustanovi l sk lad za varstvo 
otrok. Sredstva tega sk lada, 
k i bodo sestavljena iz p r i 
spevkov v tednu otroka, da
ril gospodarskih organizaci j , 
zavodov in razn ih ustanov, 
dotaci j i n drug ih dohodkov, 
k i j i h bodo zbra l i v ta na
men, bodo uporabl ja l i za za
ščito socialno i n zdravstveno 
ogroženih otrok i n za letova
nje socialno šibkih otrok. 

Kolektiv »KRKE« 
|e proslavil 

dan republike 
V polni dvorani novomeškega 

kina je 26. novembra delovni ko
lektiv »Krke« proslavil dan repu
blike. Pestri program, ki je trajal 
vrč kot uro, je bil izdelan zelo 
domiselno in je v kratkem prika
zal zgodovino delavskega gibanja, 
revolucijo in povojno graditev no
ve Jugoslavije v govoru in pesmi. 
Recitirali so jih nekateri znani in 
neznani talenti iz »Krke«. Pesmi 
upora in socialistične graditve je 
pel mešani pevski zbor pod vod
stvom Emila Jazbeca. Poleg tega 
je sodelovala tudi folklorna sku
pina »Krke«, ki je odplesala nekaj 
narodnih plesov. Vmes je igral za
bavni kvartet. 

Po javni razpravi bo postal 
urbanistični program zakon 

za nadaljnji razvoj kraja 
V k a r se da zgoščenem pregledu smo 

našteli le bistvene značilnosti urbanistič
nega programa. K o ga bo po j avn i raz
p rav i p o t r d i l l j udsk i odbor , ga bomo 
m o r a l i brez najmanjših odstopov uresni
čevati. P r i bodočih gradnjah bo t reba 
upoštevati zazidalne okoliše po namenu, 
ko t smo j i h našteli. Povečati bomo mo
r a l i gostoto prebivalcev n a hektar , saj so 
dosedanje divje ind iv idua lne gradnje po
vzročile vel ike i n nepotrebne komuna lne 
stroške. Parcele za enodružinske hiše ne 
bodo smele presegati 300 kvad ra tn ih me
trov . V vseh eno- i n dvostanovanjsk ih 
hišah bo t reba obvezno ured i t i garaže i n 
p r i v sak i nov i gradnj i vztra jat i p r i ure
d i t v i oko l ice stavbe. 

N a razstav i urbanističnega programa 
je p r i posameznih p rob l em ih predlaga
n i h po več različnih rešitev. Sode lu jmo 
v ra zp rav i i n predlagajmo rešitve, k i se 
n a m zde najboljše! 

Vsaka delovna organizaci ja je po ustavi 
samostojna samoupravna organizaci ja, prav
na oseba i n nosi lec p ravn ih pooblast i l glede 
družbenih sredstev, k i j i h uprav l ja . V sk ladu 
s t a k i m položajem delovne organizacije v 
družbi je razuml j ivo , da v delovni organiza
c i j i s am i po sebi nastajajo tud i organi de
lavskega samoupravl janja i n da delovni ko
lekt iv prav tako sam od sebe sprejema statut, 
nekakšno »malo ustavo«, i n druge samo
upravne akte, s ka t e r im i v uresničevanju 
samoupravne pravice ure ja razmerja v orga
nizac i j i 

Delovna organizaci ja pa seveda ne živi živ
l jenja zase, popo lnoma ločeno od ostale druž
be. K o r i s t i delovnega ko lekt iva se prepletajo 
s ko r i s tm i komune i n širše skupnost i . Delov
na organizaci ja je zato v določenem razmer ju 
na p r ime r do občinske skupščine, okra ja , re
publ ike i n . federacije. To so razmerja, k i so 
Urejena z zakoni i n k i j i h statut seveda m o r a 
Upoštevati. Statut — tako je rečeno v ustavi 
— razčlenjuje v sk l adu z ustavo i n z zako
nom dejavnost i n naloge delovne organizacije, 
Ureja njeno organizaci jo, pravice i n dolžnosti 
ter odgovornost n jenih organov upravl janja, 
način uresničevanja teh prav ic i n dolžnosti, 
notranja razmerja, način poslovanja ter dru-
Ba vprašanja. Statut je seveda temel jni akt 
delovne organizacije i n iz njega izhajajo vsi 
drug i samoupravni ak t i o z i roma predpis i de
lovne organizacije. — Osnutek republiške 
Ustave je glede statuta delovne organizacije 
Še konkretnejši, saj vsebuje tud i določbo, po 
kater i sprejema statut delavski svet. potrd i 

N O V A U S T A V A — T E M E L J S K L A D N E G A R A Z V O J A S I S T E M A ŠOLANJA 

Statut-„mala ustava" 
pa delovni ko lekt iv . Statut i i n samoupravni 
ak t i de lovnih organizaci j naj ne b i b i l i pod
vrženi po t rd i t v i po organih družbeno-politič-
ne skupnost i . P r i tem naj b i vel jala tud i iz
jema, k i b i mora la b i t i določena z zakonom, 
namreč, da je za posamezne delovne organi
zacije potrebna potrditev statuta a l i posamez
n i h njegovih določb po organu družbeno-po-
litične skupnost i . 

Delovne organizacije so doslej imele pra
v i la . N j ihova slabost je b i l a v tem, da so b i l a 
sprejeta že pred let i , tako da j i h je razvoj 
delavskega samoupravl janja v marsičem že 
prerasel . V tem času se je izpopolnjeval tud i 
mehanizem delitve dohodka, s ka t e r im samo
stojno razpolaga kolekt iv , potem k o poravna 
obveznosti za družbene potrebe. K o l e k t i v i so 
spre jemal i najrazličnejše prav i ln ike , na p r i 
mer prav i ln ik o de l i tv i dohodka, prav i ln ik 
o de l i tv i čistega dohodka i n druge, s ka t e r im i 
so ure ja l i celo pomembnejša vprašanja kot 
pa s p rav i l i . Res je, da so ko l ek t i v i stalno 
pr i lagaja l i svoja prav i l a nov im samouprav
n i m ak tom oz i roma razn im p rav i ln ikom, k i 
so po svo j i vsebini preraščali prav i la . N i pa 
bi lo mogoče v celot i odprav i t i neskladnost i , 
k i je postajala že ov ira , da b i b i l i člani kolek

t iva dobro seznanjeni In da b i predvsem 
razumel i i n se posluževali notranje zakono
daje delovne organizacije. P rav t u p a je zelo 
važno, da so predp is i razuml j i v i i n da je sta
tut nekakšen kodeks prav ic i n dolžnosti, v 
katerem vsak organ i n vsak posameznik naj
de svoje mesto i n svojo vlogo. To pa, bod imo 
odkr i t i , sedanja prav i l a delovnih organizaci j 
niso. 

V pr ip ravah za sestavo statuta delovne 
organizacije je treba anal i z i ra t i obstoječe 
stanje, ugotovit i pomanjk l j i vost i i n sp loh vse, 
k a r ov i ra nadal jnj i , še uspešnejši razvoj delov
ne organizacije. Statut je seveda normat iven 
akt, k i ne more predvidet i vsega, k a r bo raz
voj pr inese l čez pet, deset let. Delovna orga
nizaci ja je živa stvar, v kater i so procesi raz
vi janja odnosov i n tehnike izredno h i t r i . Za
rad i tega bo treba spreminjat i statut, kadar 
bo to potrebno, tako da b i b i l vedno aktualen 
i n da ne b i zmeraj capl ja l za živo prakso , 
kakor se je to pogosto dogajalo p r i p rav i l ih . 
So pa tud i take naloge, k i j i h ponekod n i t i 
še n iso začeli uresničevati, čeprav so nujne, 
de ja l i b i celo neodložljive. V teh p r i m e r i h 
statut ne b i smel sankc ion i ra t i sedanjega sta
nja, kakršno pač je, kadar vemo, da n i zado

volj ivo, da notranja delitev dohodka n i spe
l jana dosledno po načelu »vsakomur po delu«, 
da niso izrabljene obstoječe rezerve (na p r i 
mer možnosti večje specializacije, kooperaci je 
i td ) , da oganizaci ja samoupravl janja še n i za
dovol j iva i n podobno. Delovna organizaci ja, 
k jer se p raksa razhaja z določbami osnutkov 
zvezne i n republiške ustave, bo tako mora l a 
usk lad i t i stanje z določbami ustave i n t u d i 
statut delovne oganizacije bo mora l , kot je 
rečeno v 41. členu osnutka republiške ustave, 
ure jat i vse bistvenejše odnose v sk l adu s 
ustavo i n zakoni . 

O statut ih delovnih organizaci j je M i h a 
M a r i n k o , sekretar C K Z K S , na sestanku no
tranjepolitične sekcije Društva novinarjev 
Slovenije, dejal : 

»Statutom delovnih organizaci j pa je t reba 
posvet i t i posebno pozornost, k e r so izredno 
važni v pogledu neposredne praktične ko r i s t i 
za učinkovitejše gospodarjenje i n j i h je zato 
treba izdelat i , čeprav bodo naknadno doživ
l ja l i še mnogo sprememb zarad i nj ihove po
vezanosti i n odvisnost i od razvi janja notra
n j ih odnosov. Statut i de lovnih organizaci j so 
izredno važni zarad i določitve instrumentov 
delitve dohodka pa tud i v vseh p r imer ih , k o 
se delovne organizacije odločajo za tak a l i 
d rug način poslovnega sodelovanja a l i celo 
združevanja. V s a k a central izaci ja zarad i raz
vi janja proizvodnje i n vsaka kooperaci ja mo
ra ta hk ra t i s tremet i za čim večjo decentral i
zacijo mesta i n položaja ne samo ekonomska 
enote, ampak posamezne delovne skupine.« 



S lužbena pot nas je po
pel ja la v južno Be l o 
kra j ino, v kraje ob 
K o l p i . V prijatelje

vem »Spaku« smo se pognal i 
čez Gorjance, skoz i Me t l i ko 
i n Črnomelj, dalje m i m o bo
lestno - grozlj ive Savinškove 
skulpture na K v a s i c i v V i n i 
co, kamor smo pr ispe l i v 
m r a k u ugašajočega dneva i n 
uje l i odseve luči v večerni 
K o l p i . Čudno t ih i n odmak
njen je lepi , vse preveč po
zabl jeni svet ob K o l p i . Le 
redke i n dokaj slabe avtobus
ne zveze te pripel je jo v te 
kraje. Be lokran j cu , k i živi 
ob K o l p i , je pač vseeno, a l i 

Sramot i ln i steber v Predgrađu 

se pelje v Kar lovac , Novo 
mesto, L jubl jano a l i na Reko, 
povsod m u je daleč. T iha , 
čista i n polet i najtoplejša 
slovenska reka, se vije Ko l pa , 
t u skoz i ozko skalno sotesko, 
tam spet m i m o blagih vzpetin 
i n obrežnih nj iv ter pašnikov. 
T u n i avtomobi lskega hrupa, 
le tu i n tam kak mopedist 
zmot i pri jetno šumenje nje
n i h številnih jezov, k i vrt i jo 
m l inska kolesa vzdolž njenih 
bregov. T i h i n lep je ta svet, 
k i se ga c iv i l i zac i ja še n i do
takn i la s svo j im h rupom, ob
jestnostjo i n drvenjem. 

# Znamenita viniSka 
zbirka Japodov je 
v Ameriki 

V i n i c a , pr i jazen t rg na te
ras i n a d K o l p o , z neve l ik im, 
toda markan tn im gradom, od 
koder je zelo lep pogled po 
d o l i n i Ko l p e i n n a sosednjo 
hrvaško s t ran. L e p betonski 
most se pne čez K o l p o , cesta 
te popelje čezenj i n po dveh 
k i l ome t r ih dosežeš p r i vasi 
Bosanc i Lujz i jano, znamenito 
hrvaško cestno magistralo, k i 
veže Kar l ovac z R i j eko . T i k 
p o d viniškim gradom, na bre
gu reke, pa stoj i ta s red i ze
lenja dve modern i zgradbi še
le letos odprtega campinga, 
las t prizadevnega Turistične
ga društva v Črnomlju, k i nu
d i tur i s tu vsakovrstno okrep-
čilo i n sodobno prenočišče v 
svo jem bungalowu. N a seve
rovzhodni s t ran i se dvigujeta 
n a d V i n i c o nevisoka, toda 
tembol j pomembna v rha : Sle-
rnine i n Zeželj z božjepotno 
cerkvi jo . N a obeh v rhov ih Je 
stalo v prazgodov inskem času 
gradišče staroselcev, saj so še 
danes n a v r h u S l em in v i dn i 
os tanki nekdanj ih obrambnih 
z idov. Takra tn i preb iva lc i so 
mrtve pokopava l i zadaj v 
Stražnem do lu , v t i h i do l in i c i , 
poleg v i t k ih temno zelenih 
Sko ln ikov ih smrek. T u je pred 
šestdesetimi le t i i zkopala voj-
vodin ja Meklenburška preko 
300 grobov s ta r ih Japodov. 
T o so najdbe i z znamenite 
viniške zb i rke , k i so bi le pred 

tr ideset imi l e t i n a dražbi pro
dane v Amer iko . Zaselek Ogu
l i n , t i k V in i ce , pa je b i l v 
r i m s k e m času m o r d a manjša 
trdnjava a l i vsaj utrjeno po
sestvo, saj so še danes okrog 
Starešiničeve hiše v i d n i v 
t leh s tar i z idovi , v večji raz
da l j i pa zaznamo štirikotno 
dvignjen plato, pod kate r im 
lahko s lut imo stare zidove. 
T u d i l judska govorica ve po
vedati, da je na tem mestu 
nekoč stal grad. 

0 Povsod so ostanki 
starih naselbin 

Popel j imo se po cesti k i 
vod i iz V in i ce p r o t i S ta remu 
trgu, na zahod! Lepa, sicer 
ozka makadamska cesta se 
vije skoz i gozdove i n steljni-
ke i n nas po desetih ki lome
t r i h pripel je v vas S i n j i v rh ; 
ta leži na v isokem pobočju 
suhe dol ine, k i se polkrožno 
odp i ra navzdol p ro t i K o l p i , 
k jer leži vas Damel j . Zadaj 
za S i n j i m v r h o m se dviga nad 
vasjo Go r i c a h r i b Gradišče, 
k i zarad i svojega imena daje 
s lut i t i , da je tu nekoč b i lo 
staro selišče. Skupa j s priza
devnim i n p r i j a zn im šolskim 

Po cestnih serpentinah se 
se spust imo h K o l p i i n nato 
se peljemo ob njenem bregu 
pro t i t oku . V vasic i D o l sto
j i jo na t ravn iku ob K o l p i t r i 
weekend hišice, k i nudi jo 
streho navdušenim ribičem i n 
zaenkrat še r e dk im tur i s tom. 
Neko l iko nespreten, reke l b i 
sramežljiv poskus uvajanja 
modernega tur i zma v tem 
področju. Turističnim delav
cem želimo vse dobro p r i 
n j ihov ih napor ih ! 

O d tod dalje pelje k rasna 
široka cesta t ik ob K o l p i do 
vasi V r t . Z a l je dolga ko
maj 6 k m , nato pa se neha. 
Predvideno je, da bo spel jana 
vse do B r o d a na K o l p i , ven
dar zamis l i doslej še niso u -
resničili. Odveč je poudar jat i , 
kako ve l ik pomen b i cesta 
imela za tur i zem v t em kon
cu Slovenije. Mo to r i z i r anemu 
popotn iku se v tej t ih i do l in i 
odpirajo neslutene lepote. 

# Tudi v Predgrađu 
je lepo 

Se kratek skok v Predgrad 
p r i S tarem trgu. T u d i ta kra j 
sto j i podobno kot S t a r i t rg 
na v i sok i po l i c i s t rmo nad 

sede. Se ko rak iz sobe na 
majhen vrt , kjer sto j i brona
sto pesnikovo poprsje, k i ga 
je ob l ikova l poko jn i k i pa r 
Jakob Savinšek. Za spomin s i 
k u p i m še drobno značko i n 
razglednico s pesnikovo rojst
no hišo. Spominska plošča na 
hiši, k i so jo postav i l i hvalež
n i Viničani, p a pove, da je 
v njej živel tud i nadvse pr i 
zadevni i n odlični viniški šol
nik F ran jo Lovšin. 

9 Pojdimo še ob Kolpi 
navzdol! 

Oglejmo s i še svet ob K o l 
p i ! M i m o vasi Podklanec se 
povzpnemo v Zi l je . Pr i jazna 
vas n a višini n a d K o l p o i m a 
lepo novo zgrajeno šolo, ven
dar n ima učitelja. S s k u p n i m i 
napor i i n z veseljem so jo 
gradi l i vaščani, sedaj pa mo
rajo šolarji k p o u k u v dobro 
uro hoda oddaljeno V in i co . 
Domačin F ranc Cemas nas 
popelje na svoj stel jnik izven 
vasi, k jer n a m pokaže samot
no gomilo — pokopališče ne
kdan j ih staroselcev. G o m i l a 
Je poraščena s travo i n tako 
n izka , da se k a r s »Spakom« 
zapeljemo nanjo. K e r je rav-

Deželica ob K o l p i je polna čudovitih, t i h ih m i r n i h lepot, 
k i so pesnika pr ivabi le z vso si lo svoje očarljivosti, da j i 
je pe l s ponosn imi besedami navdušenja i n l j u b e z n i . . • 

cih lahko p r i vab i l a številne 
turiste ! 

Po ogledu pobreškega gra
d u smo se povzpel i n a Ve l i ko 
Plešivico (366 m ) . N a njenem 
v r h u stoj i majhna cerkev sv. 
Magdalene, odkoder se obi
skovalcu odp i ra prekrasen 
razgled po vsej B e l i k r a j i n i 
in po sosednji H r v a t s k i preko 
Ko lpe . Prvovrs tna razgledna 

Po sledovih staroselcev ob Kolpi 
upravite l jem iz Sinjega v rha 
smo se povzpel i na Gradišče, 
da teren malo raziščemo. In 
res že majhno brskanje po 
zemlj i n a m je pokazalo sta
r inske črepinje posod, k a r je 
obstoj prazgodovinske nasel
bine tud i potrd i lo . Dalje smo 
na pobočju Straže (odkoder 
je prelep razgled na hrvaške 
planine s K l e k o m v sredini ) 
nad vasjo Dal jne njive ugoto
v i l i manjšo gomilo, k i pa so 
jo r oparsk i kopači že načeli, 
i n vaščani vedo povedati, da 
so v njej našli človeške kost i . 

# Od Starega trga 
do Vrta — kdaj pa 
do Broda na Kolpi? 

Se naprej nas je pel jala 
pot, v S tar i trg. Ze ime kra ja 
da m i s l i t i , da je tu najbrž že 
v davn in i stala naselbina, bo
d is i i l i r ska a l i pa r imska . Le
ga tega kra ja je imeni tna, 
saj leži na v isokem pomolu, 
na čigar skra jnem i z ras tku 
stoj i cerkev s pokopališčem. 
Globoko spodaj, v ozk i sote
s k i , pa teče m i r n a K o l p a . 
Prelep je pogled z višine po 
do l in i Ko l p e i n nek i navduše
ni popotnik je nekoč dejal, 
da je to be lokranjska Švica. 
Gotovo je ta pr imer java pre
t i rana, vendar drži, da so t i 
k ra j i resnično lep i i n s svoji
m i s t rm inami precejšen kon
trast mehk i valovi tost l osred
nje Bele kraj ine. V steni sta-
rotrškega župnlšča je vz idan 
zanimiv napis iz leta 1673, k i 
v l a t insk ih kra t i cah pove, da 
so na tem mestu javno ka
znoval i razne nepr id iprave tr
ški srenj i na ogled. P o d na
pisno ploščo je vz idan kam
ni t svitek, za katerega so 
ujetega hudodelca pr iveza l i , 
ga zasramoval i i n po obsodbi 
pr imerno kaznoval i . 

Ko l po . P r i j a zn i domačini še 
danes r ad i povedo kako zgod
bo o časih, ko je tukaj stal 
še grad (kra j , k jer je s ta l , 
Ima izredno strateško lego). 
V cerkv i , katere streha že 
močno pušča, je lep zlat ba
ročni oltar. Poleg šole sto j i 
na majhnem trgu lepo klesan 
star s ramot i ln i steber, k i i m a 
p r i v rhu vdelano staro verigo; 
del se je še do danes ohrani l . 

L ep i so t i k ra j i od V in ice 
do Predgrađa, vendar težko 
dostopni, ker n i rednih pro
metnih zvez i n so daleč od 
večjih središč. L judje niso 
bogati, ka j t i zemlja je skopa, 
kamnita' . Teh krajev še nista 
zajela nagl ica i n trušč moder
ne tehnizacije i n m o r d a so 
prav zarad i tega lepi i n in
t imn i . M l a d i n a pa je nestrp
na, vedoželjna, ne želi ostati 
v sponah patr iarhalnega va
škega življenja i n odhaja v 
svet. 

$ Spominu velikega 
poeta 

Spet smo v V i n i c i . Tokra t 
smo se nameni l i , da se poklo
n imo spominu Otona Zupan
čiča. Sred i naselja s to j i eno-
nadstropna hiša, v kater i se 
je r od i l v e l ik i poet. Pr i jazna 
ženica n a m odpre v pritličju 
obe spominsk i sob i . N a raz
stavl jenih fotografi jah sprem
l jamo pesnikovo življenjsko 
pot od zgodnje mladost i do 
smr t i . T u leže rokop is i , žep
na u ra , svinčnik, s ka t e r im 
je p i sa l še zadnj i dan svojega 
življenja, tu so zbrane vse 
knjižice njegovih pesmi od 
»Caše opojnosti« do zadnje 
programske »Veš, poet, svoj 
dolg?« Postel ja, posmrtna 
maska, njegove risbe, vse to 
skuša obiskovalcu približati 
podobo mojs t ra slovenske be

no trgatev, so vs i vaščani v 
v inogradih. Pr i jazno nas va
bijo, naj s i utrgamo grozdja 

Par t i zansk i For tunov m l i n v Daml ju je z okol ico vred 
podoben prav l j i c i 

K a m n i t obroč za privezova
nje hudodelcev i n napisna 
plošča, vz idana v župnijsko 

poslopje v Starem trgu 

in n a m ponudi jo sladkega 
mošta. 

Sosednja vas Pre loka leži 
spet n a izredno lep i točki 
nad K o l p o , s čudovitim raz
gledom daleč naokrog. Obe
nem se v tej vasi pohval i jo , 
da imajo poz im i najmilejšo 
k l imo v B e l i k ra j i n i . 

M i m o stel jnikov i n nj iv 
smo se pr ipe l ja l i v Adlešiče. 
Ve l i ka , ob cest i raztegnjena 
vas, znana po svo j i f o lk l o rn i 
skup in i . V vasi imajo novo 
vel iko šolo i n ponosni so na
njo, saj imajo v Adlešičih šo
lo že več kot 90 let. N a kra 
jevnem u radu nas Je pr i jazn i 
tajnik seznani l s kra j em i n 
njegovo zgodovino. Ogledal i 
smo s i tud i bližnji grad Po-
brežje, k i sto j i nad Ko lpo , ne
daleč iz Adlešičev. G r a d je 
b i l v 16. stoletju last Lenko-
vičev i n je v času turških 
vpadov vel jal za glavno o-
brambno trdnjavo ob vzhodu 
v Be lo kra j ino . Se danes, ko 
je večji del v ruševinah, n u d i 
graščina impozantno s l iko . 
P red let i so začeli z obnovit
venimi del i , vendar so zaradi 
pomanjkanja sredstev zamr la . 
Se je čas, da se ta lepa graj
ska arh i tektura reši p r ed po
po ln im propadom i n da se 
ured i v privlačno turistično 
točko, k i b i v po letn ih mese-

točka s širokim položnim 
t ravn ikom n a v rhu , k i naj j o 
turistični delavci ne zanema
r i jo ! 

$ Kaj skrivajo številne 
podzemeljske jame? 

Dol ino K o l p e od Daml ja na 
zahodu pa do Pre loke na 
vzhodu smo v šali imenoval i 
»slovenska Dordonja«, po zna
menit i rečni do l in i v F ranc i j i , 
kjer so v številnih jamah na
šli izredne najdbe iz stare 
kamene dobe. T u d i v levem 
oregu Ko lpe je zelo ve l iko 
podzemeljskih j am , k i j i h do
mačini imenujejo: zjbt, djot 
in zvonka. Vse te jame bo tre
ba temelj i to znanstveno raz
iskat i , i n n i izključeno, da 
bomo p r i tem delu prišli do 
pomembnih rezultatov na po
lju j amske arheologije. Tako 
so že pred let i našli v eni 
izmed j a m m e d V in i co i n U-
čakovci prazgodovinske črepi
nje, k a r dokazuje, da je b i l a 
ta jama, če ne trajno, pa vsaj 
v času nevarnosti obl judena 
že v prazgodovinskem času. 

K o smo se vračali iz V in ice , 
smo se ustav i l i v Nera jcu i n 
s i izven vasi ob gozdnem ro
bu ogledal i ve l iko prazgodo
v insko gomilo, k i j i domačin' 

pravi jo »Stamflova griža«. 
Gomi l o so že pred dob r im i 
70 let i p rekopa l i i n v njej 
našli 60 grobov s tar ih I l i rov. 
Devetdesetletni Lamutov oče 
lz Nera jca se še dobro spomi
nja s tar inokopa Jerneja Peč-
n ika , k i je gomi lo prekopal . 
Ljudje vedo povedati , da so 
tud i na Ušivcu med Nerajcem 
i n Dragatušem že našli zi-
dovje i n črepinje. 

# Lepote tihih krajev 
ob Kolpi 

Tako smo končali naše po
potovanje po k ra j ih v dol in i 
Ko lpe . Iz k ra ja v kra j smo 
hodi l i po sledovih staroselcev, 
i ska l i nj ihove grobove i n pre
bivališča. Stolet ja i n tisočlet
ja so mars ika j zabr isa la in 
sk r i l a našim očem. Ce hodiš 
z odpr t im i očmi po zemlj i i 
lahko še danes mars ika j vidiš 
In sklepaš, vse drugo pa nam 
bosta r a zk r i l a šele k r a m p in 
lopata. T u najden košček lon
čene črepinje, tam ' bronasta 
zapestnica, spet drugje kam
n i ta sek i ra , vse to priča, da 
je ta košček slovenske zemlje 
b i l že zdavnaj, p red tisočletji 
obl juden. Spozna l i smo tihe 
lepote kr i s ta lno čiste Ko lpe 
in n jenih z jagnedi obrasl ih 
bregov, v ide l i smo širne stelj-
nike s s r ebrn imi brezami , k i 
tu i n tam kri je jo grobove dav
n ih prebivalcev, kater ih sta
novanja so b i l a na višinahi 
k i j i h danes pokr ivajo gozdo
vi . V i d e l i smo brez števila 
kraških vrtač, k i so na dnu 
skrbno obdelane i n zasajene. 

Vse premalo poznamo te 
kraje pr i j azn ih i n gostoljub
n ih l jud i . Nekako pozabljeno 
zdijo njihove vasi i n zaselki, 
daleč od vel ikega sveta. Le 
od daleč čuješ h r u m motor
jev, k i brz i jo po Lu j z i j an i on
kraj Ko lpe . Popotnik i n tu
rist, k i ne marata trušča mo
torjev i n rezko piskajočih 
tranzistorjev, človek, k i hoče 
m i r i n nepokvarjeno naravno 
lepoto, jo bo našel tukaj , v 

t ih ih k ra j ih ob K o l p i . 

Tone Knez 

P r i Magdaleni na Ve l ik i Plešivici nad Adlešiči je krasen 
prostor za razgledni stolpič. O d tu je čudovit razgled 

daleč naoko l i . -

Konfekcija LISCA je končala prvi tečaj 
K o t smo poročali, je »Lis

ca« iz Sevnice p r i r ed i l a p red 
t r emi tedni p r v i tečaj za žene 
in dekleta v L o k i i n oko l i c i , 
k i bodo doma delale za pod
jetje. P r v i tečaj je obiskovalo 
8 žena, k i so bi le že vajene 
šivalnega stroja. Zanje je te
čaj t ra ja l samo 14 d n i . Šivilje 
so bi le s p o u k o m i n mojstr i 
co, k i j i h je učila, zadovoljne. 

Zdaj že izgotavljajo posamez
ne dele, k i j i h dobe iz »Lisce«. 
P r i delu so marl j ive , samo 
stro j i , k i niso tako dobr i kot 
n a tečaju. J ih ovirajo, da ne 
dosegajo predpisane norme. 

Tako se je zaposl i lo nekaj 
Ločank. Zdaj je v teku drugi 
tečaj, s led i l pa m u bo še trefr" 
jI. Skupno bo lahko doma z* ' 
poslenih k a k i h 30 žensk. 



Med Bračem in Ognjeno zemljo 
novi izdaji DOLENJSKE ZALOŽBE: Tone Seliškar, Jadra na robu svete 

Soc ia ln i i n par t i zansk i pe
snik, pisec obširnega romana 
predvojne družbe »Nasedli 
brod« i n m lad insk i pripoved
n ik Tone Seliškar, je sedaj 
p r i Do len jsk i naložbi i zda l 
svojo mlad insko povest »Ja
d r a na robu sveta«. 

M lad insko pripovedništvo 
Toneta Seliškarja i m a v naši 
tovrstn i l i t e ra tur i svojo po
sebno ceno i n mesto. Tehtno 
je namreč i zpo ln i l vrzel na 
področju domače mlad inske 
pustolovske povesti , pusto
lovske namreč v žlahtnem po
m e n u besede, i n s i p r i dob i l 
najširši k rog m l a d i h bralcev, 
z last i dečkov, k i s i tako že
l i j o v kn j i g i napet ih pr igod, 
zan imiv ih opisov i n akc i j , k a r 
je vse tako b l i zu n j ihovemu 
domišljijskemu svetu v dob i , 
ko se i z dečkov spreminjajo 
i n zor i jo v mladeniče. Prav i l 

no, z nevsi l j ivo vzgojno poan
to pisane take knjige, s svojo 
vsebino ne samo ustrezajo 
določeni dobi razvoja mlade
ga človeka, marveč m u tud i 
širijo obzorje i n pomagajo 
obl ikovat i značaj, k a r je iz
rednega pomena. 

Obe kval i te t i — napeto p i 
sana zgodba in nevsi l j iv 
vzgojni pomen — sta v Sel i -
škarjevih m lad insk ih povestih 
dobro znani i n vrednoteni . 
Spomn imo se le na njegovo 
»Bratovščino Sinjega galeba«, 
k i je tako znana i n pr i l jub
l jena med vsemi jugoslovan
s k i m i Baladimi b ra l c i . 

Z a svojo najnovejšo mla
d insko povest »Jadra na ro
b u sveta« s i je Seliškar iz
bra l zanimiv zgodovinski mo
tiv iz minulega stoletja: izse
ljevanje Dalmatineev v Južno 
Amer iko , za ozadje p a Je po-

Jalovo tarnanje 

(nekaterih) Črnomaljcev 
Prijetno presenečenje so čr

nomaljski javnosti pripravili 
22. novembra gimnazijci z 
javnim literarnim večerom. 
Obsegal je dela pesnikov Ja
neza Menarta in Cirila Zlob
ca, nemškega dramatika Ber-
ta Brechta in letošnjega No
belovega nagrajenca Johna 
Sleinbecka. Najbolj so uspe
le pesmi in epigrami iz Me-
nartovih »Časopisnih stihov«, 
ki jih je dokaj dobro recitiral 
Mirko Jelenič. še bolje je po
dala pesmi Cirila Zlobca di-
jaltinja Valči Palik, čeprav jc 
bil izbor slabši kot pri Me
nartu. Valči tudi tokrat ni 
razočarala občinstva, čeprav 
je včasih prehajala v izredno 
močno čustvenost tam, kjer 
ni bilo ravno najbolj potreb
no. Berta Brechta je predsta
vil Jovo Grobovšek z zborom. 
Pripravili so pesmi iz njego
vih »Songov«. Zbor je bil ze
lo slab, kar pa ni škodovalo 
dovršeni Grobovškovi recita
ciji. Na koncu je Albin Metež 
prebral daljši odlomek iz 
»Folentarske police« Johna 
Sleinbecka. 

Literarni večer je pripravil, 
režiral in vodil projesor Po-
gorelec. Njegove uvodne be
sede o avtorjih in njihovih 
delih so bile kratke in jedr
nate, vendar žive, nevsiljive 
in zanimive. 

Prireditelji so pričakovali 
zadovoljiv obisk, vendar so 
bili razočarani. Na večer so 
prišli v glavnem dijaki gim
nazije in učenci osnovne šo
le, toda tistim redkim odra
slim, ki so večer obiskali, ni 
bilo žal, saj so preživeli pri
jetno uro ob sproščenem, bo
gatem sporedu. 

Pogosto slišimo tarnanje 
Črnomaljcev, da ni kulturnih 

prireditev. Toda kako to, da 
jih je bilo na tem večeru ta
ko malo? Ali si predstavljajo 
pod kulturo le »Zadovoljne 
Kranjce« m podobno? Bil bi 
že skrajni čas, da prenehajo 
že vnaprej kritizirati vsako 
domačo prireditev in da sami 
kaj store za dvig črnomaljske 
kulturne ravni. Ce pa tega ne 
zmorejo, naj bi vsaj obisko
vali kulturne prireditve in ta
ko prirediteljem izkazali hva
ležnost za vloženi trud. 

Ksenija VITKOVJC 

stavi l odmiranje s lavn ih dal
mat insk ih jadrn ic : br ikov , 
t rabakul i n drug ih , spričo no
ve pr idobitve pomorščakov — 
pamikov , k i so zaoral i prve 
brazde v svetovna mor ja i n 
j i m še tako vel ike jadrnice 
ne bodo mogle več dolgo k l ju 
bovat i . To čuti tud i s tar i »mor
s k i volk« z Brača, kapi tan 
Štefan, k i Je z j ad rn i cami 
prekrižaril že vse oceane i n 
ko hk ra t i s sporočilom, da je 
njegov brat Jura j doživel bro
do lom nekje na Ognjeni 
zemlj i , sliši tud i čedalje več 
glasov, kako je ta konec Juž
ne Amer ike po ln zlata. Zato 
zgradi novo jadrnico »Jastre
ba« i n s svo j imi mornar j i , 
p r a v im i m o r s k i m i »gadi« od
pluje iskat brata i n — zlato. 
Z n j i m je tud i njegov m lad i 
nečak Damjan pa Damjanova 
pri jatel ja Hrošček in Zorana. 
H k r a t i , ko Štefan odjadra z 
Brača, pa je iz T rs ta odp lu l 
p ro t i Ognjeni zeml j i p r v i par-
n ik z izseljenci, med kate r imi 
je ve l iko Dalmatineev. V i h a r 
na A t lant iku , brodo lom par-
n ika , nazadnje se pred Ognje
no zemljo potopi še »Jastreb« 
in z n j i m tud i kapi tan Šte
fan. Naši pomorščaki z »Ja
streba« i n rešenci s potoplje
nega pa rn ika na Ognjeni zem
l j i seveda ne najdejo zlata, 
pač pa rodovitno zemljo i n 
vel ike pašnike. Tako nastane 
da lmat inska koloni jo na tem 
robu sveta, v kater i s i tud i 
m lad i Damjan i n Zorana 
ustvar i ta svoj dom. 

To široko prizorišče zgod
be, ta okv i r pa je po ln nape
t i h dogajanj jadranja čez 
dal jno morsko p lan, po ln 
usodnih zapletov i n dogod
kov. Vse pa opisano v soč

nem, res pr ipovedovalnem je
z i k u i n pr i s tnem žargonu po
morščakov, k i ga pisatel j 
obi lno i n posrečeno vpleta v 
svojo pr ipoved. 

»Jadra na robu sveta« so 
sicer m lad inska knj iga, zani
mivo pa je, da je to novo Se-
liškarjevo delo pravzaprav 
nekje med povestjo za mla
dino i n r omanom za odrasle: 
za oboje je namreč enako za
n imivo branje. Šestnajst celo
s t ransk ih i lustrac i j na poseb
nem papi r ju lepo dopolnjuje 
povest. Te res kvalitetne i n 
prave umetniške i lustraci je so 
delo akad. s l ikar ja Aca Mav
ca, kako r tudi oprema. 

Dolenjska založba je kn j i 
go izdala na lepem papi r ju , 
v lepem formatu in t i sku , ta
ko da knj iga spada med kra-
sotne mlad inske izdaje. Vse
kako r založba zasluži pr i zna
nje, da je v svoj p rog ram 
uvrst i la to zanimivo zgodbo 
in z njo ustregla številnim 
m l a d i m i n odras l im bra lcem. 

-ok 

Radovan Gobec s svojimi pevci 
v Novem mestu 

Nekaj več kot sto Novome-
ščanov se je 27. novembra 
zbra lo v D o m u L P v Novem 
mestu, kjer je pe l Inva l idsk i 
pevski zbor pod vodstvom 
Radovana Gobca. Pester iz
bor part izanske i n l judske 
pesmi je ob sodelovanju har-
monikaša Janeza K u h a r j a i n 
pevke Vande Ziher love res
nično navdušil poslušalce. Do
živetje je b i lo nepopisno. B i 
lo je prav tako kot takrat , ko 
je ta zbor pel ob četrti oblet
n i c i v s lovenski ko l on i j i v 
Zadru . To je b i l večer, k i je 
mnog im poslušalcem p r i k l i 
ca l v spomin polpretekle d n i 
N O B . Se več tak ih večerov, 
toda ne hk ra t i dveh pomemb
n ih pr iredi tev ! 

Obč odboru S Z D L Novo 
mesto ' smo hvaležni, k e r Je 
organiz i ra l nastop inval idske
ga zbora. m t r 

CIOCIARA tudi 
v slovenščini 

Prešernova družba je te 
dn i izdala v svoj i z b i r k i 
L J U D S K A K N J I G A znano 

delo i tal i janskega pisatel ja 
A lber ta Moravie C I O C I A R A 
— roman , k i s m o ' ga med
tem v ide l i že v f i lmu . Ro
man je prevedel Si lvester 
S k e r l . Izdaje L J U D S K E 

K N J I G E dobite v vseh knj i 
garnah i n v boljših t ra f ikah, 
lahko pa j i h naročite tud i 
p r i pover jenikih Prešernove 
družbe v vašem kra ju . 

Usluge za »Umor 
v MarseiNu 

F i lmserv i s je podpisa l po
godbo z avstr i jsko produ
centsko hišo »Hoela f i lma za 
nuđenje us lug p r i snemanju 
sodobnega f i lma »Umor v 
Marsedllu«. Scenari j je napi
san po romanu Ro landa Ber-
rya »Wilder Rittersporn«, 
f i lm bo režiral E d u a r d von 
Borsodjr, snemal Walter 
Partsch, v g lavnih vlogah pa 
bodo predv idoma nastopih' 
Dav id Cameron, Gustav 
K n u t h , B u m Kr ieger i n E r -
w i n S t rah l . S snemanjem naj 
b i pričeli sredi januar ja 1963 
na R e k i . 

J A M A ^ 

Naslovno podobo najnovejše izdaje D O L E N J S K E ZALOŽBE 
v Novem mestu je izdelal akademski s l i ka r Aco Mavec, 

k i je knj igo tud i i l us t r i r a l i n opremi l 

Prosvetni servis - ..delavnica" kulture 
O razvoju kul ture v občini 

razpravl jamo na najrazličnej
ših mest ih, z last i v okv i ru 
prosvetnih društev, rednega 
šolstva, knjižnic, delavskih in 
l judsk ih univerz, k lubov 
družbenih in političnih orga
nizaci j . Ce izvzamemo Kosta
njevico, k i n i samo okrajne
ga pomena, ampak i m a že 
mednarodni sloves, b i težko 
našli kra j , k jer b i b i la kul 
turna dejavnost vsaj v okv i ru 
možnosti na zadovol j iv i ravni . 

D a b i ku l turo še bol j pr i 
bližali preprostemu človeku, 
so ustanovljeni razni k lub i , 
k i so opreml jeni z rad i j sk imi 
spre jemnik i , televizorj i , knjiž

n i cami , časopisi, rev i jami i td . 
Vendar vs i k l u b i n iso tako 
opremljeni , zato obiskovalcev 
ne zadovolj i jo. 

V zadnjem času pa se ponu
jajo še druge obl ike ku l turne 
dejavnosti. N a pobudo pro-
prosvetnega servisa v Ljubl ja
n i je b i l a v Novem mestu 
sk l icana seja, na kater i so 
se pogovor i l i o ustanovitvi 
področnega prosvetnega ser
visa. Zamise l n i nova, ampak 
so o prosvetnem serv isu raz
prav l ja l i razn i organi že več 
let. 

Področni servis v Novem 
mestu b i deloval kot trgovi
na, izposojevalnica, posredo-

Tudi prosvetni delavci bodo 
razpravljali o ustavi 

N a občnem zboru I I . s indi
kalne podružnice prosvetnih 
in znanstvenih delavcev Novo 
mesto (osnovne šole i n otro
ške ustanove), k i je sk l i can 
za*115. december, bodo najprej 
obravnaval i poglavitna vpraša
nja i z osnutka zvezne ustave. 
Prosvetn im delavcem bo o te
mel jn i l i s t in i naše družbene 
ureditve govor i l predsednik 
okrajnega sodišča v Novem 
mestu tovariš R u d i Jereb. Za
tem bodo člani s indikalne po
družnice poslušali i n obrav
naval i poročilo o de lu podruž
nice, razrešili s tar i odbor i n 
i zvo l i l i novega. Pričakujejo, 
da bo osrednja razprava z last i 
nakazovala rešitev v zvezi s 
f inanciranjem šolstva in šol
ske samouprave. 

Ve l j a predvsem podčrtati 
pobudo za obravnavo osnut
k a zvezne ustave. N a ta način 

bodo prosvetni i n znanstveni 
delavci kot člani I I . s ind ika l 
ne podružnice Novo mesto 
lahko še bol j oceni l i vlogo, k i 
jo i m a prosvetni kader p r i iz
obraževanju kako r tud i v so
dobn i socialistični stvarnost i . 
Obravnava zvezne ustave bo 
lep prispevek k spoznavanju 
temel jnih načel naše družbene 

ureditve, pomembna pa bo tu
d i zategadelj, ker se o sploš
n i h določilih ustavnega osnut
ka učijo tud i učenci sedmih 
in osmih razredov osnovnih 
šol, k jer t i prosvetni delavci 
poučujejo. 

va lnica i n tehnična delavni
ca. V trgov ini b i proda ja l i 
knjige i n publ ikac i je (d ram
ska dela), magnetofoske- po
snetke s predavanj i o umet
nost i i n k u l t u r i , d iat i lme, d ia
pozitive, priročnike za preda
vatelje, glasbene publ ikac i je , 
vezilske izdelke po naročilo, 
umetnine i n različne gledali
ške potrebščine. Servis b i 
vsem za razvoj ku l ture i n 
prsovete za interes iranim po
dobne stvar i tud i i zposoja l 
za majhno odškodnino. K o t 
poslovalnica pa b i b i l serv is 
prevsem organizaci jski or
gan za poverjeniško mre
žo. Tehnična delavnica b i za
čela delovati tedaj, ko b i ser
vis že razv i l svojo dejavnost 
V njej b i vzdrževali i n po
prav l ja l i magnetofone, k ino 
projektorje i td. , i zdeloval i po
nazor i la in podobno. V s k l o p u 
tega b i servis skrbe l za pre
davatel jski kader, za progra
me v ko lek t i v ih m e d o d m o r i 
i n druge obl ike kul turnega 
življenja. N a sestanku so o 
tem precej razprav l ja l i . M e d 
d rug im so meni l i , da b i ser
vis deloval p r i okra jnem Sve
tu Svobod i n P D , s čimer b i 
b i lo lažje tud i vzdrževanje 
servisa, k i b i kasneje prešel 
n a samostojno f inanciranje. 
Servis b i zadovoljeval po
trebe na celotnem okra ju , 
njegovo dejavnost p a b i 
usmerja l poseben odbor. 

Zamise l je treba pozdrav i t i 
i n čim hitreje uresničiti. 

V Gribljah spet poslušajo radio 

Za večjo aktivnost študentske organizacije 
V četrtek zvečer so se v Ljub

ljani sestali študentje okraja No
vo mesto, da bi na redni letni 
skupščini pregledali opravljeno 
delo in se zadolžili za nove akci
je v bodoči sezoni. Prišlo Je okoli 
120 študentov, kar je razmeroma 
majhno število za tako močan 
klub. Dvorana je bila sicer popol 
noma zasedena, ravno zato pa « 
rnnogi člani kluba odšli, ker i.i-
so dobili prostorov. Skupščine so 
se udeležili kot gostje predsednik 
OO SZDL Miro Gošnik, predsed
nik OK LMS Novo mesto "Franc 
Sladic, predstavniki občin in druž
benih organizacij ter občinskih 
komitejev LMS. 

O preteklem delu kluba Je go
voril predsednik Slavko Plaveč. 
Poudaril je, da dobivajo študent
ski pokrajinskL klubi vedno večjo 
vlogo in imajo tudi vedno večjo 
dejavnost, saj skrbe za študijsko 
in inzvenštudijsko delo svojih čla
nov. Ko je govoril o akcijah in 
d elu v lanskem letu, je povedal, 
da so se skoraj vse oblike dela 
izvijale po komisijah, ki bodo v 
bodoče še verino ostale Vendar bo 

odbor kluba polagoma izgubil do
sedanji vpliv, ker bo vedno več 
nalog prehajalo na sekcije, odbor 
bo pa vodil le večje akcije in ko
ordiniral delo posameznih sekcij. 

V debati so najprej dokaj kri
tično poročali predsedniki sekcij. 
Iz njihovih poročil se Je videlo, 
da se je oblika sekcij dobro ob
nesla in je njihova vloga pri de
lu celotnega kluba vedno večja. 
Potem so razpravljali največ o 
problemih štipendiranja, stano
vanj v Ljubljani, sodelovanju i 
IMS in družbenimi organizacijami 
v okraju in občinah, skoraj pre
malo pa so govorili o vlogi, ki naj 
jo imajo študentje m okrajni 
klub. Slavko Sušin je med dru
gim povedal primer, da je dobila 
na okraju štipendijo študentka 
medicine iz LJubljane, ker se bo 
njen bodoči mož preselil po kon
čanem študiju kot štipendist v 
Novo mesto. Skupščina je zato 
zahtevala, da se to preišče, saj 
bi se lahko s štipendijo pomagalo 
študentu 17 okraja. Slavko Pavlin 
Je v kritiki nekaterih pojavov šti
pendiranja '.menil, da Je naše šti

pendiranje pogosto neperspektiv
no, saj se te sedaj pojavljajo pri
meri, da nekateri ob koncu štu
dija ne dobijo delovnega mesta v 
kolektivu, ki jih štipendira. Po
udaril je, da mora kolektiv vede
ti za vsakega štipendista, zakaj 
ga štipendira, in mu tudi že do
ločiti bodoče delovno mesto. Sti
pendist mora biti že skoraj član 
kolektiva, čeprav je na študiju v 
LJubljani, saj se bo tako lažje 
prilagodil delu, ki ga bo pozneje 
opravljal. Predsednik OK LMS 
Franc Sladic je omenil, da morajo 
študenU stopiti v stik z aktivi 
LMS po kolektivih, ki jih štipen
dirajo, in ne le sodelovati z ob
činskimi komiteji. O primerih, 
ko štipendisti našega okraja od
hajajo po študijih v druge okra
je, je menil, da bi morali imeti 
študenti našega okraja toliko za
vesti, da vsaj vrnejo tisto, kar je 
družba vložila v njihov študij. — 
Predsednik ObK LMS Trebnje 
Franci Vovk je povedal, da so pri 
njih vključili v občinski komite 
tudi dva študenta, ki naj bi po

vezovala študente in mladino v 
občini. 

Študentje so sklenili, da bodo 
še obogatili delo sekcij, ki naj 
delujejo tudi med počitnicami in 
naj sprejmejo tudi svoje statute. 
Organizirali bodo partizanski po
hod in še naprej prirejali družab
ne večere, na katerih se bodo lah
ko člani med seboj še bolj spo
znavali. Večjo povezavo Je treba 
doseči tudi z družbeno-političnlmi 
organizacijami, posebno še z LMS, 
in navezati kljub nekaterim na
sprotovanjem večje stike s sred
nješolci Se naprej bodo gojili 
kulturno in športno dejavnost, 
rešiti pa se mora tudi nekaj pro
blematičnih točk novega statuta 
Študentskega kluba okraja Novo 
mesto In sekcij. 

Ob koncu skupščine, ki je bita 
precej plodna, vendar včasih pre
več neresna, je bil izvoljen nov 
odbor, ki Je letos precej pomla
jen. Za predsednika je bil ponov-
izvoljen Slavko Plaveč, v bodoči 
odbor pa bodo prišli tudi vsi 
predsedniki sekcij. 

Janez Korošec 

— 2e več kot petnajst let 
je p r i nas e lektr ika le br le la . 
Rad i a skoraj n ismo slišali. 
Potreben je b i l nov transfor
mator . Zav iha l i smo rokave 
i n začeli delat i . Uved l i smo 
krajevni samoprispevek, ra
zen tega smo pomagal i s 
prostovo l jn im de lom i n p r i 
p rav i l i drogove. Zdaj imamo 
dobro luč i n tud i radio s l i 
šimo odlično. Zadovo l jn i so 
tud i t i s t i , k i so neradi i n 
zadnj i pr ispeva l i za napre
dek Je pr ipovedoval Ma t i j a 
Brodarič. 

N a vprašanje, kaj je po 
mnenju občanov njihov naj
večji uspeh, je tovariš Bro 
darič odgovori l : 

— Nedvomno smo vsi zado
vol jni , ke r je izvedena po
novna k las i f ikac i ja zemljišč 
v ka tas t rsk i občini Gr ib l j e . 
Stanje v narav i n i ustrezalo 
stanju v katas t ru . Davek smo 
plačevali od titsega, česar 

n ismo uživali. Z a novo k l a 
s i f ikaci jo se zahval jujemo 
inž. Golobov!, k i dela p r i 
O b L O Črnomelj, i n inž. Pret
narjevi i z Zavoda za kata
ster i n izmero zemljišč v 
Novem mestu. 

PROSVETNI DELAVCI! 

2 E I M A T E 
dragocen pripomoček 
p r i vašem de lu : 

PEDAGOŠKI TEDEN 
V NOVEM MESTU? 

D o b i t e g a 
V K N J I G A R N A H . 

0 Stane samo 500 d i n ! 
Naročite ga lahko tud i 
p r i odde lku za presve
to O L O Novo mesto! 

9 I Z D A L A D O L E N J S K A 
ZALOŽBA 



ALI POZNATE 
DOMAČE KRAJE? 

Spet nova uganka 
D R A G I P I O N I R J I ! Začetek n i b i l slab, kakšnih 

60 odgovorov smo dob i l i do t o rka opoldne. Skora j 
vs i so b i l i p rav i ln i , saj je šlo za znano bencinsko 
črpalko v M e t l i k i . S črpalko ste ime l i pravzaprav 
precej dela: začela je delat i avgusta 1959, v z i m i 
1959/60 pa je dob i la svojo sedanjo podobo, kot jo 
je pr ikaza la naša fotografija. Zato smo upoštevali 
kot prav i lne vse rešitve, k i ste j i h navedl i ( le tnic i 
1959 i n 1960). Izžrebani so b i l i naslednj i p ion i r j i , 
k i bodo pr ihodnje dn i dob i l i po pošti lepe knjižne 
nagrade: 

Tonček Hočevar, Par t i zansk i t rg 16, Me t l i ka ; 
Ma r i j a Petr ic , Cesta bratstva 73, Me t l i ka ; Ivan Prus , 
V e l i k i K a m e n 13, p. Kop r i vn i ca p r i Bres tan ic i ; Tone 
Žalec, Zapudje 18, p. Dragatuš, i n Tonček Pezdirc, 
Me t l i ka , Cesta bratstva 86. 

D A N E S O B J A V L J A M O N O V O S L I K O V N O U G A N K O : 
1. K A T E R I K R A J P R E D S T A V L J A G O R N J A FO

T O G R A F I J A ? 

2. K A T E R A R E K A T E C E V N E P O S R E D N I B L I 
Z I N I T E G A K R A J A ? 

3. I M E I N P R I I M E K P R E D S E D N I K A O b L O I N 
P R E D S E D N I K A OBČINSKEGA O D B O R A S Z D L OB
ČINE, V K A T E R I J E T A K R A J ? 

Odgovore n a m pošljite do torka , 11. decembra 
1962, v lev i spodnj i kot ov i tka pa napišite: SL I 
K O V N A U G A N K A . Spet smo vam pr i p rav i l i 5 lep ih 
knjižnih nagrad. 

Lepo vas pozdravl ja 
UREDNIŠTVO D O L E N J S K E G A L I S T A 

K A š O B I S K 

Pri kolektivu mladine v podjetju 
za PTT promet 

Ko sem na občinskem ko
miteju LMS v Novem mestu 
vprašal za najboljši aktiv pri 
novomeSkih podjetjih, so mi 
povedali, da je to aktiv LMS 
v podjetju PTT. »Poišči SLA
VKO NEPUZLAN, ona ti bo 
lahko vse povedala,« mi je 
dejala predsednica komiteja. 
Tako sem tudi storil. 

Slavica je dobila največ gla
sov pri volitvah za predsed
nika, vendar zaradi prezapo
slenosti ni mogla sprejeti od
govornega dela. Vseeno veli
ko pomaga pri delu in pri 
organizaciji akcij. 

— Zakaj ste med naj
boljšimi aktivi LMS v no
vomeški občini? — sem 
vprašal. 

— Aktiv, ki smo ga usta
novili lani, je že prvo leto 
opravil 800 delovnih ur pri 
kopanju kabla, letos pa smo 
opravili še 407 ur. Poslali 
smo tudi tri ekipe na tek »Ob 
žici okupirane Ljubljane«. V 
aktivu smo ustanov/Ui več 

sekcij, ki redno delajo. Mor
da smo lani malo zanemarili 
politično ideološko delo, ven
dar smo letos ie ustanovili 
Klub mladih upravljavcev. 
Klub OZN in marksistični 
krožek, ki ga bodo vodili naši 
člani ZKm 

Kakšen je vaš odnos do 
podjetja in kolektiva? — 

— 27 članov našega aktiva 
ima vidno vlogo pri podjet
ju. Skupno s sindikatom or
ganiziramo proslave in skuša
mo predloge mladine kar naj-
tel j uresničiti. Aktivno sode
lujemo tudi pri upravljanju 
kolektiva, saj sta dva mladin
ca v upravnem odboru pod
jetja, 6 jih je v delavskem 
svetu podjetja in S v delav
skem svetu osnovne enote. 
V kolektivu nas zelo razume
jo in tudi upoštevajo. 

— Kako rešujete proble
me mladine? 

— Na sestankih redno raz
pravljamo o težavah, ki jih 
imamo. Izvedli smo tudi an
keto, da bi spoznali stanje 
mladine. Glavna težava je s 
stanovanji, saj imajo samo 
trije urejen ta problem, vsi 
ostali pa se vozijo na delo ali 
pa veliko plačujejo za slaba 
stanovanja v Novem mestu. 

— Kakšna je vaša skrb 
za razvedrilo mladih ljudi 
pri podjetju? 

— S sredstvi, ki smo jih 
dobili za prostovoljno delo, 
smo si kupili televizor in ra
dioaparat z gramofonom in 
ploščami. Na razpolago ima

mo prijeten prostor za se
stanke m razvedrilo. Vsaj 
dvakrat na mesec gremo na 
skupen izlet po Sloveniji in v 
bližnjo okolico. Ker smo vsi 
člani Planinske zveze, nas iz
leti zelo malo stanejo. Za ak
cije nam ni treba nikoli de
lati velike propagande, ker so 
mladinci v podjetju navduše
ni za skupno delo. 

Zaželel sem ji še veliko 
uspehov pri njihovem delu. 
Aktiv, si je znal pritegniti vse 
svoje člane k delu, bo gotovo 
ostal še naprej tako enoten 
in delaven, kot je bil do se
daj. Janez Korošec 

LOVCI - tako pa ne! 
Dolenjska, Be l a k ra j ina i n Spodnje 

Posavje, na kater ih se razprost i ra no
vomeški okra j , so zadnja le ta r a z v i l i 
tud i t iste panoge, k i j i h nekdaj niso 
zna l i dovol j i zkor i s t i t i i n so bi le bol j 
v zabavo i zbranemu krogu l jud i . Med 
temi panogami zavzema posebno me
sto lov, z last i lov na divjačino. 

Lov je lahko donosna gospodarska 
panoga. Za l , p r i nas še n ismo našli 
pravega ključa, da b i i zko r i s t i l i vse 
možnosti, k i se ponujajo v zvezi s 
tem. Predvsem b i mora l b i t i lov eno 
izmed vab l j i v ih področij za domače 
i n tuje turiste. Ce pa b i hote l i to do
seči, b i b i lo nujno, da b i b i l i d ob r i 
gospodarji , da b i b i l odstrel vedno 
načrten i n da b i na drug i s t ran i 
oprav i l i vrsto goj itvenih del . Ce b i 
se ravnal i po teh navodi l ih (kar po
meni , da b i morale imet i lovske dru
žine, k i urejajo po l i t iko lovstva, tud i 
čut za strokovnost p r i oprav l janju 
nalog, k i so j i m poverjene), se gotovo 
ne b i dogajale stvar i , k i našim lov
cem niso v čast. Možnost, da je danes 
lovec lahko vsakdo, k i formalno ustre
za l o vsk im predpisom, še n i zagoto
v i l a varnost i na lovu. K a d a r pridejo 
k nam tuj i lovci , večkrat organiz i ra 
lov en lovec. T a k a organizaci ja je 
slaba, ka r potrjujejo p r imer i , da so 
na lovu obstrel jeval i l jud i , ne pa div
jad i . 

Z las t i b i m o r a l i na vsakem lovu za
gotovit i varnost, se prav i , d a b i se 
bilo najprej t reba prepričati, a l i i m a 
lovec na m u h i žival a l i človeka. V 
zadnj i l o vsk i sezoni so se pr ipet i le 
naslednje nesreče: 

# 31. avgusta sta odšla na lov črno
mal j ska lovca Vo jko Kvas i n C i r i l Pre-
lok . P r i vas i Zastava je Kvas opozor i l 
P re loka na g rm, kjer naj b i b i l a l i 
sica. Pre lok je h i t ro dv igni l puško, po
m e r i l i n ust re l i l v g r m . Z a g r m o m 
je stal B r a n k o Vranešič. D o b i l je stre l 
in mo ra l v novomeško bolnišnico! 

t 2. oktobra je lovska družina v 
Bres tan ic i povabi la na lov štiri tuje 
državljane. 3. oktobra so l o v i l i v čanji-
škili gozdovih. K o je pokalo po div
jadi , je b i l a poškodovana tud i M a r i j a 
Udave i z Can j , k i je ob i ra la fižol na 
domači n j i v i ! 

0 5. oktobra je b i l a p r i lov siki dru
žini v Ve l i k em Podlogu v gosteh sku
p ina i ta l i jansk ih lovcev. 6. oktobra so 
pr i r ed i l i lov, k i ga je vod i l Jože J u -
rečic i z V e l . Mraševega. N e k i I ta l i jan 
je p r i tem obstre l i l 12-letnega dečka! 

% 14. oktobra je boštanjska lovska 
družina organiz i ra la skupen lov. N a 
lovu je Anton Veteršek obstre l i l l ovca 
Jožeta Plazarja. 

« 11. novembra, so b i l i na lovu lov
c i krške družine. F r a n c u šviglju se 
je sprožila puška in m u je odtrgalo 
zapestje. Ponesrečenec je poškodbam 
podlegel v brežiški bolnišnici. 

To je nekaj pr imerov , k i lovcem go
tovo ne morejo b i t i v čast. Dober 
lovec se bo vedno prepričal, kaj je 
vzel na muho . N i k o l i ne bo strel jal 
v smer i , od koder se lahko pojavijo 
l judje. Poglav i tna sk rb p r i vsak i skup
n i l ovsk i akc i j i je zagotoviti popolno 
varnost na lovu. Seveda to ne zmanj
šuje vloge lova kot gospodarske pa
noge, k i Ima na našem področju veli
ke možnosti za razvoj. 

Z a l ne moremo tud i m i m o grde raz
vade, k i se je udomačila v mars ika
ter i l o vsk i družini. 2e k a r navada je 
ponekod, da se lovc i po končanem lo
vu močno napijejo. Ponekod pijejo 
tud i že pred začetkom lova In celo 
med lovom. Letos 14. oktobra je v re-
štanjskih h r i b i h nad Senov im skup ina 
prilično v injenih lovcev strel ja la prot i 
ko lovozn i pot i , po ka te r i stalno pr iha

j a j o l judje ! S k u p i n a uslužbencev od
de lka za notranje zadeve, k i so se 
po tej po t i slučajno vračali v dol ino, 
je mora la lovce opozor i t i na navzoč
nost državljanov na tej pot i ! 

T a k i i n podobni p r i m e r i so se do
gajali tud i že prejšnja leta. Premalo 
smo o n j ih javno razprav l ja l i , zato tu
d i niso prenehal i . L o v ska zveza i n lov
ske družine bodo morale nujno i n 
strogo ukrepat i , da tak i pojavi enkrat 
za vselej izginejo! 
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P O S L E D I C E O P R O S T I L N E S O D B E V T A L I D O M I D N E M P R O C E S U ? 

Obupno dejanje mlade matere 
V mestu Lieges mati umorila svojo hudo bolano hčerko 

N a vrata jetnišnice v L ie-
gesu je te dn i po t rka la ne
ka žena in zahtevala jetni-
škega ravnatelja. »Prišla sem 
se javit . Ub i l a sem svojo 
hčerko.« Ravnatel j sprva nI 
mogel verjeti. »Lahko greste 
na moj dom in se prepriča
te, Marie-Jeanne še vedno le
ži tam. P r o s i m , poskrbi te 
zanjo i n še za šest mo j ih 
otrok.« 

Brez solza obžalovanja je 
32-letna Paulette- Dequeffroy 
povedala, kako je Izvršila 
strašno dejanje. Mož, k i Je 
že dolgo bolan za astmo, ne 

• more najt i stalnega zasluž-
•: ka . Marie-Jeanne, umor jena 
: hčerka, je ime la t r i leta: de-
: k l i c a je b i l a vodenoglava l n 
i zaostala tako v fizičnem kot 
i v duševnem razvoju. 

Ma t i n iko l i nI mogla pre-
: našati bolne hčerke, poseb

no še, odkar Je pričakovala 
: svojega osmega otroka. M u -
i čila i n trpinčila Jo je na 

razne načine. P r i tem pa je 
z največjo pozornostjo v 
časopisih s ledi la poročilom 
o ta l idomidnem procesu pro
ti družini Vandeput. Oprc-
stitvena sodba lieškega sodi
šča je brez dvoma vpl iva la 
na njeno odločitev. 

Ravnate l ju jetnišnice to 
po l i c i j sk im uradn ikom, k i so 
jo zasliševali, je dejala: 
»Tepla sem jo z vso močjo 

po glavi vselej, kadar Je Jo
ka la a l i se ponečedila.« Zakaj 
po glavi? »Ker je ime la vo
deno glavo. Sovražila sem 
njeno bolezen.« 

Tako je b i l o tud i takrat ; 
kot po navadi Jo je dolgo in 
močno udar ja la po glav i . 
K e r dek l i ca n i več kričala, je 
mat i sprva mis l i l a , da je 
ma la Marie-Jeanne pad la v 
trenutno nezavest, toda ko 

Je pretekla ena u r a i n še n i 
dala od sebe nobenih zna
kov življenja, Je ma t i spo
znala, da je hčerka mrtva . 

Paulette Dequeffroy bodo 
sedaj pregledal i ps ih ia t r i . 
Nov i ca je zelo razbur i la me
sto Lieges. Preveč živ je še 
spomin na oprostitveno raz
sodbo i n težko b i b i l o ne 
povezati obeh dogodkov . . 

Zdaj še »preludin« 
Uredništvo b r i t a n s k e g a 

zdravniškega l i s t a »Brit ish 
M e d i c a l Journal« j e n e k d o 
z d o p i s o m o p o z o r i l n a s h u j -
ševalno s r e d s t v o »prelu
din« , k i g a a p o t e k e i z da j a j o 
s a m o n a zdravniški r ecep t . 
»Pre ludin« povzroča p r i no
sečnicah ba j e h u d e zd rav 
s t v ene m o t n j e . 

N e k a žena v A n g l i j i j e že 
d v a k r a t r o d i l a o t r o k a z 
močnimi n o t r a n j i m i de for 
m a c i j a m i , k e r j e m e d no
sečnostjo r e d n o j e m a l a 
»pre ludin« . P r e p a r a t j e že 
več l e t v p r o d a j i k o t učin
k o v i t o s r e d s t v o p r o t i preve
l i k e m u t e k u . 

Z a najrazličnejše 
neumnost i najde
jo po svetu ved
no dovol j časa. 
Sem sodijo tudi 
volitve lepotnih 
kra l j i c . Tako so 
pred k r a t k i m iz
vo l i l i t ud i novo 
»miss sveta« — 
to je postala 20-
letna nizozemska 
manekenka Ka -
thar ina Lodders . 
Zmagala je med 
33 l epotn imi kra
l j i cami , k i j i h 
vidite n a gornj i 

s l i k i 

50 NOVIH NAR0Č 
NIK0V BO ZBRAL! 

Tokra t vam predstavl ja
mo V I N K A D R A G M A N A , 
dostavljača brzo javnih po
šiljk iz pošte Novo me
sto. Ze v prvem tednu 
akcije za nove naročnike 
močno odstopa od vseh 
ostal ih pismonoš i n je 
zbra l v 7 dneh kar 37 no
v ih naročnikov Dolenj
skega l i s ta . 

Brzojavne i n nujne po
šiljke prihajajo ves dan, 
dostavl jati j i h je treba 
sprot i , zato je tovariš 
Dragman večji del na po
t i . K o smo povprašali 
zanj , so nam odgovor i l i : 

»Na dostavi je ! « Čakali 
smo i n ga pričakali. Po
govor se je razv i l ka r 
mimogrede, medtem k o 
je predajal po t rd i l a o do
stavl jenih pošiljkah i n 
prevzemal nova. V šali je 
gredoč navrgel , da upo
rab l ja kot prevozno sred
stvo p r i dostavi moped, 
ko lo i n noge ( i zb i ra je 
odvisna od vremena) . 
Nato je povedal, kako je 
zbra l 37 nov ih naročnikov. 

— V Dolenjskem l i s tu 
sem bra l o vaši akc i j i , 
p r i s l uhn i l sem razgovo
r o m med našimi poštarji 
i n nato prebra l še navo
d i la . Sk l en i l sem, da se 
bom lo t i l tega dela tud i 
jaz. »Imate Dolenjsk i 
list?« je vprašanje, k i ga 
zdaj ve l ikokrat ponav
l j am. Brez posebnih te
žav gre, l is t je že tako 
znan, da je v večini p r i 
merov treba reči samo 
besedo a l i dve, pa je nov i 
naročnik pr idobl jen. Se
veda so tud i izjeme, k jer 
se je treba pomud i t i ma
lo dlje. 50 nov ih naroč

nikov m o r a m dobi t i , ta
ko sem sk l en i l ! — je še 
dodal tov. Dragman i n z 
nov im i pošiljkami v tor
b i spet odhitel na pot. 

Zgodaj je letos p r i t i sn i l a z ima i n vse kaže, da se ne 
namerava šaliti z nam i . Takole je bi lo v Pleter j ih 23. no

vembra 1962 (Foto: Hugo Rožnik) 

TAKTIKA 
V Križu p r i T r s tu so pre

teklo sredo izročili 120 nov ih 
stanovanj Is t rsk im beguncem. 
G lavn i tajnik za pomoč istr
s k i m i n da lmat insk im begun
cem Clement i je na slovesno
s t i povedal, da so doslej n a 
treh obmejn ih področjih se
z ida l i 1672 stanovanj za be
gunce. V gradnj i a l i pa v na
črtu za gradnjo pa je nadalj
n j i h 2800 stanovanj. V ob
mejn ih področjih, pretežno v 
s lovenskih kra j ih , bodo zgra
d i l i za begunce nad 4400 sta
novanj i n s tem spremeni l i 
nj ihov etnični sestav. 

(Po »Primorskih novicah«) 

PREVEČ B A K R A 
ZA S P O M E N I K E 

»V Sovjetski zvezi potrošijo 
preveč bak ra i n brona za šte
vi lne spomenike,« je grajal 
premier Hruščov i n dejal : 

Iznajdljivost 
Dušni past i r Go rdon S im-

pson v Glasgowu je v svoje 
ve l iko nezadovoljstvo že dal j 
časa opažal, kako se čtevilo 

vernikov v ce rkv i iz dneva 
v dan manjša. Zato je povabi l 
svojo čredico n a brezplačno 
kos i lo . B i l je presenečen, saj 
se je povab i lu odzvalo ka r 
800 Škotov. 

»Za baker, k i ga uvažamo iz 
tujine, moramo dat i zlato.« 

Priporočil je, naj bodo dr
žavljani neko l iko bol j sk rom
n i p r i uporab i te kovine za 
okrasne sveti lke, ograje, de
koraci je i td . 

O t em poročajo zadnj i čas 
tudi nekater i sovjetski l i s t i . 

Berite in razširjajte 
Dolenjski list! 

Pojasnilo reševalcem 
nagradne križanke 

Brez »tiskarskega škrata« 
n i moglo b i t i tud i tokrat ; 
vprašanje pod 79. vodoravno 
sf mora prav i lno glasit i ta
kole : 

79. začetnici skladatel ja o-
pere »Cavalleria rusticana« 
(ne pa Glumači, kakor je b i 
lo pomotoma napisano) . Re
šitev je zelo lahka , ke r bo 
vsakdo zarad i - navpičnih 
vprašanj tud i brez gornjega 
pojasni la sam ugotovi l , kaj 
je treba vpisat i . 

P ros imo , pošljite n a m re
šitve do ponedel jka, 10. de
cembra 1962! 

i 

P R I R E D I L : 

R I Š E : 
100. Ko sta srečno prekoračila prelaz, sta se spustila v sote
sko. Navkreber je proti njima lezla raztegnjena vrsta ljudi. 
»Kakor za pogrebom gredo,« je omenil Čok. »In psov nimajo,« 
je dodal Kriš. »Najmanj 200 jih je in vsi se opotekajo,« je 
ugotovil Cok. Bil je cel indijanski rod. 

101. Indijanci so Kriša in Čoka. Otepala sta se 
jih s palicami. S' 8jjj^oj* je stopil v ospredje in sprego
voril: »Jaz Karluk- j Ft j ***n. Jaz zdaj jesti. Vsi zdaj jesti. 
Vsi kupiti jesti. L i ^ V , ^ * « zelo dosti. V i imeti hrana. 
Mi dati zlato, vi & 

102. Karluk je iz mošnje privlekel veliko kepo kovine. »Saj 
to je baker!« je vzkliknil Čok. »In ubožci mislijo, da je to 
zlato!« »To zlato,« je trdil Karluk, ki ni razumel smisla Čoko-
vega vzklika. Takoj so se sporazumeli. Čok bo ostal in delil 
brano, Kriš pa bo odšel v bližnji Mucluc po živež in ljudi. 

Fašistična banda spet dviga glave 
Ob zadnjem napadu ustaških zločincev na naše predstavništvo 

v Zahodn i Nemčiji, k l je s tem nedvomno pred vsem svetom po-
' kazala , da daje potuho največjim klavcem vseh časov i n najhuj

šim mor i l c em našega l judstva med zadnjo vojno, so se po Nemčiji 
raznesl i g lasovi : »Vojno tovarištvo — Nemcev i n ustaških glavo-
rezov, seveda! — n i pozabljeno! N i smo pozabi l i s lavnih časov 
skupn ih borb i n zmag . . . « Tako i n podobno pišejo te dn i vojaški 
časopisi v Zahodn i Nemčiji. Res — nič nI pozabljeno, tud i ne 
skupn i zločinski pohodi nemških in ustaških klavcev nad pre
bivalstvo naših pokra j in n i pozabljeno! Sc hodi jo naše matere 
v črnini, še stoje požgani z idov i vasi i n uničenih šol, še se niso 
zacelile rane, k i sta nam j i h prizadejala fašizem i n nacizem s 
bedn imi vo jskami svoj ih podrepnikov ! Točno je: nič n i i n nič 
ne bo pozabljeno! 

Fašizem ni uničen - potuhnil se je in spet 
dviga svoj krvavi gobec proti nebu. Spet seka 
in grize krog sebe, ves besen, ker ga gospo
darji ne spuste z verig... KDO JE POMAGAL 
HITLERJU NA OBLAST? Kdo je molče dovoljeval, 
da se je fašizem skotil v svojih jazbinah in 
podprt od kapitalistov Zahoda odšel na svoj 
»veliki pohod« za uničenje svobode? Kako se 
je razvijalo mračnjaštvo in nasilje na Nemškem 
in potem po vsej Evropi? - Odgovor na to boste 
dobili v podlistku, ki ga bomo začeli objavljati 
v Dolenjskem listu takoj po 1. januarju 1963. 
Naročite si naš domači tednik takoj, če ga še 
ne dobivate na svoj naslov, da ne boste zamu
dili zanimivega in koristnega branja, s katerim 
bomo začeli že čez 4 tedne! 

Frigves Corinthv: 

Pustolovščina v kavarni 
To pustolovščino sem doživel v kavarn i . K men i je pr isede l 

nek i m lad , skromen, o l ikan moški. Zaplet la sva se v pogovor 
i n govor i la o vsem mogočem. Z a h ip je zavladal mo lk , nato p a 
m i je sogovornik nenadoma reke l : 

— Oprostite, a l i se tud i vam zd i , da je natakar - k i se ra 
mera mine? 

— P r o s i m — sem dejal i n se nagni l k n jemu. — K a k o ste 
rekl i? N i s e m dobro slišal. 

V l judno je ponov i l : 
— Vprašal sem vas, a l i se tud i vam zd i , da je natakar 

k isera mera mine a l i ne. 
Zarde l sem. K a j je z m o j i m ušesom, da ne razumem, kaj m l 

ta človek govori . Govo r i l pa je popolnoma razločno. 
Po k ra tkem prestanku sem dejal: 
— Oprost i te m i , p ros im, ampak tu vlada strašen hrup . 

Zmeden sem in vas n isem razumel . 
Zdelo se m i je, da je skomnemu mladeniču nepri jetno. 

Vprašujoče me je pogledal, kakor da b i m i s l i l , da se norčujem 
iz njega. Nato je ponov i l glasneje: 

— Hote l sem samo vedeti, a l i je natakar v tej kavarn i k i se ra 
mera bavatage, seveda če je to sp loh mogoče. 

K a j se dogaja z menoj? V ušesih m i b r n i . K a k o r b l isk m l 
Je šla skoz i možgane mise l : m o r d a sem znorel? Ze nekaj časa 
sem opazoval na sebi vznemirjajoče z n a k e . . . Včeraj, k o sem 
zapuščal kavarno, sem na pr imer hotel vreči c igaretni ogorek v 
akvar i j z z l a t im i ribicami. 

I n zdaj m i zveni po ušesih taksna čudna zmeda zlogovl 
Svo j ih m i s l i ne m o r e m več povezati. V senc ih m i k l juva . Pogle
da l sem svojega novega znanca. G leda me malce razočarano 
i n začudeno, ker m u ne m o r e m odgovor i t i n a tako enostavno 
vprašanje. Zav ladal je mučen molk . D r h t i m , m i s l i m na pokopa
lišče. Življenje bo teklo dalje, jaz b o m pa počival na pokopal i 
šču, t r i k la f tre pod zemljo . . . 

— K a k o ste že i zvo l i l i reči? A l i je n a t a k a r . . . — sem dejal 
z zadnj im upanjem, ko sem že čutil, da me zapuščajo moči. 

— A l i se lahko v tej kavarn i k i se ra mera begeva sebeke? 
Ne, tako ne gre več dalje! 
— Seveda? — sem dejal odločno. — Seveda lahko ! 
— Potem pa m i j i h dajte. Odnesel m u j i h bom! 
— Ka j ? 
— Pet k r on , zaboga! 
Z d i se, da je njegovo začudenje brezmejno. Z a m r m r a l sem: 
— A h , da . . . seveda! 
Z drhtečo roko sem m u izročil pet k r on . Na to sem se poslo

v i l l n zapust i l kavarno. Čutil sem: kolena m l klecajo. To je 
konec. Tako m lad ! Tako mlad , i n že na robu groba! 

N e k i pri jatel j me je pr i j e l za roko . 
— O čem sta govor i la t i i n t i s t i K i se ra? 
— K d o ? Nobesa! 
— T i s t i K i s e r a . . . a l i s i tud i t i naletel na mino? 
Pogledal m i je v oči i n i zb ruhn i l v smeh. 
— H a , ha , se m i je takoj zdelo! V ed i torej, da je ta človek 

i z u m i l k isero . V razgovoru uporabl ja nerazumlj ive besede, i n k o 
te popo lnoma omehča, izcedl i z tebe pet k r o n . 

Vz ravna l sem se. Noge so se m i nenadoma opet okrepi le . 
Ironično sem premer i l svojega pr i jate l ja : 

— Beži, beži! Misliš, da sem pred n j i m kap i tu l i ra l ? Tako j 
sem vedel, da je šlo za t r ik . Menda me vendar nimaš za lahko
vernega! 

Virus, ki povzroča ošpice, odkrit 

Med i c insk i oddelek harvardske univerze je sporočil, da so 
o d k r i l i v i rus ošpic. Sedaj skušajo izde lat i cepivo, s k a t e r im b i 
cep i l i vse osebe p ro t i tej bolezni . K o t je znano, je t a bolezen 
predvsem nevarna za noseče matere: otrok, katerega ma t i je 
v začetku nosečnosti prebole la ošpice, se l ahko r o d i s h u d i m i 
te lesnimi napakami . V i r u s so o d k r i l i h k r a t i v dveh raz iskova ln ih 
cent r ih : v med i c inskem raz iskova lnem inštitutu »Walter Reed« 
v Washingtonu i n n a harva rdsk i univerz i . 



V tretjem tromesečju bolje 
N a zbo ru proizvajalcev 

O b L O Brežice so 17. novem
b r a razprav l ja l i o uresniče
n j u nalog v gospodarstvu do 
k o n c a tretjega tromesečja. 
2e v po l le t ju je b i l p l an do
sežen s 50.8 odst., konec sep
t embra p a so rezultat i še 
ugodnejši. Ce lo tn i dohodek 
je ustvar jen s 75.8 odst., ma
te r i a ln i stroški so doseženi 
le s 672 odst., neto osebni 
dohodk i z 79.6 i n narodn i do
hodek z 692 odst. Našteto 
kaže, d a je že čutiti ugodne 
posledice delovanja novega 
gospodarskega s istema, ne 
gre p a prezret i dejstva, da 
so osebni dohodk i doseženi 
precej v isoko. V posameznih 
ko l ek t i v ih , k i j i h je pr izade l 
obračun p o vnovčeni real i
zac i j i , so za rad i precejšnjih 
zalog, k i j i h bremeni jo , iz
plačevali osebne dohodke v 
škodo sk ladov . N a sej i so 
ugotov i l i , da bo v takšnih 
p r i m e r i h m o r a l l j udsk i od
b o r ukrepat i , saj so pr iza
de t i ko l ek t i v i obšli mer i l a , 
določena v p r a v i l n i k ih . S i 
cer p a je v občini ko t ce
l o t i letošnja real izaci ja ko
s e c septembra za 14. odst. 
višja k o t v enakem obdobju 
lanskega leta. 

F o posameznih gospodar-
d a r s k i h panogah je doseže
n a naslednja bruto proiz
vodnja : n a p r v em mestu je 
gradbeništvo s 118 odst. pla
na , s l ed i m u gozdarstvo s 
83.1, p romet s 83.1, gostin
stvo z 822 odst., nato obrt, 
indus t r i j a , t rgov ina i n kme
t i jstvo. D o m a l a povsod v 
pro i zvodn j i so že spoznal i 
odvisnost del itve dohodka 
o d povečevanja produkt ivno
s t i dela, zato so napor i u -
smer jen i predvsem v pove
čevanju proizvodnje i n pro
dukt i vnos t i . 

Zaloge v pro i zvodnih orga
n izac i jah so se znižale, ven
d a r premalo , v l esni indu
s t r i j i so težave zarad i izvoza, 
P l e t i l n i ca v Dobo vi i m a ena
ke težave ko t vsa trikotaž
n a indust r i j a . Tovarna po
hištva j e pričela z rekon
s t rukc i j o . B r u t o pro i zvod se 

je močno povečal v gozdar
s tvu, k j e r je K G P Brežice 
pričelo sprav l ja t i les na nov, 
cenejši način, ki h k r a t i za
gotavlja večje količine. O-
pus t i l i so gojitveno sečnjo 
in pričeli z ekonomsk imi , ki 
so za 30 odst. cenejše. P r i 
delek v kmet i j s tvu je z last i 
p r i poljščinah pr izade la su
ša, s icer pa je enak lanske
m u (sadjarstvo, v inograd
ništvo). N a k u p i n zaokrože
vanje zemljišč potekata u-
godno, od avgusta dalje p a 
Je b i lo na ta način pridob
l jenih 120 hektarov zemljišč 
na področju V rb ine , Brežic, 
Cerke l j , Čateža i n Globoke
ga. Stanje v gradbeništvu se 
je izboljšalo za to l iko , da Je 
v tej panogi l e tn i p l an že 
dosežen. 

S p rometom v tret jem tro
mesečju Je trgov ina n a drob
no nadoknadi la i zpad i z pr
vega pol let ja i n dosegla pre
cejšen čisti dohodek, v tr
govini na debelo p a se sta
nje še n ! poprav i lo . T u d i v 

bov i i n v gost inskih pod
j e t j ih . 

N a zbo ru so razprav l ja l i 
še o prob l emih , k i nastajajo 
p r i uporab l jan ju amort iza
cije. Iz ustvarjene amort iza
cije je b i l o porabl jen ih 25 
mi l i j onov dinarjev z a grad
njo gozdnih po t i i n rast l i 
njakov, 48 mi l i j onov p a za 
plačilo anuitet. Amort i zac i ja 
je namenjena za nadomesti
tev osnovnih sredstev. V ob
čini pa je b i l o letos za grad
nje i n za novo opremo po

rabl jen ih b l i zu 86 mi l i j onov 
dinarjev ( investici je v go
zdarstvo i n kmet i js tvo ) , naj
več iz sredstev pos lovn ih 
skladov podjet i j . Takšno i n 
vestiranje j e pos led ica dej
stva, da amort izac i ja n i upo
rabl jena v namene, z a kate
tere je ustvarjena. 

V razprav i so odbo rn ik i 
dal i mnogo ko r i s tn ih pred
logov i n pobud, k i j i h bo 
treba upoštevati v napo r ih 
za izpolnitev letnega p lana. 

A m 

Tudi kolektivi brežiške občine so plodno 
razpravljali o ustavi 

V v s e h d e l o v n i h k o l e k t i 
v i h brežiške k o m u n e so 
končal i z r a z p r a v o o o s n u t 
k u z ve zne us t a v e . V o b r a v 
n a v i j e s o d e l o v a l o o k r o g 80 
o d s t o t k o v č lanov s i n d i k a l 
n i h o r g a n i z a c i j . P o n e k o d j e 
b i l a r a z p r a v a z e l o živahna 
i n so člani p o s t a v l j a l i r a z n a 
vprašanja. Z l a s t i s o se za 
n i m a l i z a n a g r a j e v a n j e p o 
d e l u i n d e l o v a n j e s a m o 
u p r a v n i h o r g a n o v . D r u g j e 
so p r i p o m i n j a l i , d a k o l e k 
t i v n i s e z n a n j e n s s k l e p i 
d e l a v s k e g a s v e t a i n u p r a v 
nega o d b o r a . Spraševali s o , 
k a k o j e z dolžnost jo d i r e k 
to r j e v , n j i h o v o n a s t a v i t v i j o 
i n p o d o b n o . P r e d s t a v n i k i 
o b r a t o v s o se z a n i m a l i z a 
p r a v i c e i n dolžnosti ob ra t 
n i h d e l a v s k i h s v e t ov t e r 
s v e t ov e k o n o m s k i h eno t . 
Več članov j e želelo v ede t i , 
kakšen b o o d n o s m e d ko 
l e k t i v o m i n k o m u n o i n k a 
k o se b o d e l i l d o h o d e k p o d 
j e t j a . Z a n i m a l i p a so j i h 
t u d i s t a t u t i k o m u n i n go
s p o d a r s k i h o r g a n i z a c i j . 

N a r a z p r a v a h , k i s o b i l e 
z e l o živahne, so spraševali 
še o proračunskem p r i s p e v 
k u , kakšne b o d o skupščine 
k o m u n , k a k o j e z i n t e g r a 
c i j o , podružbl janjem gozd
ne p r o i z v o d n j e i t d . Z a n i 
m a l a so j i h t u d i splošna 
vprašanja v z v e z i z o snu t 
k o m u s t a v e . T a k o s o raz 
p r a v l j a l i o p o l p r o l e t a r i a t u 

BREŽIŠKE 
V E S T I 

gostinstvu Je s l i ka mnogo 
boljša, z last i se Je povečal 
promet v restavraci j i n a G r i 
ču, k i je že dosegla letni 
p lan. Trgovsko podjetje 
L judska potrošnja je precej 
zmanjšalo število dolžnikov, 
medtem k o je stanje p r i tr
govskem podjet ju »Krka« 
skoraj neizpremenjeno prav 
zarad i dolžnikov i n trgovine 
n a debelo. Nadvse ugodno 
pa je to, da so s tvarni stro
ški za približno 10 odstotkov 
manjši kot vnovčena realiza
c i ja . 

Omen i l i smo že, da so 
osebni dohodk i v večini ko
lekt ivov letos poras l i , mar
sikje neupravičeno i n v 
Škodo skladov. V letošnjem 
letu n iso zvišali osebnih do
hodkov samo v Opekarn i v 
Brežicah, v P l e t i ln i c i v Do-

Ploden obračun za zadnji dve leti 
22. novembra se je v m a l i 

dvo ran i doma J L A v Brežicah 
zbra lo 50 delegatov n a le tn i 
konferenc i K O S Z D L Brežice. 
Konference s ta se udeležila 
t u d i član C O S Z D L V i k t o r 
Zupančič i n predsednik ObO 
S Z D L I van Zivič. 

Predsedn ik K O R u d i Požar 
Je v poročilu nakazal vrsto 
s t var i , s k a t e r i m i se je od
b o r ukvar j a l v zadnj ih dveh 
l e t ih : de la l je n a organizaci j i 
in učvrstitvi podružnic, o d 
ka t e r ih so b i l e le nekatere 

bol j aktivne, p r i ured i tv i ko
m u n a l n i h problemov, gradnj i 
prosvetnega doma i n ured i t v i 
pločnikov; vendar le-ti k l j ub 
neštetim ob l jubam še n iso 
zgrajeni. Rešiti bo t reba t u d i 
vprašanje pros tora za obrat 
družbene prehrane i n krajev
nega odbora, saj brez prosto
rov n i mogoče uspešno delo 
organizacije. Doseči bo t reba 
večji obisk n a občnih zbor ih 
posameznih rajonov, saj se 
j i h je udeležilo l e 24 odstot
kov članstva. Ustanovljene 

GLOBOKO: zaslužili so javno 
pohvalo! 

V soboto, 24. novembra, je bilo zelo slabo vreme. 
Snežilo Je, trgale so se žice in razsvetljave ni bilo. 
Vseeno pa Je prišlo na volilno konferenco K O SZDL 
v Globokem 47 delegatov. Ce upoštevamo, da so pri
šli nekateri peš tudi uro daleč, smo povedali dovolj 
o njihovi zavesti in čuta odgovornosti do članov 
SZDL, ki so jib izvolili. 

Po poročilih predsednika KO SZDL tovariša Ma
r i čl ča, blagajničarke Pepce Gunčar in Ivana Kencta, 
predsednika nadzornega odbora, se je razvila živah
na razprava o problemih vasi in njenega področja. 
Delegati so izrekli zahvalo Rudniku v Globokem, ki 
je prispeval za ureditev klubskega prostora 250.000 
dinarjev in ca nakup televizorja 120.000 dinarjev. 
Celo pionirji v šoli so darovali 70.000 dinarjev. 

Obravnavali so delo mladinske organizacije in 
ureditev njenega prostora. Sklenili so tudi, da bodo 
vložili vse napore, da bodo v Globokem dobili pro
stor za ambulanto, kjer bi lahko delala zdravnik in 
zobozdravnik vsaj enkrat na teden. Precej so govo
rili še o organizacijskih vprašanjih, članarini, član
stvu in drugem. 

Novo izvoljeni odbor in odbori podružnic so 
pokazali veliko resnost, kar zagotavlja uspešno delo 
SZDL v Globokem. 

Taka konferenca je gotovo najlepša čestitka in 
darilo sa dan republike! 

sekcije so delale zelo s labo, 
nalogo je i zpo ln i l a le sekc i ja 
za gradnjo prosvetnega doma. 
Referat se je do takn i l tud i 
stanovanjske skupnost i , k i je 
v zadnjem času zaživela i n 
pohva l i l člane S Z D L , k i so po 
razširjeni se j i C K K P J i n 

govoru tovariša T i t a akt i vno 
sodeloval i i n pomaga l i od
stranjevati napake. — šolsko 
vprašanje bo verjetno k m a l u 
rešeno, saj bo z zgraditvi jo 
nove trgovske šole odpravlje
na s t i ska na g imnaz i j i . 

Zatem je referent sprego
vor i l o vprašanju mladine. 
Zavzel se je z a večjo pomoč 
m l a d i n i s s t r an i S Z D L i n 
Društva pri jatel jev mladine , 
vendar b i mo ra l tud i O b K 
L M S več s tor i t i . Ob koncu 
je oceni l delo športnih i n 
telesnovzgojnih društev, raz
ložil pa je tud i pomen i n na
čin tekmovanja m e d občinski
m i i n kra j evn imi organizaci
j a m i S Z D L . 

N a osnovi poročila se je 
razv i la p l odna razprava i n je 
b i lo sprejet ih precej sklepov, 
k i j i h bo mora l nov i odbor 
rešiti. Konferenca je pohva
l i l a dosedanje vodstvo i n iz
vo l i l a 15 tovarišev v nov i od
bor . M . A . 

Vodovod 
v Bušeči vasi 

Podružnica krajevne orga
nizacije S Z D L se zadnje čase 
ponovno zavzema za zgradi
tev vodovoda. L judje so pr i 
prav l j en i p r i gradnj i vodovo
da pomagat i s pros tvo l jn imi 
de l i . K e r pa Je Bušeča vas 
precej raztresena, bo verjet
no težko izpel jat i načrt. Prav 
gotovo b i b i l a gradnja zelo 
draga. 

in podružbljanju zemlje na 
splošno. 

Razprave v delovnih ko
lektivih so dosegle svoj na
men. Razgovori so pokaza
li, da bomo morali ob spre
jemanju občinskih statutov 
spet med proizvajalce in 
jim razlagati, o čemer bo
do spraševali. Vsak občan 
naj bo tudi z občinskim 
statutom temeljito sezna
njen. . . . , 

Albin Mlinar 

Na predvečer dneva republike so Brežičanl s slovesno 
akademijo počastili spomin na rojstvo nove socialistične J u 
goslavije. V Izbranem programu so sodelovali: mladinska 
godba na pihala, mladina brežiške osemletke Je predvajala 
več recitacij, pevski zbor pa je pod vodstvom tovarišlce De 
Glerleve zapel več borbenih pesmi. Predsednik ObO S Z D L 
tov. Ivan Zivič je v slavnostnem govoru orisal težko pot, k i 
so Jo naši narodi prešli v letih osvobodilnega boja In revo
lucije, omenil je napore v povojni socialistični izgradnji in 
na koncu podčrtal neomajno pot naše miroljubne politike, 
saj Je F L B J vseskozi po vojni bila vedno za mir med na 
rodi, proU vojni in proti Izkoriščanju človeka po človeku. 

V okviru akademije je bilo tudi slovesno razvitje prapora 
LMS , katerega je izročil tov. Zivič mladini z naročilom, naj 
nikdar ne pozabi, da je pod enakimi prapori v času boja 
padlo za svobodo nešteto mladincev, v imenu L M S je pra
por prevzel tov. Peteline, k i je obljubil, da ga bo mladina 
dostojno nosila. Nato so pripeli še več trakov, k i so j ih da
rovala' posamezna podjetja. Ob spremljavi mladinske godbe 
je nato odšla mladina 7 novim praporom na obhod po mestu. 
Zvečer je bila v Domu J L A družabna prireditev, na kateri 
so nastopili gostje Iz Zagreba. - i k 

Strokovnjaki o sebi in gospodarstvu 
Člani občinskega društva in

ženir j v i n tehnikov čutijo po
trebo po večjem sodelovanju 
med up ravn im i organi občin
skega l judskega odbora, go
spodarsk imi organizaci jami, 
l judsko univerzo ter politični
m i i n družbenimi organizaci
j am i . Društvo i m a več sekc i j : 
strojno, kmet i j sko , gozdarsko 
i n rudarsko . N i t i en p l an ob
čine, pro jekt podjetja, grad
nja , načrt i n anal iza v komu
n i naj ne b i šla m i m o tega, 
meni jo člani, ne da b i o n j em 
temelj ito razprav l ja l i člani 
Društva inženirjev i n tehni
kov. Vsak načrt naj b i b i l 
produkt mnenj i n anal iz stro
kovnjakov komune i n ne ko
p i ja L jubl jane. D o b r i so le 
t i s t i načrti, k i so tud i eko
nomsko utemeljeni, zato je 
nujno .tesno sodelovanje eko
nomistov z inženirji i n teh
n i k i . 

O vsem tem i n še o mars i 
čem so razprav l ja l i člani d ru 
štva že na občnem zboru . R a 
d i b i dob i l i sk romen prostor , 
k jer b i nekajkrat v tednu de
lova l ta jn ik društva, toda ga, 
žal, n iso dob i l i . 

S t ro jna sekci ja je ime la d o 
ločene predavatelje za 27 zelo 
zan imiv ih predavanj, kot so: 
O d rude do j ek la . O d ideje do 
proizvoda. Cena i zde lka i n 
pod. Tega pa podjetja niso 

Krvodajalska akcija 
na Bizeljskem 

Krvodajalske akcije, ki je 
bila na Bizeljskem 15. no
vembra, se je udeležil 101 
prebivalec. Večino prosto
voljcev so tvorili kmetje. Bi-
zeljčani so s vso' resnostjo 
podprli človekoljubno akcijo 
in so skupno darovali sko
raj 27 litrov dragocene krvi. 
Občinski odbor RK se iskre
no zahvaljuje vsem udele

žencem akcije! 
M . A. 

i zkor i s t i l a . »Pripravljeni smo, 
vsi l jeval i se pa ne bomo!« so 
r e k l i s t ro jn ik i . 

Člani gozdarske ekipe pa so 
povedal i : »Izdelali smo 20-let-
n i perspekt ivni p rogram raz
voja gozdarstva v občini. Z a 
to smo pre je l i 150.000 dinar
jev. V izdelavi imamo drug 
p lan , za katerega bomo prav 
tako pre je l i 150.000 d i n . T a 
sredstva p a smo namen i l i za 
predavanja i n poskuse v goz
darstvu. Po vseh osemletkah 
bomo ime l i predavanja o vzgo
j i razn ih dreves. Vsak ukrep 

v gozdarstvu naše komune 
temelj ito proučimo.« 

Člani kmet i jske sekcije so 
povedal i : »Zemlja je ko t 
otrok. N a smr t izčrpano zem
l jo be lokran jsk ih stel jnikov 
spremeni t i v rodno prst ter ja 
nemalo dela i n študija. Agro
nomov delovni dan v po le tn ih 
mesecih tra ja tud i 16 u r . Ves 
delovni dan je en sam študij. 
Pozno v noč d iskut i ramo, se 
posvetujemo i n anal i z i ramo. V 
z i m s k i h mesecih bomo obrav
nava l i s člani analize tehnolo
ških postopkov v proizvodnji.« 

V PREL0KI SO RAZPRAVLJALI 
Preločani so nedavno raz

prav l ja l i o o snutku zvezne 
ustave. Obravnava l i pa so tu
di tale vprašanja: kmetova lc i 
h r i bovsk ih in kraških prede
lov so z o z i r om n a pogoje 
bol j obdavčeni kot poljedel
c i v nižinah. S t ro jna obdela
va je nemogoča. M l a d i n a od
haja v mesta, s tar i so doma. 
Davk i so i s t i . . . Rezan les 

N O V I C E 
ČRNOMALJSKE 
K O M U N E 

za domačo uporabo naj b i 
b i l oproščen prometnega 
davka. Deske uporabi jo za 
poprav i lo svinjakov, sked-
njev, sode i t d . . . . PrelošH 
otroc i naj b i zadnja štiri le
ta hod i l i v šolo na popo ln i 
osemletk i na V i n i c i a l i v Ad-
lešičih. K e r so te šole precej 
daleč, b i mora l i o t r okom za
gotovit i prevoz z avtobusom. 

P r e v i d n o s t i n a j se p r i 
druži še o b z i r n o s t ! V vaše 
d o b r o bo , če olajšate p ro 
m e t . T o p a bos te d o s e g l i , 
čt bos t e m i s l i l i t u d i n a 
druge . 

Krajevni odbor SZDL v Adlešičih 
je podelil priznanja 

Krajevne konference S Z D L 
v Adlešičih so se udeležili 
domala v s i delegati, saj je 
b i l o od 68 izvol jenih prisot
n i h kar 65. Razen predstav
n ikov domačih organizaci j 
se je krajevne konference 
udeležil tud i član ObO S Z D L 
i z Črnomlja tov. Rade K o r -
dič. Poročila so b i l a stvarna, 
razprava se je dotakni la vseh 

VBojsnem in Brezju je končno 
zasvetila luč 

V oddal jenih vaseh Bo j snem 
i n Brez ju Je p red nekaj dne
v i zasvet i la e l ek t r ika . S t em 
so se uresničile večletne želje 
prebivalstva na tem področju 
brežiške občine. Vaška odbora 
Socialistične zveze s ta h grad
n j i pr i tegni la vse l j ud i . P r i 
speval i so električne drogove 
in oprav i l i za nad mi l i j on d i 
narjev prostovo l jn ih de l . Po
moč so pre je l i tud i od rudn i 
k a v G lobokem, medtem ko je 

O b L O Brežice z najet ima 2 
mi l i j onoma dinarjev p o k r i l 
stroške. Z e lektr i f ikaci jo teh 
vasi je slednjič rešeno vpra
šanje e lektr i f ikaci je v breži
ški občini, saj i m a električno 
napeljavo že vsaka vas. 

Preb iva lcem Bojsnega i n 
Brez ja želimo, da b i prišli 
skora j še do rad i j sk ih spre
jemnikov , poslušali poročila 
in dogodke i n se razvedr i l i . 

M . A. 

pomembnejših prob lemov ad-
lešičkega področja, članstvo 
SZDL p a je vse leto sodelo
valo s svojo organizaci jo i n 
p r idno obiskovalo sestanke. 
To je prav gotovo v nemaj
h n i me r i tud i zasluga uprav
nega odbora organizacije. 
Članarina je pobrana v celo
t i , de loma že celo za pr ihod
nje leto, sestanki po vaseh 
pa so zaradi skoraj 100-od-
stotne udeležbe prebivalcev 
v Dolenjc ih , Fučkovcih, Pur -
gi, Se l ih i n M a r i n d o l u nad
vse dobro uspe l i . Kra j evno 
konferenco S Z D L v Adleši
čih lahko ocenimo kot eno 
i zmed najboljših v občini. 

N a predlog osnovne orga
nizacije Z K i n nadzornega 
odbora S Z D L so b i l a na kon
ferenci za akt ivno delo v So
cialistični zvezi podeljena p i 
smena pr iznanja Rudetu Cr
n i cu , E l k i Skrabec, K a t i c i 
Vlašič, S i m u Stipanoviču, 
Ivanu Vlašiču, Janezu Roz
manu , V i n k u Kape le ju i n 
Ivanu Grabr i j anu . 

Alojz Cvitkovič 



Težave in želje v Dobravicah 
Več kot sedemnjast let je 

preteklo, odkar se je končala 
borba za osvoboditev. Pr i zna
t i je treba, da so Dobravice 
dale vel ik delež v revo luc i j i 
za graditev domovine. Naj 
omenimo le nekaj podatkov, 
k i pričajo o de lu med N O B 
In v graditv i po osvoboditv i . 
O d 1942 leta, ko je b i l a v tem 
kra ju ustanovl jena OF , je so
delovalo skoraj vse prebival
stvo z borc i , j i m dajalo hra
no, obleko, skrbe lo za pre
voz. N i t i i ta l i jansk i bunker j i 
ne topovske krogle n iso mo
gl i preprečiti odhoda v part i 
zane. Zato je b i lo požganlh 
14 poslopi j z železniško po
stajo. L judje so b i l i v inter
naci j i , mučiliščih i n zapor ih . 
N O B je terjala 28 žrtev i z 
Do l . i n Go r . Dobrav ic , Geršič 
i n Kr i vog lav i c . 

Po osvoboditv i so začeli z 
obnovo porušenih i n požga-
n i h domačij. Akt i vno so se 
vključili v S Z D L , saj je od 
1945 preko 85 odst. vsega pre
bivalstva štirih vasi včlanje
n ih v to organizaci jo. Imajo 
tud i druge politične i n k u l 
turne organizacije i n P D G , 
tako da je nj ihovo delo dobro 
organizirano. 

N i naš namen pr ikazovat i 
zasluge, k i so j i h imele Do l . 
i n Gor . Dobravice , Geršiči i n 
Kr ivog lav ice v N O B . Ho te l i 
b i le seznanit i vse občane s 
težavami, k i j i h tarejo. Na
sta l i so prob lemi , k i j i h sami 
ne morejo rešiti. Napros i l i 
smo tov. Lo j za štefaniča, 
predsednika krajevne organi
zacije S Z D L , k i je obenem 
tud i član O b L O Met l i ka , da 
nam pove o težavah v svojem 
kra ju . 

— Povejte, p r os im , ka
tero vprašanje je prven
stvene važnosti za rešitev 
vaših težav? 

»Ureditev prometne pot i je 
vprašanje, k i se vleče, odkar 
Dobravice obstajajo. Žalostno 
je, da imamo v vseh štirih 
vaseh 19 k m pot i , k i je pa ne
prevozna i n blatna, tako da 
do nas ne more n i t i rešilni 
avto, če je slabo vreme. Na 
ših 37 otrok, k i obiskujejo 
šolo v Podzeml ju , prehodi 8 
ki lometrov dnevno v obe 
smer i . Vsak prevoz v Me t l i ko 
a l i Gradac je ob deževnih, je
senskih i n z i m s k i h dneh ne
mogoč. Do sedaj smo razši
r i l i oko l i 6 k m po t i od G r m a 
preko D o l . i n Go r . Dobrav i c 
p ro t i M e t l i k i . Z a to Je bi lo 
uporabl jenih 390.000 d in , dob-

METLIŠKI 
T E D N I K 

l jenih iz občinskega cestnega 
In gozdnega sk lada . S a m i 
smo oprav i l i preko 1640 pro
stovol jnih delovnih u r i n 470 
voženj. Dal j ne moremo ! 
O m e n i m tudi , da je za 19 k m 
dolgo pot samo en cestni de
lavec, k i pr ide na ta odsek 
dvakrat tedensko, k a r je pre
malo. Stalno b i m o r a l de lat i 
tu . N a občinski odbor S Z D L 
smo pošiljali zapisnike z na
ših sestankov s prošnjo, naj 
bi nadal jeval i z ces tn im de
lom, toda do danes n i smo na
šli pravega odziva. 2e večkrat 
je b i lo rečeno, da moramo 
sami vzdrževati pot, toda v 
naši katas t rsk i občini je pre

ko 100 zunanj ih gozdnih po
sestnikov, k i b i tud i m o r a l i 
pr ispevat i svoj delež p i vdrže-
vanju i n obnovi poti.« 

— K a k o je pa z uredit
vijo železniške postaje? 

»Res je, da n i smo n a važ
n e m prometnem vozlišču, to
da v lak n a m je edino pro
metno sredstvo, k i se ga tu
d i poslužujemo. Delavc i se 
dnevno vozijo v Me t l i ko i n 
Črnomelj, ravno tako učen
c i i n osta l i vaščani. N a vsej 
prog i od Ljubl jane do Rosal-
nic, k jer prehaja proga na 
hrvatsko stran, so postaje 
povsod obnovljene a l i nove, 
p r i nas pa so še od 1943. le
ta razval ine. T u d i o tem 
vprašanju občani razpravl ja
mo n a sestankih. Pos la l i smo 
tudi prošnjo n a Glavno d i 
rekci jo železnic v L jubl jano 
i n v Novo mesto, pa do da
nes še brez uspeha.« 

— K a k o daleč ste z 
gradnjo gasilskega i n pro
svetnega doma? 

»Med vojno so n a m Itali ja
n i uničili s tar i gas i lsk i dom. 
Vse orodje se po t i ka po kle
teh vaščanov. Nu jno je b i lo , 
da smo se lotdll dela. Dob i 
l i smo nekaj pomoči od Ob

činske gasilske zveze, nekaj 
sredstev smo ime l i sami . V s a 
nestrokovna i n delno stro
kovna dela smo oprav i l i pro
stovoljno. D o m je končan do 
strehe. Vprašanje je nabava 
opeke, k i b i stala o k o l i 

200.000 d in . Za dosedanje de
lo smo s i izposodi l i 168.000 
dinarjev. T u smo obstal i . Ne 
najdemo rešitve napre j . D o m 
bo služil gas i lsk i četi i n ena
ko vsem družbenim organi
zaci jam v našem kraju.« 

Li STARO IN NOVO V METLIKI 

VSAK ČLAN NAJ JIH POZNA! 
N a zadnj i se j i novo izvo

ljenega občinskega komite ja 
Z K S v M e t l i k i , k i je b i l a sre
d i meseca, so obravnaval i 
sklepe občinske konference 
Z K . K a k o r v dokument ih 
konference tako so tud i v 
zaključkih poudar i l i dve v rs t i 
problemov: gospodarske i n 
take, k i zadevajo notranjo 
graditev. Obsežna razprava 
je pokazala, da je konferenca 
ve l iko problemov načela, a 
j i h n i temelj ito obravnavala. 

V sk lep ih , k i morajo b i t i 
konkre tn i , naj bodo jasno za
črtane naloge, da se bodo 
zna l i komunis t i zanje bor i t i 
i n j i h dosledno izvajati. V s i 
člani Z K se morajo v čim 
krajšem času seznanit i s skle
p i i n j i h obravnavat i v vseh 
organizaci jah Z K . 

N a sej i so razen tega izvo
l i l i člane komis i j . V kadrov
s k i kom i s i j i so T ine Mo lek , 
M a r t i n Stefanič, Regina F i r , 
inž. S lobodan šujica i n An-

Spremembe v šolstvu sevniške občine 

Zakaj v Gradcu ni kino predstav? 
V Gradcu je prosvetna dvo

rana, vendar n i popolnoma 
urejena. Toda vseeno so za
čeli ponovno predvajati f i lme, 
saj je bi lo to. možno, ker je 
b i l a l an i urejena električna 
napeljava. 

In letos? Ne vem, že ko l iko 
časa n i k ino predstav. Mars i 
kdo v G r a d c u a l i oko l i c i se 
vprašuje, kjer so vz rok i . A l i 

se je mogoče zatakni lo p r i 
molenkostnem računčku za 
popravi lo k ino projektor ja a l i 
pa mogoče pr imanjkuje dobre 
volje? Trditev, da v Gradcu 
n i obiskovalcev (seveda p r i 
dobr ih f i lmih ! ) , ne drži. 

Čas b i že b i l , da se ponov
no uvedejo predstave, saj dru
gega posebnega kul turnega 
razvedr i la i n zabave n i . 

N a zadnj i seji občinskega 
l judskega odbora je b i l a tud i 
pestra razprava o organizaci j i 
mreže osnovnega šolstva v 
občini. Odbo rn ik i so soglaša
l i , da se osnovni šoli Led ina 
in Podvrh , k i sta začasno pre
nehal i delovati že s šolskim 
letom 1960-61, dokončno od
pravita. G lavn i razlog za to 
odločitev je b i l ta, ker na teh 
območjih n i dovolj šoloobvez
n ih otrok. Tako bodo otroc i 
iz šolskega okoliša šole Ledi
na i n del otrok iz okolišev šo
le Podv rh nadal jeval i šolanje 
v Sevnic i , nekaj otrok iz oko
liša šole Podvrh pa v Zabu-
kovju. Sklenjeno je b i lo tud i 
da bodo n a območju občine 
od 1. januar ja dalje delovale 
naslednje osnovne šole: 

B lanca , Boštanj, Studenec s 

Ali bo v Brežicah ukinjena tretja izmena? 
Izobraževanje, predvsem 

vzgoja mladega šolskega na
raščaja, dobiva v družbeni 
ured i tv i vedno večji pouda
rek. Upoštevajoč dejstvo, da 
podjetja i n ustanove potre
bujejo sposoben kader za 
opravl janje nalog, je potreb
no usposobi t i l jud i , k i bodo 
svoje delo kval i te tno oprav
l j a l i . To nalogo imajo pred
vsem izobraževalni zavodi . 

V Brežicah n a kval i teto 
pouka močno vpl ivajo zasta
r e l i i n nepr imern i pros tor i . 
Vprašanje je tako pereče, da 
je v skrbeh celotna družba, 
z last i p a starši. Ob pričetku 
letošnjega šolskega leta smo 
se spraševali, k a m z mlad ino . 
P ros to r i so enaki , kot so b i 
l i 1945, šoloobveznih otrok 
pa je vsaj še enkrat toKko. 
Obe osnovni šoli imata nad 
1000 učencev, g imnazi ja pa 
več kot 300 di jakov. St iske 
smo se začasno rešili z bol j -

Pozdrav 
Titovih gardistov 

Zvest i b ra l c i Dolenjskega l i 
sta F ranc Tramte , B rane Ver-
šaj, Pavle Pleteršek i n Tone 
Zukek , k i služijo vojaški r ok 
v T i tov i gard i v Beogradu, če
stitajo za dan republ ike vsem 
de lovn im l judem, znancem In 
pr i jate l jem, posebno p a por 
zdravl jajo dekleta z M i r n e in 
Trebelnega . 

DOPISUJTE 
V DOLENJSKI UST! 

so organizacijo pouka, če
prav to škoduje vzgojnemu 
i n izobraževalnemu delu. V 
I. osnovni šoli v Brežicah 
imajo prv i , d rug i i n tret j i 
razred pouk v treh izmenah, 
osta l i razredi pa imajo samo 
popoldanski pouk. Pouk tra
j a o d 7.30 do 18.45. Pr i zadet i 
so z last i učenci, k i stanujejo 
več k o 4 k m o d šole. Starši 
so v skrbeh, ker se o t roc i 
vračajo domov tako pozno. V 
teh pros to r ih i m a dopoldne 
pouk še gimnazi ja. 

I I . osnovna šola je letos 
vprašanje pouka v dveh izme
nah rešila tako, da je zasedla 
eno učilnico v sosednj i trgov
s k i šoli, medtem k o je b i l 
l an i pouk v t reh izmenah. 

Politični i n oblastveni or
gani imajo za to po lno razu
mevanje. Čeprav z zakasnit
vi jo so začeli dograjevati no
ve učilnice p r i dijaškem do
m u trgovske šole. K o bomo 
na ta način dob i l i šest nov ih 
učilnic, še ne bo popo lnoma 
odpadel celodnevni pouk. Po 
vsej verjetnosti pa bo u k i 
njena tret ja i zmena v osnov
n i h šolah, k a r je zelo razve
selj ivo. Prosve tn im delavcem 
bo delo precej olajšano, ven
dar vse pomanjk l j i vos t i ne 
bodo odpravljene. Re formira
na gimnazi ja i n splošnoizo-
braževalne Šole zahtevajo, da 
se pereči p rob l emi še napre j 
smotrno rešujejo. 

Roz ika Boh inc 

Srednja kmetijska šola na Grmu pri Novem mestu, ki jo 
letos obiskuje 105 dijakov in dijakinj iz vseh krajev Slove
nije, šola je specializirana ca živinorejsko-poljetlelsko stro
ko in ob konca leta 1962-63 bo dala prve redne kmetijske 

tehnike (FOTO: fotokrožek SKS Grm) 

podružnično šolo na Primožu, 
Sevnica s podružničnima šo
lama Podgorje i n Loka , Trži
šče s podružnično šolo K r -
melj.Sentjanž s podružnični
m a šolama V e l i k i C i r n i k i n 
K a l . Prav tako bodo delovale 
še naslednje samostojne ne
razvite osnovne šole: Bučka, 
Zabukovje, Razbor i n Telče. 

Vse šole, k i v od loku o or
ganizaci j i mreže osnovnega 
šolstva v občini niso imeno
vane, bodo postale podružni
ce osnovnih šol ter s 1. janu
ar jem izgubijo lastnost samo
stojnih zavodov. Od lok nada
lje določa, da je osnovna šo
la s podružnicami enoten 
pravni subjekt v smis lu za
kona o osnovni šoli. Podruž
nica i m a samo tiste samostoj
ne pravice i n dolžnosti, k i so 
posebej določene z od lokom 
in p rav i l i šole. Prav tako ima
jo vse enote osnovnih šol 
enotno pedagoško, personal
no, administrat ivno i n finanč
no vodstvo ter poslovanje. 
Osnovne šole imajo ožji i n 
širši šolski okoliš. Od lok do
loča, kater i k ra j i i n naselja 
spadajo v posamezne šolske 
okoliše osnovnih šol. Spriče
vala o uspešno zaključenem 
osemletnem šolanju bodo iz
dajale v bodoče samo osnov
ne šole. Osnovna šola m o r a 

Težnjo po zbližanju 
organizacij 

N a enem izmed zadnj ih se
stankov organizacije Ljudske 
mladine v Brežicah, ki so se 
ga udeležili tudi mladinci iz 
Novega mesta, so obravnaval i 
vprašanje, ki ga poskušajo 
rešiti vse mlad inske organiza
cije. Gre z a tesnejšo poveza
vo z os ta l imi organizaci jami. 
Naved l i so več ob l ik tega zbl i 
ževanja. M e d drug im bodo v 
ta namen pr i r e ja l i športne 
pr iredi tve i n turnir je . Zakl ju
čili so tud i razpravo o dogod
k u , ki se je nedavno pr ipe t i l 
ob gostovanju novomeških 
športnikov v Brežicah. V toč
k i »Razno« so obravnaval i pe
reča vprašanja društvenega 
značaja. N a sestanku je med 
d r u g i m spregovor i l predsed
n ik okrajnega komite ja LMS 
Novo mesto France Sladic i n 
obrazložil nekaj problemov, k i 
se pojavljajo tud i p r i drug ih 
organizaci jah. A . B . 

Vsak četrtek: v vsako 
hišo našega okraja 
DOLENJSKI LIST! 

imet i p rav i l a i n jo bo vod i l 
šolski odbor, učiteljski zbor 
in upravite l j . Občinski l jud
sk i odbor je b i l na sej i za
dolžen, da preskrb i za redn i 
prevoz v šolo i n nazaj za 
tiste šoloobvezne otroke, ka
terih prebivališča so precej 
oddaljena od sedeža šole. 

ton Vraničar, v ideološki ko
mis i j i pa Slavo O r l i i \ I van 
žele, S lava Guštin, A lo jz Ve
selic i n Iv i ca Radovič. 

Naši fantje pozdravljajo 
Dolen jsk i fantje, k i služijo 

vojaški r ok v Volčah p r i To]r 
m i n u , čestitajo za dan repu
b l ike vsem svo j im znancem 
i n pr i jate l jem i n j i h p o z d r j * 
l jajo: Rajko Kovačič s Poto
k a , Jože Fabiani i n Jože Ra> 
jer, i z Dobrniča, Lojze in 
Rudolf Gliha, Ignac Kotar is 
Vel ikega Gabra i n Jože Sterk 
i z Črnomlja. 

Pozdrav za praznik 
Fantje, k i služijo vojaški 

rok v Užički Požegi: Milan 
Mohar, s K r k e , Jože Bračun 
iz Pisec, M i r k o Radanovič g 
Bizel jskega, Ivan Selak iz Do
lenje vasi i n Ivan Božič l i 
Dolenjega Suhado la čestitajo 
svo j im domačim, znancem, 
dekletom i n de lovn im ko lekt i 
vom za 29. november. 

Razstava Mirana Jarca 
v Belokranjskem muzeju 

Z a metliški občinski praz
n i k je b i l a v Be lokran jskem 
muze ju v M e t l i k i odprta raz
stava part izanskega pesnika 
i n borca M i r a n a Jarca . Raz-

NESREČE 
NEZNANI AVTOMOBILIST J E PO 
NESREČI POBEGNIL 

19. novembra popoldne sta se na 
klancu na avtomobilski cesti pri 
Medvedjaku srečala tovornjak, ki 
ga Je vozil Anton Ilenič, in voz
nik osebnega avtomobila Rafael 
Pavlin. V tem trenutku Je za to
vornjakom pripeljalo tuje osebno 
vozilo CH—BE—137 068 In ga na
pačno prehitevalo. Ilenič je tovor
njak ustavil, da bi ga tujec laže 
prehitel, vendar se Je ta nepra
vilno srečal s Pavlinom ln zadel 
v njegovo vozilo. Pavlina je pri 
trčenju vrglo ob tovornjak. Ko Je 
neznanec opazil nesrečo, jo Je po
pihal proti Zagrebu. 

PO ZASNEŽENI CESTI V DROG 
Pri Velikih Malencah se Je 18. 

novembra v obcestni drog s to
vornjakom zaletel Jože TurSič, po
tem ko se je izognil gruči ljudi 
in ga je na zasneženi cesti zaneslo. ' 
Škode je 250 000 din. 

PEŠEC PRED AVTOMOBIL 
20. novembra je pred osebno vo

zilo Leopolda Lončariča na Bi
zeljskem skočil pešec Anton Strme-
tki in si zlomil nogo. 

VOZNIK JE PODRL OPOZORILNE 
ZNAKE 

Več opozorilnih znakov je 20. 
novembra podrl avtomobilist Ven-
eeslav Gorkič iz Gorice in se nato 
prevrnil, ker ga Je zaradi preve
like hitrosti in snega z odcepa 
na avtomobilsko cesto pri Karte-
ljevem zaneslo. Gorkič se je teže 
poškodoval, njegov sopotnik Albin 
Kogoj pa laže. Skoda na avtomo
bilu znaša 250.000 din. 

KRATEK STIK J E POVZROČIL 
POŽAR V GAZICAH 

14. novembra Je v Gazicah pri 
Cerkljah pogorelo gospodarsko po
slopje, last Franca Gramca. Požar 
Je izbruhnil zaradi kratkega stika 
pri električni napeljavi. Ogenj Je 
kmalu zajel slamnato streho in 
se naglo razširil po vsem poslopju. 
Pogorelo je okrog 10 ton sena, ne
kaj ton manj slame, nekaj kmetij
skih strojev in 12 lesenih pragov. 
Kljub naporom treh gasilskih enot 
ln pripadnikov JLA ognja niso mo
gli pogasiti, tako da znaša vsa 
škoda blizu 1,700.000 din. 

stava bo odprta do 16. de
cembra i n vab imo z last i m l a 
dino, da s i jo ogleda i n se 
tako podrobneje seznani z 
življenjem i n de lom tega be
lokranjskega ro jaka. M i r a n u 
Ja r cu je namreč stekla z ibe l 
leta 1900 v C m o m l j v , od ko
der ga je življenjska pot za
nesla v Novo mesto i n dalje 
v Ljubl jano, leta 1942 p a v 
part izanske gozdove n a Ro 
gu, kjer m u je v avgustu 
istega leta sovražni s t re l 
pretrgal življenje. 

Razstavo je ob dvajsetlet
n i c i s m r t i M i r a n a Jarca z 
avtorjevo rokopisno zapušči
no, dokument i , fo togra fsk im 
mater ia lom i n ob jav l j en imi 
del i omogočila S tud i j ska 
knjižnica v Novem mestu , 
k i Je že prej v svoj ih pro 
s tor ih odpr la slično Jarčevo 
razstavo. 

Razprava o osnutku 
ustave na Mirni 

Organizaci ja S Z D L na M i r 
n i je pr i r ed i l a predavanje o 
osnutku nove ustave, zd ru
ženo z razpravo prebivalce/i. 
Predaval je tov. Janez Gart -
ner iz Trebnjega. Največ 
vprašanj se je sukalo o k o l i 
zaposlovanja, prav ic i z . de
lovnega razmerja, nekaj 
vprašanj p a je b i lo t u d i s 
področja kazenskega postop
k a i n o tem, kako zagotovit i 
reševanje prob lema soc ia lno 
ogroženih l jud i . Udeležba je 
b i l a s icer zadovol j iva, ver*, 
dar je b i lo na sestanku naj
več delavcev i n uslužbencev, 
pogrešali p a smo kmečke 
prebivalce. Predavate l ju se 
je z a izčrpno predavanje za
hva l i l tov. Ko l enc . 

M a r i c a Jakič 

T R E B A N J S K E 
NOVICE 



Tudi v Sevnici: lokalno glasilo SZDL 
Slovesen sprejem cicibanov 

v pionirsko organizacijo 

Z letne konference Socialistične zveze v Sevnici 

Ob udeležbi n a d 200 čla
nov je K O S Z D L Sevnica 
predzadnj i petek pregledala 
svoje dosedanje delo i n na
kaza la probleme novo izvo
l j enemu odboru , s ka t e r im i 
se bo srečala p r i p r ihodn jem 
de lu . 

P o obširnem poročilu se
danjega predsednika tov. 
R a j k a Zupanca je b i l a ži

vahna razprava, v kater i je 
sodelovalo 18 l jud i . K o so 
ocenjevali dosedanje delo 
krajevne organizacije, so 

men i l i , da je le-ta obravna
vala mars ikatere probleme, 
sedanji odbor p a je ime l 
premalo s t ika s člani i n j i h 
n i dovol j seznani l z dogodki 
i n važnimi gospodarsk imi 
vprašanji kra ja . Zato b i mo
ral poslej bo l j sodelovat i z 
občani. Bodoči kra jevni od
bor bo moral i s ka t i nove 
obl ike i n metode dela s s v o 
j i m i člani, posluževati b i se 
m o r a l posvetov, razgovorov, 
sekci j i n javn ih t r i bun . K r a 
jevna organizaci ja naj v bo-

Pomenek v Tržišču 
V nedeljo je b i l občni zbor 

Z B Tržišče, katerega so se 
udeležili tud i tehnični sekre
tar združenja Z B Sevnica Jo
že Papež ter tr i je p rvoborc i 
tukajšnjega kra ja : tov. Ferdo 
Setrajčič, Lojze Lenič i n Jože 
Repič. 

Obravnava l i so soc ia lna 
vprašanja borcev i n n j ihov ih 
otrok, predvsem p a pr izna
nje delovne dobe za časa 
N O V . 2e večkrat se je pr ime
r i l o , da je kdo neupravičeno 
pre je l večjo vsoto denarja za 
pr i znana leta, pa so n a to 
prišli šele kasneje. T reba je, 
so sk len i l i , sk l i ca t i sestanek 
n a k r a j u , k jer je posameznik 
delal , i n njegovo delo točno 

Obisk v Mokronogu 
Dne 25. novembra 1962 so 

T počrstitev dneva republ ike 
gostoval i »Veseli Krmeljča-
ni« v Mokronogu na oddaj i 
»Pokaži, ka j znaš!«, k jer so 

pre je l i drugo nagrado (4000 
dinar jev ) . Mlad incev je b i l a 
p u b l i k a zelo vesela i n so mo
r a l i nekaj točk ponavl jat i . 

Ureditev pokopališča 
v Šentjanžu 

Ze večkrat je b i l o v Šent
janžu sproženo vprašanje ure
ditve pokopališča i n mrliške 
Teže. Toda iz leta v leto se 
tO odlaga. Odbor krajevne 
organizaci je se je nedavno po
novno zavzel za skorajšnjo 
ureditev tega. 

Gasilski dom — središče 
na Bregu 

N a k o n f e r e n c i k r a j e v n e 
o r g a n i z a c i j e Socialistične 
zveze n a B r e g u s o r a z p r a v 
l j a l i o p o m e n u g a s i l s k e g a 
d o m a , k j e r b o pol it ično, go
s p o d a r s k o i n k u l t u r n o sre
dišče članov S Z D L . I zvo l j e 
ni o d b o r s i j e začrtal n o v e 
n a l o g e , k i j i h b o d o rešil i l e 
Ob s o d e l o v a n j u c e l o t n e g a 
članstva. 

S. Sk. 

anal i z i rat i , šele nato naj se 
vloži prošnja za pr iznanje 
delovne dobe. Le tako bo po
stopek prav i lno potekal . 

N a k o n c u je Z B navzoče 
pogosti la, bo r c i p a so izme
nja l i mnogo l ep ih spominov 
i z N O B . M. 

ČESTITAMO I 
V počastitev dneva republ i 

ke je v »Lisci« v K r m e l j u 
končalo konfekc i jsk i tečaj i n 
opravi lo iz ipite 24 tečajnic. 
Želimo j i m mnogo uspehov! 

Proslava v konfekciji 
»LISCE« 

Aktiv LMS v konfekciji »Lisca« 
v Sevnici je s pomočjo in razume
vanjem vsega kolektiva priredil 
lepo proslavo dneva republike. Po 
govoru o pomenu dneva republike, 
ki ga je prebrala predsednica ak
tiva Betica Simončič, je nastopil 
pred nedavnim ustanovljeni pevski 
zbor, ki je zapel več pesmi in po
žel burno odobravanje, sledilo pa 
je tudi več recitacij. Nato se je 
pričela domiselno pripravljena pri
reditev »Pokaži, kaj znaš!«, v ka
teri so mlade proizvajalke v eki
pah, zbranih po obračunskih eno
tah, odgovarjale na vprašanja iz 
zgodovine NOB, s področja delav
skega samoupravljanja v podjetju 
ter o gibanju proizvodnje v pod
jetju. Ekipe so se zvrstile v do
kaj hudi konkurenci takole: prvo 
mesto je zasedla ekipa obračunske 
enote »Priprava dela« z 29 to
čkami, drugo ekipa »Skladišče« s 
26 točkami, tretje ekipa »Šival
nica I« s 26 točkami in četrto 
ekipa »Šivalnica II« s 24 točkami. 

Prireditev je lep dokaz, koliko 
se da narediti z dobro voljo ln z 
vztrajnostjo, zato naj bo organi
zatorjem spodbuda za delo v bo
doče P- J . 

Radna in Log sta za 
priključitev h krajevni 

skupnosti Sevnica 
Člani odbora organizacije 

so predlagal i , naj b i Radna 
i n L o g b i l a priključena kra 
jevni skupnost i v Sevnic i i n 
ne Boštanju, k a k o r je predla
gano. Pred log utemeljujejo 
člani s tem, da b i mo ra l ob
čan najprej v Boštanju na
bav i t i živinski po tn i l i s t i n 
šele potem pel jat i živino v 
Sevnico. 

doče več obravnava gospo
darska vprašanja, da se bo 
čutil n jen vpl iv v vseh delav
n ih organizaci jah. 

N a konferenci so precej 
k r i t i z i r a l i slabo kvaliteto 
k r u h a i n nehig ienski prevoz 
k ruha . Občani smatrajo, da 
b i b i l »Veležitar« i z Ce l ja 
dolžan t a p r i m e r ured i t i . 
Razprava je obravnavala tu
d i p rob l em nove klavnice i n 
vprašanje je, a l i b i kazalo v 
Sevn ic i organiz i rat i predela
vo mesa, ker je tak obrat že 
p r i K Z Šentjanž. Gradn j i 
centralnega otroškega vr tca 
b i m o r a l i posvet i t i več po
zornost i i n bol j upoštevati 
mnenja občanov, z last i glede 
prestavitve sedanjega vr tca 
v s tarem de lu Sevnice. 

O vprašanju združevanja 
je razpravl ja lo več d i sku t an-
tov. Poudar i l i so, da združe
vanje ne sme b i t i k r i k mode, 
temveč mora temel j i t i na 
t rdn ih ekonomsk ih temeljih. 
P r i združevanju trgovskih 
podjeti j v Sevn ic i je potreb
no poprej izdelat i koncept 

n lzac i ja svoje prostore i n 
dežurno službo. 

N a k o n c u je konferenca 
i zvo l i l a nov, 19-članski od
bor , tričlanski nadzorn i od
bor i n 17 delegatov za občin
sko konferenco. Odbor se je 
že sestal i n ponovno i z vo l i l 
za svojega predsednika R a j k a 
Zupanca , z a tajnico Jožico 
Pav l in , za b lagajnika F ran j a 
Musca , z a predsednika nad
zornega odbora pa E d l j a 
Colner ja . 

B. D. 

Sevniški učenci so i m e l i 
28. n o v e m b r a s k u p n o s p r o 
s l a v o d n e v a r e p u b l i k e s lo 
v e s en s p r e j e m c i c i b a n o v 
v p i o n i r s k o o r g a n i z a c i j o . 
N a d v s e u s p e l a p r i r e d i t e v je 
b i l a v D o m u P a r t i z a n a . 
U p r a v i t e l j i c a šole t ov . M a 
r i j a Simončič j e cicibanč-
k o m p r i p r a v i l a l e p n a g o 
vo r , v k a t e r e m j i h j e v m i 
s l i h p o p e l j a l a p o težavni 
p o t i b o j a naših n a r o d o v 
p r o t i o k u p a t o r j u t e r j i h na 
t o o p o z o r i l a n a n j i h o v o na j 
več jo n a l o g o — učenje, s a j 
b o d o s a m o k o t p r i d n i učen

c i v r e d n i n a z i v a T i t o v i h 
p i o n i r j e v . — P o g o v o r u j e 
s l e d i l a s l o v e s n a p o d e l i t e v 
p i o n i r s k i h r u t k l n značk, 
n o v i p i o n i r j i p a s o d a l i sve
čano z a o b l j u b o . V prisrč
n e m p r o g r a m u so n a t o so
d e l o v a l i cicibančkl i z o t r o 
škega v r t c a , k i s o požel i 
o b i l o o d o b r a v a n j a . S l e d i l o 
j e še n e k a j d e k l a m a c i j , z a 
k o n e c p a j e t r i o m l a d i n c e v 
u r e z a l n e k a j poskočnih. L e 
p a p r i r e d i t e v b o o s t a l a v 
s p o m i n u z l a s t i p i o n i r j e m , 
p a t u d i o d r a s l i gos t j e j e ne 
b o d o z l e p a p o z a b i l i . 

Sevniška mladina želi pomagati 

SEVNIŠKI 
V E S T N I K 

razvoja trgovin i n več va
r iant , za najboljšo pa se mo
rajo odločiti že pred zdru
žitvijo. 

Zan im iv je b i l predlog, naj 
b i organizaci ja izdajala svoje 
glasi lo, ka r b i pr ispevalo k 
boljši in formiranost i obča 
nov. D a b i povečali število 
članstva, b i b i l o potrebno 
n ud i t i članom več pomoči, 
z last i v o b l i k i nasvetov. Nu j 
no b i b i lo , da b i ime la orga-

V nedeljo, 25. novembra, 
je b i l a v dvorani gasilskega 
doma v Sevnic i občinska kon
ferenca L M S . Konference se 
je udeležilo 96 gostov i n dele
gatov sevniške občine. 

Konferenca je pr ines la zelo 
stvarne ugotovitve o delu 
mladine na vasi i n v proiz
vodnj i . V ide lo se je, da je 
b i lo precej narejenega, b i l o 
pa je tud i precej napak. Ven
dar nas napake opozarjajo, 
da potem uspešneje rešuje
mo naloge, k i s i j i h zadamo 
Z a uspešnejše delo mlad ine 
je b i l o precej predlogov že v 
poročilu O b K L M S . 

Debate so se udeležili tudi 
gostje iz podjeti j i n družbe
n i h organizaci j . Govo r i l i so o 
vzgoji mladine, ideološki de
javnost i v ak t i v ih l n p r i ak
ci jah ter o društvenem delu. 
Poseben poudarek so da l i 
m lad in i v pro izvodnj i i n sa
mouprav l janju, ^kr i t i z i ra l i pa 
so nepravi lne odnose v pod
jet j ih i n slabo akt ivnost mla 
dine v de lavskih svetih. 

Omen i l i so tud i nedograje
no cesto v Sevnic i . M l a d i n c i 

iz Primoža so zapros i l i mla
d ino za pomoč p r i dogradi tv i 
ceste na Primož, v katero so 
vložili že precej dela. Dele
gati so sk len i l i , da bodo sku
šali dogradi t i obe cesti, ven
dar morajo imet i tud i tovari-

Kaj so povedali v Loki 
V nedeljo, 18. novembra, Je 

b i l a v Prosvetnem d o m u v 
L o k i konferenca S Z D L . V 
pretek lem le tu je bi lo zara
d i neresnosti vodstva i n sta l 
n i h menjavanj predsednika 
delo zanemarjeno. T o se je 
videlo tud i i z poročila, raz
prava pa je b i l a zelo živahna 
i n je pr ines la mnogo predlo
gov za nadaljnje delo. 

G l avn i p rob l em v L o k i je 
slaba komuna lna dejavnost, 
posebno slaba razsvetl java i n 
zanemarjene pot i . Povečati 
pa b i m o r a l i tud i vodovod 
i n ured i t i dostavo pošte. Za
to so takoj i zb ra l i petčlanski 
odbor za komunalno dejav
nost l n pričakujejo, da bo 
takoj pričel delat i . 

N a konferenci je sekretar 
ObO S Z D L govor i l o obr i s ih 
nove ustave, zastopnik obči
ne tovariš Cimperšek pa je 
pojasni l p r ime r l ikv id i ranega 
podjetja »Marol« i n da l ne

kaj nasvetov za ureditev ko
muna ln ih naprav. Ustanov i l i 
bodo vaško skupnost, k i bo 
skupaj s S Z D L urejevala vso 
dejavnost na podeželju. Odo
b r i l i so nabavo poltovornega 
gasilskega avtomobi la . Odbor 
bo skrbe l tud i za razna zani
m i va predavanja. 

V nov i odbor so b i l i izvo
l jen i večinoma m lad i l judje, 
k i so na konferenci pokazal i 
mnogo volje do dela . 

Stanko Škočir 

Več pomoči gasilcem 
iz Loke! 

N a konferenci krajevne or
ganizacije S Z D L je b i lo ve l iko 
razprave o domačem gasil
s k e m društvu. Gas i l c i n imajo 
dovol j cevi , društvo p a ne 
sredstev za nakup. Predlaga
no je b i l o tud i , naj b i ime l 
kmet, k l je najbližji trafo po
staj i , možnost, d a b i v p r i -

ši i z razn ih organizacij večje 
razumevanje do n j ih . 

M l a d i n c i so pokaza l i , da 
znajo uprav l jat i i n tudi da
ja t i dobre predloge za Iz
boljšanje svojega dela. 

Lojze Jančič 

Kako je z otroškim vrtcem 
v Krmelju? 

O potreb i otroškega vr tca 
v K r m e l j u smo v našem l i s tu 
že p i sa l i . T o vprašanje je b i lo 
v K r m e l j u že večkrat brez-

meru požara odk l op i l tok. 
Predlagano je tud i b i lo , naj 
b i vodovod napel ja l i v vse 
hiše i n ured i l i javno razsvet
ljavo. 

LEPA HVALA 
ZA ČL0VEK0UUBJE! 

Človekoljubni krvoda ja lsk i 
ac i j i se je 22. novembra v 
K r m e l j u odzvalo 159 krvoda
jalcev: delavci i n njihove že
ne z o t rok i , učitelji, milični
k i , železničarji i td . Zdrav
stvena ek ipa je dob i la 39 
l i t rov k r v i , k i jo bo potrebo
vala za rešitev mnog ih člove
ških življenj. Delo v ambu
lant i je b i l o dobro organizi
rano i n je h i t ro potekalo. 
V s e m krvodaja lcem iskrena 
hva la ! 

Zanimivo predavanje 
V ponedeljek. 26. novembra, je 

delavska univerza v Sevnici pri
redila predavanje pod naslovom 
»Kuba na novih poteh«. Predaval 
je zunanjepolitični komentator 
R1V Ljubljana tovariš Drago 
Košmrlj. Dvorana Je bila nabito 
polna, po enotirnem predavanju pa 
se je razvil se dve uri trajajoč 
razgovor, v katerem je tovariš 
Košmrlj. Dvorana Je bila nabito 
sanja s področja svetovne poli
tike. Poslušalci so se zanimali za 
berlinsko krizo, povpraševali so o 
indijsko-kitajskem spopadu, o ci
ljih ekonomske konference v Kai
ru, o pomenu članstva FLRJ v 
GATT, o novi krizi v Kongu in 
Se o marsičem drugem. Skratka, 
kar težko smo se ločili od tovari
ša Košmrlja, kl nas je s kvali
tetnim predavanjem in obširnimi 
odgovori na vsa naša vprašanja ve
selo presenetil. P. J . 

uspešno obravnavano. Število 
otrok p a iz dneva v dan nara
šča. 

Občani tud i predlagajo, naj 
bi stanovanjska skupnost na
je la posoj i lo za popravi lo šo
le. 

K e r je v K r m e l j u zaposle
n i h večje število delavcev, b i 
kazalo ustanovi t i obrat druž
bene prehrane, vendar b i b i lo 
težko najt i p r imeren prostor . 

Na Malkovcu 
so pričali graditi 

napajališča 
N a nedavni konferenci 

S Z D L na Ma lkov cu so raz
prav l ja l i tudi o gradnj i na-
pajališč i n poprav i lu pot i . 
Napovedal i so tekmovanje, 
katera vas bo prej naprav i la 
napajališče. Ljudje bodo p r i 
teh del ih sodeloval i s prosto
vo l jn im delom. 

Vaščani Iz Pavle vasi so za
pros i l i , naj b i j i m pomagal i 
p r i napel javi pitne vode. 

Sevnica za praznik 
republike 

27. novembra je bil v počastitev 
dneva republike v Sevnici kon
cert pevskega zbora »Slavček«. Pri
reditev je organiziralo DPD Svo
boda iz Sevnice. Za uvod je o po
menu 29. novembra spregovoril 
podpredsednik ObLO tovariš Vendl 
Ficko. Mešani pevski zbor »Slav
ček« je s programom partizanskih 
in narodnih pesmi pomenil svoje
vrstno doživetje ln lepo spremem
bo v sevniškem kulturnem živ
ljenju. Gostitelji in gostje so ob 
koncu programa izmenjali šopke in 
spominska darila ter si obljubili, 
da bodo sodelovanje te vrste v bo
doče še bolj razvijali. P. J . 

ZA SEVNIŠK0 OKROGLO MIZO 
V zadnji številki našega lista 

smo v članku pod gornjim naslo
vom poročali o delu in problemih 
društev in organizacij ter o zdrav
stvu, kultumoprosvetni in športni 
dejavnosti v sevniški občini. Našim 
bralcem pa smo obljubili, da bo
mo tehtno razpravo v celoti obja
vili v naslednji številki. Zdaj ob
ljubo izpolnjujemo. 

# NI ostalo samo 
pri besedah 

JELKO STOJS: Prav gotovo Je, 
da so k uspehu Avto-moto društva 
prispevali svoj delež skoraj vsi 
člani društva. Se pred nekaj leti 
ko smo si zastavili delovni načrt 
nismo vedeli, da bomo dosegli to. 
kar tudi smo: zainteresirali smo 
namreč mladino za razvoj Avto-
moto društva. Vesel sem in pono 
sen hkrati, da je naše prizadeva 
nje rodilo tako bogate sadove. Sa 
n o bežno bom navedel nekaj na
ših uspehov: z lastnimi žulji in s 
pomočjo občine smo zgradili svoj 
dom. Pozornost smo usmerili na 
mladinsko sekcijo in skrbeli za 
podmladek v društvu. Sekcija Je 
letos osvojila prvo mesto v repub
liki. 

V mesecu varnosti prometa smo 
organizirali več predavanj. Res, 
da je bil v Sevnici obisk slab, za
to pa je bil na podeželju mnogo 
•večji. Poskusili smo tudi z organi
zacijo razgovorov »Voznik vprašu
je«, vendar je bil tudi na teh raz
govorih obisk majhen. To doka
zuje, da šofer, ki je opravil izpit, 
ne čuti potrebe po nadaljnjem izo
braževanju. Mislim pa, da vse še 
nI Izgubljeno. Prihodnje leto na
meravamo organizirati vsak prvi 
ponedeljek v mesecu razgovore o 
prometu. Načrtno se bomo lotili 
Izobraževanja o srčni kulturi voz
nika. Vsak dan ugotavljamo, da 
so zlasti amaterji na cesti neob-
zirni do pešcev ln celo do svojih 
kolegov. Nadalje bomo vsak me
sec redno ugotavljali vzroke ne
sreč, ki se bodo dogodile v naši 
občini. 

Omeniti moram še, da so odbor 
ln komisije v društvu zelo delavni. 
Prvi v republiki smo tudi pričeli 
s prometno vzgojo v šolah. 12. 
novembra smo organizirali izlet v 
Zagreb, kjer so tega dne naši mi
ličniki pionirji urejali sredi mesta 
promet. 

Na kratko želim opisati še de
javnost delavske univerze. Razen 
seminarjev in predavanj za druž-
beno-strokovno izobraŽevanje smo 
organizirali večerno politično šolo 
ln mladinsko politično šolo. Prav 
tako bomo organizirali šolo za 
starše in šolo za življenje, tečaj 
angleškega in nemškega jezika, ve
černo osnovno šolo in večerno šo
lo za obratne tehnike. V sklopu 
delavske univerze redno delujeta 
potujoči kino in potujoča knjiž
nica. 

Letos je delavska univerza dobila 
iz občinskega sklada za šolstvo 
dotacijo. Prihodnje leto pa nam 
bo zaradi bogatega programa po
trebna še večja denarna pomoč. 

DRAGO LUPSINA: O zdravstvu 
smo že veliko razpravljali. Čerav
no so tovariši pred mano že poro
čali o uspehih ln problemih v 
zdravstvu, želim njihovo razpravo 
dopolniti. Ko govorimo o namiš
ljenih bolnikih, mislim, da mora 
vendar zdravnik odločiti, koga da 
v stalež in zakaj. Zdravijo naj se 
resnično bolni ljudje. Mislim, da 
bi se morali vsi boriti proU na
mišljenim bolnikom, ker bi s tem 
družbi prištedili lepe vsote. 

# Nenehno moramo 
skrbeti za borce NOB 

JOŽKO PAPE2: Dejavnost v na
ši organizaciji je zelo pestra in 
razgibana. Veliko pozornost smo 
posvetili vprašanju študija otrok 
padlih borcev in žrtev fašističnega 
nasilja. Z isto odgovornostjo rešu
jemo problem otrok živih borcev. 
Vsem otrokom, ki so dokončali 
osemletko, smo letos omogočili na
daljnji študij. 

Topografski popis Je za vso ob
čino v glavnem končan. Tudi v 
pogledu spomeniškega varstva smo 
že marsikaj naredili. Letos smo 
postavili spomenik padlim borcem 
v Statenbergu pri Tržišču. Krajev
ni organizaciji Zveze borcev iz 
Tržišča in Šentjanža sta razvili 
svoj prapor. 

Poseben problem pa je priznava
nje delovne dobe. Dogajajo se pri
meri, da nekateri želijo uveljaviti 
posebno delovno dobo, ne da bi 
bili upravičeni. Prizadeti so tudi 
borci, ki delajo doma na kmeti
jah. Tem ljudem ne moremo nu
diti tistih pravic kot ostalim bor
cem. Podjetja pa se otepajo zapo
sliti starejše ljudi. 

Fovedal bom še nekaj, kar se 
po mojem mnenju v naši družbi 
ne bi smelo dogoditi. Cestno pod
jetje iz Novega mesta je pred 
kratkim odpovedalo delovno raz

merje borcu od leta 1943. Ta bo
rec ima štiričlansko družino, po
leg tega pa je bil že več let za
poslen kot cestar. Vselej, kadar 
se odloča o borcih. Je treba prej 
dobro premisliti. To pa še poseb
no, kadar gre za odločitev, kl 
borca prizadene. 

# Važna je vsebina 
dela 

DUŠAN BRELIH: Na današnjem 
razgovoru, ki Je bil zelo koristen, 
smo analizirali probleme ln uspe
he, dejavnost in nedejavnost ne
katerih organizacij in društev. Mi
slim, da smo z uspehi organizacij 
In društev lahko zadovoljni, ven
dar smatram, da bi bili ti uspehi 
lahko še večji. Zelo aktivno je 
Avto-moto društvo. Nekoliko je 
zatajila Stalna konferenca za druž
beno aktivnost žena ln občinska 
Zveza za telesno vzgojo. Stalna 
konferenca žena bi se morala bolj 
povezati z organizacijami in dru
štvi, zlasti s tistimi, ki obravna
vajo podobno problematiko. Ob
činska Zveza za telesno vzgd*jo je 
bila letos pasivna Njena napaka 
je, da ni dovolj obravnavala te
lesne kulture za celotno področje 
občine, temveč se je nekako ome
jila na obravnavo problematike te
lesne vzgoje v sami Sevnici. Pre
malo je posvetila skrbi tudi mla
dinskim in pionirskim športnim 

organizacijam. TVD »Partizan« iz 
Sevnice se po mojem mnenju pre
več . zapira vase. Priznam, da bi 
moral tudi glede telesne vzgoje 
občinski odbor SZDL z napotki 
več pomagati društvu. 

Nekatere občinske zveze in dru
štva niso našla vsebine dela. Vse 
subjektivne sile, povezane v orga
nizacijah in društvih, bi morale 
imeti več posluha za mnenja ob
čanov. Ta mnenja bi morali pre
našati na oblastne organe in si 
stalno prizadevati za njihovo u-
resničitev. Krajevna organizacija 
SZDL v Sevnici večkrat razmišlja, 
kaj naj dela. Osnutek nove usta
ve pa dovolj jasno določa njeno 
vlogo. V nekaterih organizacijah 
ln društvih še vedno zasledimo 
določen odpor za vključevanje 
mlajših kadrov v vodstva. 

Finančna problematika organiza
cij In društev Je bila letos pereča, 
vendar lahko trdimo, da je bila 
prejšnja leta še bolj. Vedno mo
ramo imeti pred očmi finančno 
zmogljivost občine. 

Po mojem mnenju je glavna na
loga organizacij In društev, da se 
poglobijo v razprave po zvezni in 
republiški ustavi ter da sama for
mulirajo tisti določila, ki naj bi 
bila vnesena v občinski statut. ' •<; 
tako se bo dejavnost organizacij 
In društev v naši občini še bolj 
razmahnila. 

Drago Kastelic 



KAKO NAJ SE RAZV2JA NASE MESTO 
(Nadaljevanje s 1. strani ) 

ločila dogradi t i najprej . Naj-
pametneje b i bi lo dograje
vat i eno sosesko i n j i dat i 
vse potrebne komunalne na
prave (trgovine, otroški vr tc i , 
ob r tn i serv is i i n delavnice 
i td. ) . K e r je naštetih komu
na ln ih naprav najmanj v 

NOVOMEŠKA 
K O M U N A 

K a n d i j i m Bršljnj. .ijer je 
stanovanjska gradnja najhi
trejša, b i b i l o najbolje zače
t i tu . 

Tud i ureditev mestnega 
središča je naloga, k i jo je 
treba načeti čimprej, z last i 
zaradi prometn ih težav, k i 
so tu najbolj pereče, i n ker 
jo zahteva zgodovinska za
ščita starega mestnega pre
dela. 

Družbeno-kultumi center 
bo brez dvoma zahteval pre
cej sredstev, toda tud i potre
be po njem so v Novem 
mestu vsak dan večje. Po
doben program potreb, s 
posebnim oz i rom na kul tur 
n i dom, park i rne prostore 
in avtobusno postajo v bo
dočem družbeno-kulturnem 
središču mesta, bo lahko 
najboljša osnova. 

— N a koncu, pros imo, 
še nekaj besed o namenu 
in vsebini razstave? 

— B is tvo razstave je urba
nistični program, k i vsebuje 
več var iant : I zmed n j ih je 
treba izbrat i najboljše, še 
preden bo o prog ramu skle
pa l l judsk i odbor. Nasled

nja stopnja, generalni urba
nistični načrt, bo nato izde
lan na podlagi točno dolo
čenih, nepremakl j i v ih osnov, 
od kate r ih ne bomo smel i 
več v nobenem p r i m e r u od
stopati , s icer b i b i lo vse do
sedanje delo, pa tud i ta raz
stava i n Javna razprava ob
čanov čisto brez pomena. 

Razstava vsebuje razen 
urbanističnega programa tu-

Vse sile za izpolnitev plana! 
N a današnji samostojni 

sej i je zbor proizvajalcev 
O b L O Novo mesto med dru
g im razpravl ja l tud i o reali
zac i j i p lana do konca sep
tembra. Omejujemo se na 
kratek pregled, k i bo poka
zal stanje v gospodarstvu 
(po posameznih panogah i n 
deloma tud i posameznih 
podjet j ih v občini) konec-
septembra v odnosu na letni 
p lan . 

Celotno gospodarstvo je 
p lan Izpolnilo s 73,2 odst., 
posamezne panoge pa, kot 
sledi : gozdarstvo (79 odst.), 
gostinstvo (79 odst.), gradbe
ništvo (77 odst.) i n trgovina 
(78 odst.) so p lan presegle, 
kmeti jstvo ga je doseglo s 
75 odst., vse ostale panoge 
( industr i ja i n promet s 73 
odst., obrt s 70,3 odst.) pa 
p lansk ih nalog niso izpolni le . 

V industr i j i , k i je po vred
nost i bruto pro izvoda naj
pomembnejša panoga v ob
čini, so večja podjetja (Far-
mis — obrat K r k a , Novoles 
i n Novoteks ter I sk r ina 
obrata v Šentjerneju i n v 
Žužemberku) , svoje proiz
vodne plane presegla, ostala 
industr i j ska podjetja p a so 
b i l a konec tretjega trome-
sečja pod p lanom. Razvese

l j iv je uspeh I M V , k i p lana 
resda n i dosegla (61 odst.), 
je pa k l jub temu vnovčila 
za 69 odst. več proizvodnje 
kot v lanskem letu. Doseženi 
uspeh v indus t r i j i n i slab, 
z last i če upoštevamo sezono 

Nov i podpredsednik O b L O 
Novo mesto Andre j Grča je 
doma iz R ibnice ; po pok l i cu 

je geometer 

dopustov v tret jem trome-
sečju i n pričetek sezonske 
proizvodnje, k i doseže real i
zacijo šele v četrtem trome-
sečju. V posameznih obrat ih 
je občutiti pomanjkanje na-

Novomešjka Kronika 
• Kakor v križarskih časih je 

naše mesto ob meglenih jesenskih 
ali zimskih večerih. Ulice so slabo 
razsvetljene (Dilančeva je n. pr. 
še vedno brez svetilke, kar — mi
mogrede povedano — zelo ugaja 
nočnim obiskovalcem gostinskih 
lokalov, ki še vedno zamakajo zi
dove hiš v tej temačni ulici!), 
prav slabo pa je razsvetljen tudi 
Glavni trg. Povsod po svetu Je 
navada, da izložbe trgovin raz
svetljujejo ulice ln trge; pri nas 
pa sveti vsaka štacuna najprej 
sama sebi, potem šele ulici oz. 
trgu! Na prstih ene roke lahko 
preštejemo svetlobne napise in re
klame v našem »novem mestu« (ki 
pa je bilo novo ob času nekega 
Rudolfa, a zdaj že dolgo ni več 
»novo«!), trgovci pa se ne zganejo 
ln ne premaknejo leta ln leta! Vsa 
čast redkim izjemam, toda — k 
turizmu sodi predvsem tudi dobro 
urejena in založena trgovina, raz
svetljava mesta ln njegovih pro
metnih žil! Dajmo, zganlmo se, pa 
si postavimo plan, da bo drugo 
leto marsikaj novega tudi v naši 
mestni razsvetljavi! 

• Neurejeni pločniki na Zagreb
ški cesti so za pešce, ki jih pre
cej prihaja vsak dan po njej v 
službo in se iz nje vrača, prava 
nadloga. Cesta še nI dokončno 
urejena zaradi gradnje novih sta
novanjskih blokov — stolpičev v 
bližini IMV. Ker avtomobilisti v 
času največjega prometa precej 
brezobzirno vozijo po mlakužah 
kockastega dela ceste, pločniki pa 
še niso urejeni, bi kazalo ob stra
neh posuti Usti del ceste, kjer 
bodo zgrajeni pločniki, z ugaski. 
Takšna rešitev bi bila začasna, ne 
bi pa veljala veliko denarja, pešce 
pa bi rešila odvečne jeze. 

• Razprodaja knjig z velikim 
popustom Je že skoraj mesec dni 
v prodajalni MK na Glavnem trgu. 
Knjiga je zaradi sorazmerno viso
kih cen dandanes, na žalost, ma
lokomu dostopna. Prav bo torej, 
če obiščete razprodajo, kjer boste 
Po zelo nizkih cenah lahko Izbrali 

ročtl, kar kaže, da pro izvod
nje n i smo dovol j pr i lagajal i 
potrebam tržišča. 

Kmet i j s tvo je kot celota 
doseglo p l an s 75 odst. i n ga 
torej i zpo ln i lo , vendar je 
real izaci ja v K G P K dosegla 
le 74 odst., še vedno pa je 
opazi t i s labo gospodarjenje 
po posameznih obrat ih . 
K m e t i j s k i zadrugi Žužem
berk i n Do l . Topl ice sta p lan 
presegli , K Z Novo mesto pa 
ga je dosegla. V gradbeni
štvu se je stanje močno po
prav i lo , S G P P i on i r pa je 
uresničilo 76 odst. p lana. V 
prometn i panogi je cestni 
promet mnogo boljši ko t že
lezniški i n tud i P T T storitve 
so p lan presegle (76 odst.). 

V trgovski s t rok i so pre
segla p lan z last i večja reorga
n iz i rana podjetja, ker se je 
promet precej povečal, prav 
tako pa so p lan presegla vsa 
večja gost inska podjetja. V 
obr t i Je p lan najslabše 
uresničen. Najnižji odstotek 
so dosegla večja obr tna 
podjetja. 

To l i ko n a m .pove pregled 
uresničitve p lana do konca 
tretjega tromesečja, če se iz
ognemo podrobnost im, šte
v i lke so se do danes v mar
s ikaterem ko lek t i vu že moč
no popravi le . P rav je tako. 
še slab mesec dn i nas loči 
od konca leta. V vseh kolek
t i v ih moramo kar se da po
hitet i i n se t rud i t i , če smo 
plan že dosegli, da b i ga k a r 
najbolj presegli , če ga pa še 
nismo, se moramo potru
d i t i , da b i ga vsaj dosegli . 

d i še izdelane študije po
sameznih stanovanjskih pre
delov i n d rug ih kompleksov 
( industr i jsko središče, mu
zej, bolnišnice itd. ) . Načrte 
šmarjeških i n Do len jsk ih 
Topl ic , k i bodo imele svoje 
lastne razprave, smo vključili 
v razstavo, k e r sta oba re
kreat ivna centra z N o v i m 
mestom tesno povezana. 

Var iantne rešitve n a raz
stavi nudi jo možnost svo
bodne izbire najboljšega 
predloga. Ob tej priložnosti 
b i r ad iz raz i l svojo iskreno 
željo, naj čimveč občanov 
tehtno p r e m i s l i i n odloča o 
tem, kakšen naj bo razvoj 
njihovega mesta v bodočno
s t i . Svoje pobude i n predlo
ge o tem naj vpišejo v kn j i 
go vtisov, k i je v razstavnem 
pros toru . Prepričan sem, da 
sem s tem i z raz i l tud i Željo 
l judskega odbora i n vseh, k i 
so sodeloval i v p r ip ravah te 
razstave, j o organiz i ra l i ter 
njeno izvedbo omogočili. 

11 
Tako dober še ni hodil tod okoli..." 

Prebivalci iz okolice Nove
ga mesta ga poznajo že vr
sto let: v mislih imamo pi
smonošo Jožeta Repšeta. Po 
trikrat na teden jih obisku
je. Njegov prihod — s seboj 
prinaša pisma, razglednice, 
denarne nakaznice in časnike, 
torej kopico zanimivega — 
pa je vsakokrat svojevrstno 
doživetje. Ljudje ga imajo 
radi, ne samo zalo, ker jim 
že vrsto let prinaša pošto, 
ampak tudi zalo, ker ga po
znajo kot poštenega, vest
nega in vedno vedrega moža, 
ki deli z njimi na svojih 
kratkih obiskih njihove ra
dosti in veselje. Več prebi
valcev iz njegovih dostavnih 
okolišev se je že oglasilo pri 
nas z željo, da bi o njihovem 
poštarju kaj napisali, izmed 
vseh pa je najbolj zadela res
nico 72 let stara Terezija Sa
je, ki je rekla: »Tako dober 
še ni hodil tod okoli!« 

Kaj je povedal Jože Repie^ 
o sebi, ko se je malce iznena
đen znašel pred radovednimi 
novinarjevimi vprašanji in 
objektivom fotoaparata? Nje
gova govorica je skromna, 
preprosta, domača in nepo
sredna, prav takšna kot on, 
korenina s 55 leti na ramah. 

— Od leta 1945 sem dostav
ljač pošte. Prej sem služil tu 
in tam, malo v tovarni, malo 

na železnici. Za poštno službo 
sem se odločil sam. Ze v 
predvojni Jugoslaviji bi bil 
rad poizkusil, pa ni bilo moč 
priti zraven. 

V dva rajona nosim. V po
nedeljek, v sredo in v petek 
po vaseh Cikava, Mali Stot
nik, Potovrh, Veliki Stotnik, 
Smolenja vas, Krka in Rogo
va, ob torkih, četrtkih m so
botah pa v Malo Bučno vas, 
Muhaber, Potočno vas, na 
Hudo, Daljni vrh, Gor. Ka
mence, Dol. Kamence, v Ve
liko Bučno vas m Ločno. Pr
vi rajon je dolg 23 km, drugi 
pa 23 m pol. 

Delovna doba za pokojnino 
se mi bo kmalu iztekla; naj
več leto dni dela me še čaka, 
če bo šlo po pravem. Starost
no dobo bom imel, leta služ
be pa so se tudi nabrala. 

Četrtek in petek sta vedno 

najhujša; Dolenjski list mi 
in naročje m zvije ramena, 
takrat dobodra napolni torbo 
Na poti od hiše do hiše, od 
praga do praga pa se breme 
lajša. V 17 letih službe še ni
sem imel reklamacije. Hudo 
se vedno izravnava z dobrim, 
če je človek potrpežljiv, pa 
pririnemo na konec, — 

V a m , tovariš Repše, pa tu
d i vsem osta l im pismunošem 
v imenu prijateljev i z vaše
ga dostavnega okoliša, v ime
nu naših bralcev i n v našem 
imenu prisrčna hvala za vsa
kodnevne obiske, s ka t e r im i 
nas razveseljujete. Se mnogo 
uspehov v t ruda po lnem i n 
odgovornem de la ! 

Mali oglas v domačem 
listu: zanesljiv uspeh! 

»OBUTEV« na novi poti 
Ker se v zadnjih dneh po

trošniki obračajo na novo
meško »Obutev« glede naku
pa čevljev na drobno, spo
ročamo, da je podjetje res 
dobilo dovoljenje za prodajo 
no drobno, vendar bo začelo 
čevlje prodajati v lastnem 
lokalu, Id ga bo šele prihod
nje leto uredilo v svojih pro-

marsikatero lepo knjigo, ki vas 
bo razveseljevala v zimskih dneh. 

• Kljub precejšnjemu mrazu in 
slabemu vremenu je bil ponedelj
kov živilski trg kar dobro zalo
žen. Ne moremo pa razumeti, da 
so jajca po 50 din! Kaj takega še 
nismo doživeli! Na ljubljanskem 
trgu Jih je po 37 din dovoljll Pro
dajali so tudi solato po 170 din 
kilogram, radič po 250 din, moto
vileč po 500 din, kislo zelje ln re
po po 60 din, smetano v skode
licah po 80—100 din, Jabolka po 
90 din, hruške po 80 din ter fižol 
po 170 din liter. Bilo Je tudi nekaj 
kokoši po 1000 din ter rib po 
260 din kilogram. 

• Gibanje prebivalstva: rodila 
je Alojzija Lipar iz Karlovške ce
ste 1 — dečka. — Poročili so se: 
Piane Gorenc, delavec Iz Trdino
ve 45, in Angela Pipan, delavka Iz 
Resljcve 5; Pavel Bobič, mesar iz 
Kristanove 7, in Vida Kranjc, uči
teljica iz Bele cerkve. — Umrla 
je Nevenka Pejanovič, hčerka 
uslužbenca z Glavnega trga 24, 
stara 10 mesecev. 

Konferenco SZDL 
I. terena 

Konference Socialistične 
zveze so se začele tudi v 
Novem mestu. Tako bo red
na letna konferenca članov 
S Z D L I. terena v četrtek, 6. 
decembra, ob 19.30 v pri 
tličju gimnazije — desno. 
Odbor vljudno vabi vse čla
ne, da se konference udele
žijo, na njej sodelujejo pri 
razpravi o delu v preteklem 
obdobju in načrtih za bo
doče delo ter pripomorejo, 
da bodo v novi odbor po
družnice izvoljeni najboljši 
člani. 

Jutri: zanimivi filmi! 
Letos pr i re jamo v Jugosla

v i j i že tretjič festival znan
stvenega i n tehničnega f i lma 
in v ok v i ru Mednarodnega fe
stivala predvajamo f i lme z 
znanstveno i n tehnično tema
t iko. V Sloveni j i bodo taksne 
f i lme predvajal i od 1. do 11. 
decembra, v p rogramu pa je 
zajeto tudi Novo mesto, in 
sicer le en dan — 7. decem
bra. 

Tega dne s i bomo lahko 
ogledali dva programa. P r v i 
program obsega jugoslovan
sk i f i l m T O J E P V C , romun
s k i f i l m N E V I D N A S E D A 
N J O S T , angleški f i l m E N E R 
G I J A V SLUŽBI ČLOVEKA, 
sovjetski film C T J D O D E L N I K 
Z E L E N E G A S V E T A in Ja
ponsk i f i l m S V E T I M P U L Z A . 
V drugem programu si bo
mo lahko ogledal i sovjetski 
f i l m P O N O V N O K Z V E 
Z D A M (vesol jski polet Ti to
va), angleški film P O J A S 
N J E N A A T O M S K A E N E R G I 
JA in i r a n s k i f i l m POŽAR 
N A N A F T N I H P O L J I H . 

Organizacijo festivala v No
vem mestu in predvajanje 
filmov je prevzel okrajni od
bor L T . Dopoldne bodo fil
me predvajali za šolsko mla
dino, popoldne za delovne ko
lektive, zvečer pa za ostalo 
občinstvo. Razpored, čas 

predstav i n cene vstopnic 
bodo pravočasno objavljene 
na lepakih. Prepričani smo, 
da bo naša pub l i ka tud i le
tos na dan festivala napolni
l a k ino dvorano, z last i pa 

V ponedeljek 
no sejmišču 

Zaradi izredno hladnega 
vremena je bil v ponedeljek, 
3. decembra, promet na no
vomeškem sejmišču slabši 
kot običajno. Prašičev je bilo 
na izbiro 1205, prodali pa so 
jih 795, goveje živine je bilo 
prodane 91 glav od 372 pripe
ljanih. Za prašiče so zahte
vali 4000 do 6500 din, za vole 
180 do 205 din za kg, za kra
ve 85 do 120 din ter za junce 
in telice 180 do 200 din za kg. 
Od zadnjega sejma je cena 
nekoliko padla, predvsem za-

> to, ker je bilo to pot premalo 
kupcev. 

Imajo na Dvoru brez
plačno razsvetljavo? 
Prejšnji petek i n soboto je 

na D v o r u gorelo več velikih 
javnih luči po ves dan Tu 
visijo menda tudi 300 ali celo 
500-svečne žarnice, pa verjet
no porabijo kar precej toka. 
AH se ne bi t a k i m i zda tkom 
lahko izogni l i? 

opozarjamo na vel ik pomen 
tehničnega f i lma delovne or
ganizacije. Vzg ledu I M V , k i 
je lan i za svoj ko lekt iv odku
p i l a celo predstavo, rtaj letos 
sledijo tud i drug i ko lekt i v i ! 

— m t r — 

štorih. V tej trgovini bo moč 
kupiti čevlje ročne izdelave, 
strojno izdelano obutev ter 
čevlje z napakami (s precej
šnjim popustom). Nedvom
no bomo s to trgovino pre
cej pridobili. 

Zdaj izdeluje »Obutev« vse 
vrste moških, ženskih in 
otroških čevljev za razne to
varne c lastno prodajno 
mrežo ter prodajalne a obut
vijo (v Brežicah, Vidmu—Kr
škem in Mokronogu), razen 
tega izdeluje vrhnje dele 
čevljev sa tovarne in podjet
ja, s katerimi je v koopera
ciji. Kolektiv namerava pro
izvodnjo še povečati in raz
širiti dejavnost, zato mu že
limo na novi poti čimveč 
uspehov! 

Nekaj novih iz šmarjete 
• Občni zbor Z V V 1 Šmarje-

ta je b i l H . novembra. V po
ročilih i n v razprav i so med 
pretresanjem uspehov i n te
žav v pretek lem letu ugoto
v i l i , da b i lahko organizaci ja 
naredi la vel iko več, če ne b i 
bi lo v njej to l iko bolehnih i n 
slabotnih članov - inval idov. 
Povezava z organizaci jama Z B 
iz N O V i n z Z R O P je b i l a do
b ra , uspešno so sodeloval i v 
pr ipravah razn ih proslav. So
cialno ogroženi člani, k i so 
preje l i pakete od O b O Z W I 
Novo mesto, so b i l i zaradi 
pozornost i nadvse zadovol jni , 
v razprav i pa so opozor i l i na 
to, naj b i v bodoče pr i s to jn i 
organi skrbe l i , da b i b i l o in 
va l idom odobreno k l ima tsko 
zdravljenje v letni sezoni i n 
ne v z imsk i , kot Je to b i l o 
letos. N a ta način so m o r a l i 
nekater i inva l i d i zdravljenje, 
k i j i m je b i l o odobreno n a 
Gorenjskem, odk lon i t i . Načeli 

so tud i p rob l em oskrbe inva
l idov z d r vm i . Doslej so so
cialno ogroženi inva l id i do
biva l i po nižji ceni d r va za 
kurjavo z nakaz i l om O b L O v 
bližnjih gozdovih, letos p a so 
ostal i brez taksn ih nakaz i l , 
zato po ceni, kakršna je n a 
tržišču, d r v n e . more jo k u p i 
t i . N a občnem zboru so iz
vo l i l i novo vodstvo krajevne 
organizacije Z W I . Želimo m u 
obi lo uspehov. 

• Krajevni odbor Z B bi 
N O V Smarjeta je ime l 18. 
novembra redno sejo, na ka
ter i so pregledal i dosedanje 
delo organizacije m se pogo
vo r i l i o p r ip ravah n a občni 
zbor. Sestavi l i so pred log 
kandidatne l iste z a nov u -
pravn i ter nadzorn i odbor . 
Občni zbor K O Z B iz N O V 
Smarjeta Je b i l 2. X I I . ob 
7.3Q zjutraj v osnovni šoli v 
Šmarjetl. D . P. 



Tudi borci so odgovorni za vzgojo mladine 
Predzadnj i jpetek je b i l v 

s ind ika ln i dvorani Tovarne 
celuloze občni zbor osnovne 
organizacije Zveze borcev iz 
Vidma-Krškega. 

O k o l i 150 članov organiza
cije je z zanimanjem sledi lo 
poročilu o de lu organizacije, 
k i ga je p rebra l preclsednik 
F r a n c Dorn ik . Poročilo ugo
tavl ja, da je organizaci j i 
uspelo s pomočjo O b L O v 
g lavnem rešiti stanovanjske 
probleme borcev. Nu jno p a 
b i b i lo potrebno preskrbet i 
nekater im borcem boljša sta
novanja. Osem članov je pre
je lo tud i dolgoročni kred i t 
z a gradnjo i n poprav i lo sta
novanj . 

Zdravstveno stanje borcev 
postaja vse bol j problematič
no. Pred laganih je b i lo 55 
članov za zdravljenje, vendar 
j i je šlo zarad i skrčenih 
sredstev le 11. Socia lno zava
rovanje pa j i h je poslalo 14. 

Poročilo obravnava tud i 
spomeniško varstvo i n nava
j a , da sta n a območju orga
nizaci je dva spomenika , in 
s icer n a pokopališču v K r 
škem i n v Ro rah . Spomen ika 
s t a b i l a postavl jena po za
s lug i vodstva i n članov orga
nizaci je. Letos pa je b i l a 
oko l i ca spomenikov zanemar
jena. Organizaci ja je zapro
s i l a komuna lno upravo, naj 
bi ure ja la grobove borcev, 
vendar je b i l o vse zaman. 
Center predvojaške vzgoje je 
p r e d t r em i le t i prevzel spo
men ik v svoje varstvo, n i pa 
zanj dovol j sk rbe l . P rekopa t i 
bo treba tud i padle borce, k i 
so pokopan i n a pokopališču 
n a V i d m u . Zanje po potreb
no naprav i t i skupno grobni-
00 l n j i m postavi t i dostojen 
spomenik . 

Organizaci ja je s 1. ju l i j em 
uvedla posvete s člani. Po
sveti so b i l i vsako prvo i n 
zadnjo nedeljo v mesecu. Iz
kazalo se je, da je b i l a nova 
ob l ika dela s člani uspešnej-

POROČEVALEC 
K O M U N E 
VIDEM-KRŠKO 

ša kako r pa množični sestan
k i . B o r c i so se r a d i posluže
va l i teh posvetov. Največ po
jasn i l je b i lo dan ih glede 
uvel javl janja redne i n poseb
ne delovne dobe. Razpravl ja
l i so tud i o zdravstvenih i n 
stanovanjskih p rob l emih ter 
je b i lo i zdanih več p i smen ih 
priporočil. Samo dva člana 
sta uvel jav i la posebno delov
no dobo. Ve l i ko s k r b i je or
ganizaci ja posvet i la izobraže
vanju članov i n otrok pad l ih 
i n živih borcev. Letos je 21 
članov pr idob i l o ustrezno 

kval i f ikac i jo . D v a o t r oka bor
cev, k i n is ta dokončala osem
letke, sta b i l a n a priporočilo 
organizacije sprejeta na p r i -
učitev k t ranspor tnemu pod
jetju. To podjetje je z razu
mevanjem upoštevalo pr ipo
ročilo organizacije. Devet 
otrok pad l ih borcev i n . žrtev 
fašističnega nasi l ja je še v 
oskrb i i n so n j ihov i šolski 
rezultat i zadovol j iv i , osem 
otrok p a je že v službah. 
Dva o t roka živih borcev pre
jemata študijsko podporo . 
N a priporočilo organizacije 
prejemata sedaj dva borca 
pr iznavaln ino i n občasno po
moč. P rema lo pozornost i p a 
je b i l o posvečene p isan ju do
godkov i z zgodovinske i dejav
nosti N O V i n ured i tv i topo
grafije. B o r c i , člani organiza
cije, so se udeležili tud i raz
n ih pohodov, proslav i n ko-
memorac i j . V sk l opu organi
zacije deluje akt iv borcev v 
kov inarsk i zadrugi i n tovar
n i celuloze i n pap i r ja . Oba 
akt iva delujeta uspešno i n tu-

To in ono z Velikega Trna 
Uspešno de l o K O . O d b o r 

j e l e t os reševal večino p r o 
b l e m o v k o m u n a l n e i n os ta 
l e g o s p o d a r s k e d e j a v n o s t i 
k r a j a . 

O d k u p v i n . G l a v n i p r i 
d e l e k v t e h k r a j i h j e v i n o . 
T r e n u t n o p a ga n a t e m 
področ ju nihče n e o d k u 
pu j e . L j u d j e b i r a d i vnov-
čili p r i d e l e k , d a b i p o r a v 
n a l i davčne o b v e z n o s t i . 

P r o b l e m žage je b i l že 
večkrat v o b r a v n a v i . Daleč 
n a o k o l i n i žage i n k m e t o 
v a l c i ne vedo , k a m p e l j a t i 
l es v razžaganje. 

DVE KORISTNI ŠOLI 
Delavska univerza v V i d m u -

Krškem je že v pre tek l i izo
braževalni sezoni uspešno iz
vedla v Vidmu-Krškem šolo 
za starše. Redno jo je obisko
valo 34 slušateljev. Razveselj i
va je ugotovitev, da so b i l i 
starši s predavanj i zelo zado
vo l jn i . 

De lavska univerza se je z 
občinskim odborom D P M do
govori la , da bo v sezoni 1962— 
1963 organiz i ra la šolo za star
še prve stopnje v V i d m u - K r -

Televizijski sprejem
nik v Veliki vasi 
Gasilsko društvo in pod

odbor SZDL sta pred do
brim letom kupila televi
zijski sprejemnik »Sabo«. 
Ker so se pri nakupu do
govorili, da bodo plačeva
li sprejemnik po obrokih, 
so takoj pričeli z zbiralno 
akcijo. Krajevna organiza
cija SZDL v Leskovcu je 
darovala 20 tisočakov, 
kmetijska zadruga iz Kr
škega prav tako 20 tisoč 
dinarjev, velik del denarja 
80 prispevali vaščani. 
Zmanjkalo pa jim je 35 ti
soč dinarjev. Zato so za
prosili komisijo za društ
va in organizacije pri obč. 
odboru SZDL za denarno 
pomoč Vloga je bila odo
brena, ker zlasti v zim
skem času vaščani močno 
gledajo oddaje. Drugega 
kulturnega razvedrila pa 
ljudje v tem kraju n i m a 
jo. 

Avtomatična 
telefonska centrala 

na Vidmu 
V k r a t k e m bodo pričeli na 

V i d m u grad i t i stavbo za avto
matično telefonsko centralo. 
Dograjena bo maja 1963. 
Predračun znaša sedem m i l i 
jonov dinarjev i n se bo in 
vest ira lo i z medobčinskega 
sk lada za avtomatizaci jo te
lefonskega omrežja. Verjet
no bo otvoritev centrale že 
avgusta 1963. 

škem, na Senovem, v Bresta
n ic i , Podbočju, Kostanjev ic i , 
na R a k i i n v Leskovcu. V. več
j i h središčih bo predv idoma 
Izveden celotni p rog ram šole, 
v manjših k ra j ih pa le ožji 
program. 

Delavska univerza namera
va tud i letos organiz i rat i 
»Solo za življenje«. T a šola 
Je namenjena predvsem mla
d i n i . Po vsej verjetnosti bo 
taka šola delovala v V i d m u -
Krškem, na Senovem, v Bre
stanic i , Kostan jev ic i i n n a 
R a k i . Ce bo potrebno, bo or
ganiz irana tud i v drug ih k ra 
j ih občine. 

šola za starše bo obsegala 
10 predavanj . Mednje sodijo 
teme: kako je treba razv i jat i 
mladega človeka, pok l i cna 
vzgoja i n usmerjanje, spo lna 
vzgoja, socia lna i n pravna za
ščita mladine, s k r i t i sovzgoje-
valc i naše mlad ine i n vzgoja 
otroka, s ka t e r im imamo te
žave, duševni razvoj o t roka 
od rojstva do pubertete, zdra
v i i n bo ln i otrok, sodobna re
gulaci ja rojstev ter šola, dru
žina i n otrok. 

Izobraževalni center 
na Senovem 

R u d n i k na Senovem je' že 
pred nekaj meseci pričel gra
d i t i enonadstropno stavbo za 
izobraževalni center. Stavba 
bo stala oko l i deset mi l i jo 
nov dinarjev i n bo dograjena 
drugo leto. 

O d l o k o k a t e g o r i z a c i j i 
k r a j e v z a r a d i občinske do-
k l a d e so p r e b i v a l c i ugod 
n o s p r e j e l i . M e n i j o le , d a 
b i m o r a l e b i t i uvrščene v 
I V . g r u p o vse v a s i n a ob
močju k r a j e v n e g a u r a d a . 

G r a d n j a p r o s v e t n e dvo
r a n e i n s t a n o v a n j s k e stav
be n a j b i se n a d a l j e v a l o 
s p o m l a d i i n ne p r e k o z i 
m e . N a se j i o d b o r a k ra j e v 
ne o r g a n i z a c i j e S Z D L j e 
b i l o o m e n j e n o , d a j e v pre
t e k l i z i m i d e l o počasi na 
p r e d o v a l o i n so se n e s m o 
t r n o trošila družbena s r e d 
s t v a . V s e t o g r a d n j o znat
n o podražuje. 

C e n e m e s u n i s o p r a v i l 
n o določene, m e n i j o pre
b i v a l c i z V e l . V r n a . T o t r 
d i t e v u t e m e l j u j e j o s t e m , 
d a se v m e s n i c a h ne p r o 
d a j a v e d n o p r v o v r s t n o 
m e s o , čeravno se zaraču
n a v a p o najvišji c e n i . 

d l vodstva podjeti j imajo ve
l i ko razumevanja za reševa
nje n j ihov ih zadev. Poročilo 
ugotavl ja še, d a so v s i člani 
organizacije Z B vključeni v 
S Z D L . 

V razprav i so se b o r c i do
takn i l i p rob l ema zaposlitve 
o trok borcev, s tanovanjsk ih 
l n komuna ln ih prob lemov v 
občini ter odhoda l jud i n a 
delo v Nemčijo. Ugotov i l i so, 
da odhajajo v tuj ino z last i 
mlajši l judje, ke r je n j ihova 
zavest zelo šibka. M l a d i n a 
premalo pozna krvoločno po
četje Nemcev v d rug i svetov
n i vo jn i . Dolžnost borcev je, 
da vpl ivajo n a mlad ino s p r i 
povedovanjem dogodkov i z 
N O V . T o je z last i važno t u d i 
zato, ke r so po mnen ju dis
k u tantov naši šolski učbeni
k i nepopolni . Zgodovina N O V 
se po šolah premalo obrav
nava. 

Občni zbor je pozdrav i l tu
d i predsednik občinskega 
odbora S Z D L Lojze S t ih , k l 
Je predlagal , naj b i organi
zacija vključila v svoj pro
g ram tud i družbeno-politično 
delo i n da b i borc i ime l i re
dne razgovore po šolah o do
godkih iz N O V . 

Občni zbor Je Izrekel p r i 
znanje s taremu odboru i n iz
vo l i l nov, devetčlanski uprav
n i odbor ter 8 delegatov za 
občinsko konferenco. 

D. K . 

Podzemeljsko jezero 
pri Pišecah? 

Za vsakega tur is ta je prav gotovo zelo zanimiv i z v i r 
Gabrnice v Pišecah. Iz velikega tako imenovanega Pečer-
jevega brega m i rno teče čista voda, k i je speljana tud i v 
pišečki vodovod. Ne glede na letni čas, sušo a l i deževje 
je i zv i r vedno enak. N a sekundo priteče 16 l i t rov vode, k i 
Ima vedno 16 stopinj . Nekater i domnevajo, da je v t em 
vel ikem h r i b u jezero, nihče pa ne ve, od kod pr i teka vanj 
voda. M o r e b i t i b i podrobnejše raziskave razvozlale uganko. 
S l i k a pr ikazuje i z v i r Gabrnice v Pišecah. 

Razdrobljenost in pomankanje kadra 
Konec novembra se je se

stala komis i j a za proučitev 
gostinstva v videmsko-:krški 
občini. Ana l i z i ra la je seda
njo organizaci jo gostišč i n 
promet, ustvarjen v devetih 
mesecih. K o m i s i j a je name
ravala Izdelati konkretne 
predloge za uspešnejši razvoj 
gostinstva i n j i h predložiti v 
razpravo svetu za blagovni 
promet l n tur i zem, vendar v 
razprav i , .pi bjlo podanih 
predlogov. Zato je b i l o skle
njeno, da se bo mora la ko-

OLAJŠAVE PRI DOPOLNILNEM 
PRORAČUNSKEM PRISPEVKU 

Na zadnji skupni seji obeh 
zborov občinskega ljudskega od
bora v Sevnici je bilo sprejetih 
več odlokov, med njimi odlok o 
spremembi ln dopolnitvi odloka o 
uvedbi dopolnilnega proračunske
ga prispevka iz osebnega dohodka 
delavcev in uslužbencev. Odlok 
predvideva, da se dopolnilni pro
računski prispevek Se v bodoče 
plačuje po stopnji 15 odst., razen 
od osebnih dohodkov do 15 tisoč 
dinarjev mesečno. Od osebnih do
hodkov delavcev in uslužbencev 
državnih organov, zavodov, druž
benih organizacij in zasebnikov 
do 18.000 dinarjev mesečno se 
plačuje 10 odst. dopolnilnega 
proračunskega prispevka. 

Nadalje je bil sprejet tudi od
lok o določitvi tarife za vodarino 
na območju občine. Pri tarifah 
ni prišlo do znatnih sprememb, 
pač pa so v odloku na novo moč
no poudarjene obveznosti do vo
dovoda. Tako je določeno, da 
morajo hišni lastniki ln upravni 
organi kakor tudi drugi uživalci 
stanovanjskih pravic, ki plačujejo 
pavšalno vodarino, prijaviti upra
vi zavoda vsako spremembo o 
številu družinskih članov, podsta-
novalcev ln obiskov, ki trajajo 
več kakor mesec. Nadalje so dolž
ni tudi prijaviti spremembo sta
nja števila male in velike živine. 
Z odlokom se pooblašča svet za 
stanovanjske in komunalne zade
ve ObLO, da lahko v posameznih 

primerih osnovno ceno za porab
ljeno vodo zveča ali pa zmanjša. 
Ce potrošnik kljub pismenemu 
opominu ne plača treh zaporednih 
obrokov vodarine, se mu lahko 
ustavi nadaljnja uporaba vode. Z 
denarno kaznijo do 10 tisoč di
narjev se lahko kaznuje, kdor sa
movoljno priključi stavbni ali 
parcelni vodovod na obstoječe 
omrežje ali pa postavi hidrant. 
Kazni je podvržen tudi tisti, kl 
ne javi spremembe o priključkih, 
kdor brez dovoljenja bistveno 
spremeni vodovodno napeljavo, 
kljub opozorilu razliva ln uporab
lja vodo iz vodovodnega omrež
ja ln kdor samovoljno zapira ali 
odpira ventile in ponesnaži vodo
vodne naprave. 

Oba odloka bosta stopila v ve
ljavo po objavi v Uradnem vest-
nlku okraja Novo mesto. 

Imenovanje U0 sklada 
pavšalne skočnine 

N a nedavni sej i občinskega 
l judskega odbora v Sevnic i je 
b i l imenovan 5-članski uprav
n i odbor sk lada pavšalne 
skočnine. V upravn i odbor so 
b i l i imenovani : Lojze Motore , 
M i r k o Moho r , F r anc Radišek, 
Ivan Doberšek i n F ranc Stojs. 

mis i j a v k ra tkem ponovno 
sestati. Člani komis i je so u-
gotovi l i , da je gostinstvo v 
občini precej razdrobl jeno 
ln da man jka visoko kval i f i 
ciranega gostinskega kadra . 
Poudarjeno je tud i b i lo , da 
so v oko l i c i Krškega t r i po
stojanke, od kater ih n i no
bena popo lnoma urejena. Ce 
bi gostišča dob i la večja in
vestici jska posoj i la, b i konč
no rešili p rob lem neurejeno
sti gostišč. 

K o m i s i j a je razpravl ja la o 
s labem ob i sku gostov v ne
kater ih gostiščih, n i pa kon
kretneje ugotavl jala razlo
gov. ' Zanimivo , da so zastop
n i k i gostišč utemeljeval i 
majhen promet na vse mo
goče načine, n iso pa poroča 
11, kaj so sami s tor i l i za po
rast prometa. 

Največji promet n a enega 
zaposlenega v gost i ln i je v 
devetih mesecih letošnjega 
leta dosegla restavraci ja na 
Senovem i n znaša 420 tisoč 
dinarjev. Osta la gostišča pa 
so dosegla sledeč povprečni 
promet: gostišče »Pri mostu« 
n a Senovem 407 tisoč, gosti
šče »Pod lipo« v Bres tan ic i 
314, gostišče »Pri mos tu v 
Krškem 239, gostišče v K o 
stanjevici 232, gostišče »Ko-
mučar« 207, restavraci ja »Pod 
Gorjanci« v Kostanjev ic i 202, 

hotel »Sremič« 199 i n gosti
šče »Murko« 191 tisoč d inar
jev. Povprečni promet n a 
enega zaposlenega v gosti
ščih znaša v videmsko-krški 
občini 229 tisoč dinarjev. 

T i podatk i kažejo dokaj 
neugodno b i lanco prometa v 
gostiščih, z iz jemo gostišč 
na Senovem. Vsekakor bo 
mora la komis i j a ugotavl jat i 
vzroke majhnega prometa , 
z last i v nekater ih gostiščih. 

Učenci na Raki 
so dobili nov prapor 

N a predvečer dneva republ i 
ke smo pros lav l ja l i tud i n a 
R a k i . K a r lepo število se nas 
je zbralo v dvorani osnovne 
šole. Osrednja točka slovesno
st i je b i lo razvitje i n predaja 
prapora učencem osnovne šo
le M i l a n a Maje na na R a k i . 
N o v i p rapor je učencem naj
lepša nagrada i n hk ra t i naj
boljša spodbuda za še boljše 
delo. Največ sredstev za nov i 
prapor je prispevalo Društvo 
prijateljev mladine ter t rg . 
podjetje »Resa« (V idem-Kr -
ško), sredstva pa so prispe
vala tud i mnoga druga pod
jetja i n nekater i vaščani. Več 
podjeti j je pr ispevalo tud i 
spominske trakove i n zaželelo 
učencem še mnogo uspehov. 

•cj 

Tudi prebivalci občine Videm-
Krško so se postavili 

J U T R A N J I P O M E N E K V M E G L E N E M RAZPOLOŽENJU , 

N a občinskem odboru R K 
v Krškem smo zvedeli , da 
je nedavna krvoda ja lska ak
c i ja zelo uspela. Sodeloval i 
so: občinski s ind ika ln i svet, 
zdravstveni center, občinski 
odbor S Z D L i n mlad ina . 

V Bres tan ic i , k jer je b i l 
sedež akcije, se j i h je pr i ja
v i lo 211, odvzel i pa so k r i 
194 krvodaja lcem. Iz Bresta
nice Je darovalo k r i 97 krvo
dajalcev, iz Kopr i vn i c e 12 in 
s Senovega 85. 

V Vidmu-Krškem so odvze
l i k r i 223 l judem. O d tega z 
Rake 18, Zdo l 12, Ve l . Pod
loga 2, ostalo pa iz V i d m a -
Krškega. Samo iz tovarne čo
kolade je darovalo k r i 30 za
poslenih. P r i akc i j i se je do
bro i zkaza l soc ia ln i delavec 
iz Tovarne celuloze i n papir
ja K r i s t i j a n Pav l iha . 

Skupno je bi lo odvzeto 130 
l i t rov dragocene k r v i . Podat
kov iz Kostanjev ice še n ismo 
dob i l i . 

Zdolčar.i ne dajo 
svoje pošte 

P T T pod j e t j e i z N o v e g a 
m e s t a j e s k l e n i l o , na j b i 
se z a r a d i n e r e n t a b i l n o s t i 
u k i n i l a pošta n a Z d o l a h . 
Če b i pošta o s t a l a še n a d a 
l j e v t e m k r a j u , b i m o r a l i 
občan i ' sami p r i s p e v a t i z a 
k r i t j e i z gube o k o l i 600 t i 
soč d i n a r j e v l e t n o . L j u d j e 
se z u k i n i t v i j o pošte ne 
s t r i n j a j o i n m e n i j o , d a 
pošta m o r a o s t a t i n a Zdo 
l a h . 

Občani t u d i žele, na j b i 
v bodoče k m e t i j s k a z a d r u 
ga Iz Krškega točneje po
šiljala t r a k t o r j e z a o r a n j e 
i n d r u g a de l a 



Ali bo ObZTK Novo mesto uspela 
z akcijo za dom telesne kulture? 
Pred nedavnim sta okrajna ln 

občinska Zveza za telesno kulturo 
v Novem mestu sklicali poseben 
posvet, ki je bil posvečen najbolj 
perečemu vprašanju telesne kulture 
v Novem mestu (ki pa Je tudi 
občinskega in okrajnega značaja) 
— pomanjkanju zaprtih prosto* 
rov za zimsko športno dejavnost. 

Problem Je pereč zlasti zato, 
ker je zaradi zidave trenutno ne
uporabna gimnazijska telovadnica, 
tako da nekatere šole v prvhi me
secih letošnjega šolskega leta ni
so imele telovadbe! Tako je ce
lotna športna ln telesnovzgojna 
dejavnost omejena le na osnovno
šolsko telovadnico. Ta pa je ta
ko obremenjena, da skoraj ni časa 
niti za čiščenje. 

Ker ni bilo druge izbire, so sku
šali omogočiti treniraneje vsaj ti
stim sekcijam oziroma panogam, 
ki jim je zimsko obdobje glavna 
sezona (namizni tenis, orodna te
lovadba itd.). Toda tudi te imajo 

/vadbo le enkrat na teden, in to v 
večernih urah, tako da mladina, 
posebno pionirji, ne morejo obi
skovati treningov. 

Razen Partizana imajo 
težave tudi kegljači, 

strelci in drugi 
S podobnimi težavami se že več 

let ubadajo tudi ostale telesno-
kulturne organizacije. Kegljači se 
že več let borijo proti izkorišča
nju privatnih gostišč, ki imajo ke
gljišča kot sestavni del gostinskih 
obratov. Zato se s kegljanjem lah
ko ukvarjajo le tisti, ki imajo de
bele denarnice ali pa jih je ta 
šport tako pritegnil, da zanj žrt
vujejo tudi zadnji dinar. 

Kegljaška organizacija se bori 
tudi proti alkoholizmu, ki je pri 
nekaterih kegljačih posledica zah
teve gostilničarjev, naj se pri igra
nju naroči tudi pijača. Take po
jave bomo najlažje odpravili z 
ločitvijo gostinskih obratov od 
športnih kegljišč. Marsikje v Slo
veniji so ta problem uspešno re
šili s podružbljenjem zasebnih ke
gljišč (v drugih republikah ima
jo to že davno urejeno), le v No
vem mestu ne. 

Seveda pa Je v Novem mestu 
tudi vprašanje kvalitete kegljišč. 
Niti eno ne ustreza predpisom za 
prvenstvena tekmovanja, tako da 
je letos morala okrajna Kegljaška 
zveza prirediti del ekipnega okraj
nega prvenstva v Ljubljani (!), 

Klubi pa so morali globoko poseči 
v žep. 

Tudi strelci nimajo pravih mož
nosti za napredovanje. V mestu je 
težko najti celo primeren prostor 
za strelišče za zračno puško, kaj 
šele za malokalibrsko, ki zahteva 
50-metrsko razdaljo od strelskega 
mesta do tarče, članom balinar
skih klubov, ki v Novem mestu 
rastejo kot gobe po dežju, bi tudi 
zelo koristilo pokrito balinišče, da 
bi lahko trenirali in tekmovali tu
di v času, ko so balinišča na pro
stem neuporabna. Tudi šahisti se 
že leta ln leta zaman borijo za 
prostor. Potreba se čuti tudi po 
manjšem zimskem plavalnem ba
zenu. 

Se in še bi lahko naštevali, a 
naj bo dovolj. Potrebe so velike, 
in če se jih v bližnji prihodnosti 
ne bo uspelo zadovoljiti, bo šla 
pot novomeške telesne kulture str
mo navzdol. 

Prvi koraki so že 
narejeni 

Kako rešiti ta problem? Z njim 
se je že pred leti ukvarjal Svet za 
telesno vzgojo pri ObLO, vendar 
ga ni mogel premakniti z mrtve 
točke, ker ni bilo sredstev in pra
vega razumevanja. Sedaj je polo
žaj tak in ni možno nikakršno od
lašanje. 

Tega se je zavedala tudi občin
ska Zveza za telesno kulturo, ki 
je skupno z OZTK sprožila akcijo 
za gradnjo DOMA T E L E S N E KUL
TURE. V njem bi lahko zgradili 
vsaj štiristezno kegljišče, strelišče, 
večjo dvorano oziroma telovadni
co, dve ali tri manjše stranske 
dvorane za namizni tenis, dvi
ganje uteži, Judo itd. ter pomož
ne prostore. 

Prvotno je bilo predviđeno, da 
bi DOM T E L E S N E KULTURE 
zgradili v dveh nadstropjih ln da 
bi II. nadstropje odstopili Centru 
za izvenarmadno vzgojo mladine, 
ki ima del sredstev za gradnja že 
zagotovljenih. Sedaj pa prevladuje 
mnenju, da ne bi šli v tako veli
ko gradnjo, ker tudi okolje, kjer 
Je gradnja predvidena, ni primer
no za visoko zgradbo. Gradnja bi 
se v tem primeru <seIo zavlekla, 
ker bi bilo treba graditi v eta
pah, položaj pa je tak, da Je 
treba čimprej zagotoviti prostor 
za zimsko športno udejs-tvovanje. 

Jasno Je, da bo za toko gradnjo 
potrebno precej sredstev, vendar 
bi se dalo z razumevanjem odlo

čujočih činlteljev in s pomočjo 
vseh organizacij, ki so zainteresi
rane na razvoju rr.ladine, veliko 
napraviti. Problem je namreč ta
ko pereč, da ga je treba čimprej 
rešiti. Ce se pozimi treniranje za
nemari, je treba spomladi v mar
sikaterem pogledu pričeti znova. 

11 novih šol brez 
telovadnic! 

Na sestanku smo slišali več pri
merov, ki kažejo prav mačehovski 
odnos odločujočih činlteljev do 
telesne kulture; v razpravi smo sli
šali, da je bilo po osvobodl-vi v 
okraju kar 11 šol zgrajenih brez 
telovadnice ln da tudi nove šole 
v večjih krajih, kot sta Trebnje 
in Šentjernej, naenkrat ne bodo 
imele telovadnice! Ce povemo še 
to, da Je bil v več šolah (skoraj 
75 odst. Je takih!) reduciran po
uk šolske telesne vzgoje in da na 
tehnični srednji šoli v Krškem že 
dve leti nimajo telovadbe, potem 
bo lahko vsakdo pritrdil, ca v 
našem okraju položaj telesne kul
ture nI rožnat! Marsikdo se bo 
vprašal, zakaj se na kongresih 
sprejemajo sklepi, če se potem ne 
izvajajo. Zakaj se tudi pri nas ne 
upoštevajo priporočila predstavni
ških teles ln državnih organov? 
Zakaj mora biti naš okraj vedno 
med zadnjimi? 

Res je, da nI dovolj s.-edstev za 
vse potrebe, vendar bi bilo treba 
pri delitvi sredstev za telesno kul
turo pokazati razumevanje. Te
lesna kultura in šport nista »Iu-
ksus«, kot še marsikdo misli, tem
več življenjska potreba delovnih 
ljudi, zlasti mladine. 

Dom telesne kulture naj 
bi gradili na Loki 

Na sestanku smo slišali le več 
zanimivih ugotovitev in predlogov, 
vendar o vsem ne bi pisali. Ob
javimo pa lahko, da ObZTK in 
OZTK nista ostala le pri besedah. 

Predzadnji petek sta iz Ljub
ljane prišla strokovnjaka: inž. 
šubelj in Inž. Gabrovšek. S pred
stavniki ObZTK in OZTK ter inž. 
Greinom sta si ogledala vse mož
ne lokacije in skupno so ugoto
vili, da bi bilo za gradnjo DOMA 
TELESNE KULTURE najbolj pri
merno zemljišče med letnim telo-
vadlščem na Loki, kjer stoji se
daj hiša, v kateri stanuje oskrb
nik Partizanovega doma. S tem bi 

Vedno večje navdušenje za košarko 
Mlada novomeška košarkarska 

ekipa Je letos z lepimi uspehi za
ključila tekmovalno sezono. Z eno 
samo izgubljeno tekmo in' z nekaj 
točkami naskoka so zasluženo 
zmagali v ljubljanski okrajni ligi 
(ker je na Dolenjskem premalo 
ekip za samostojno tekmovanje), 
na turnirju v Kamniku so si pri
borili pokal ObZTK ln zmagali 
na okrajnem prvenstvu. Dinamič
na igra, uspehi ln prve zmago
vite stotice košev .so privabljale 
na tekme vedno več gledalcev, ki 
so vse bolj navdušeni za to pa
nogo. 

Novomeška ekipa ima velike 
možnosti, da se uvrsti v II. slo
vensko ligo, v kateri bodo letos 
nastopala zelo kvalitetna slovenska 
moštva, kot so Svoboda, Moste, 
Old Boys — Olvmpia, Skorja Lo
ka, Jesenice in podobna, ki so za-

Strelci 
za dan republike 

Prizadevna strelska družina 
»STIL« iz Mizarske produktivne 
zadruge v Sevnici je v počastitev 
dreva republike priredila prven
stvo družine v streljanju z zračno 
puško. Tri zračne puške, ki so bile 
pripravljene za nagrado, so priva
bile precej udeležencev. Doseženi 
rezultati so lepi, saj je najboljši 
Stane Budna, dosegel 494 krogov 
od 600 možnih, Lojze 2nidaršič kot 
drugI 439 krogov in Maks Zupane 
kot tretji 431 krogov. Brez dvoma 
bi bili rezultati lepši, če bi tekmo
valci več trenirali. Sklenili so pri
rediti srečanja z drugimi strelski
mi družinami, kar jim je omogo
čeno, ker jim je sindikalna po-
diužnica dala dotacijo. Sb 

radi razpustitve slovensko-hrvaške 
lige prisiljena tekmovati v nižjih 
ligah. Premagati morajo le zmago
valca okrajnega prvenstva Nove 
Gorice, ki pa ni tako močna eki
pa, da bi lahko resneje ogrozila 
Novomeščane. 

Ekipa »Partizana« bo sicer letos 
nekoliko oslabljena, ker je dr. 
Grandovec, ki je dve sezoni tre
niral moštvo, odšel na novo služ
beno mesto. Vendar bo Novome
ščane verjetno okrepil Vinko Be
le, ki se bo po dveh letih Igranja 
za ekipo »Ljubljane« vrnil k do
mačinom. Veliko koristi pa si 
mladi Igralci obetajo od nekda
njega reprezentanta ln enega iz
med stebrov državnega prvaka 
»Olvmpie« — inž. Bajca, ki se je 
zaposlil v »Novolesu«. Inž. Bajec 
je že obljubil, da bo začel ekipo 
trenirati, možno pa je, da bo na
stopil tudi kot igralec. S tem bo 
ekipa dobila možnost, da nada
ljuje z uspehi tudi v kvalitetnej
ših ligah. 

V ekipi je trenutno okoli 9 več 
ali manj enakovrednih Igralcev, 
ki bodo lahko zaradi velikosti, 
saj Imajo povprečno 184 cm, pri
pravili pristašem košarke nova 
presenečenja. Dobro so preskrb
ljeni tudi s podmladkom in na
meravajo nekaj mlajših igralcev 
počasi uvajati za Igranje v prvi 
ekipi. Razen tega so na osnovni 
šol v Novem mestu ustanovili ko
šarkarsko šolo, k i jo obiskuje kar 
45 pionirjev ln mladincev, od te
ga 13 deklet. To Je vsekakor nuj
no, saj morajo Imeti vsa dru
štva, ki nastopajo v slovenskih 
ligah, mladinsko ln žensko ekipo. 
Košarkarjem se torej nI treba 
bati, da bi zaradi odhoda neka
terih igralcev ekipa razpadla. 

Novomeška ekipa bi nujno po
trebovala nove drese ln bolj ure

jeno igrišče. Treba bi bilo tudi 
asfaltirati igrišče, kar Je nujno 
za tekmovanja v višjih legah. Z 
novimi uspehi bi se gotovo do
bila tudi sredstva za uresničenje 
želja novomeških košarkarjev. 

STENSKI KOLEDAR 
ZA 1963 

bomo priložili v sem sta
r i m i n nov im naročnikom 
v zadnj i decembrsk i šte
v i l k i . Naročite s i DO
L E N J S K I L I S T pravočas
no na domač naslov, ker 
bo novoletni ko ledar s 
posnetkom otoškega gTa-
du lep okras vašega do
m a ! 

Nagradno tekmovanje 
»Kaj veš o telesni kulturi«? 

Letošnja pionirska športna tek
movanja ln ostale akcije v okvi
ru JPI so lepo uspele. Najuspeš
nejši Je bil pionirski odred novo
meški- osnovne šole »Katja Rupe-
na«, ki Je zasluženo osvojil prvo 
mesto v okraju, medtem ko v re
publiškem merilu tudi pričakuje 
eno najvišjih mest. 

Da bi bila zaključna prireditev 
letošnjih JPI čim bolj zanimiva, 
je občinski odbor JPI pripravil 
nagradno tekmovanje, v okviru 
katerega bodo morale šolske eki
pe odgovarjati na vprašanja o 

najboljših slovenskih športnikih 
ln njihovih uspehih, o pravilih po
sameznih športnih iger, o rekvizi
tih, napravah itd., nato pa bodo 
morale odgovoriti še na vpra
šanja o tekmovanju za šolsko 
športno značko. Tekmovanje bo v 
nedeljo, 16. decembra, ob 10. ari 
v Domu JLA v Novem mestu. 

Na tekmovanju bodo nastopile 
tričlanske ekipe popolnih šol v 
občini, medtem ko bodo ekipe o-
stalih šol nastopile v lažjih tek
movanjih, nekatere pa bodo sode
lovale tudi z recitacijami, akadem
skimi sestavami ln drugim. 

Za dan JLA: 
medmestni dvoboj 

Ljubljana-Novo mesto 
Dom JLA in OZTK Novo mesto 

pripravljata v počastitev dneva 
JLA medmestni namiznotenlški 
dvoboj w»n«irih reprezentanc No
vega mesta in LJubljane. Ker bo 
Ljubljana verjetno nastopila v 
najboljši postavi, bi novomeško 
ekipo okrepila državna reprezen
tanta Teran in Plutova. Tako bi 
bil dvoboj zelo zanimiv. 

Točen datum in kraj dvoboja 
bomo še objavili. (m 

Novo kegljaško 
društvo v Krmelju 
V Krmelju Je bilo za dan rep-

publike ustanovljeno novo keglja
ško društvo KZ Tržisčc-Scntjanž 
in prirejeno prijateljsko srečanje 
z »Metalno« Le-ta je ponovno po
kazala visoko tehniko kot pri go
stovanju v Mariboru, kjer so do
bili Igro s 334:324 ter ponovno na 
domačem Igrišču z rezultatom 334: 
300. Najboljši pri Metalni so MU 
Pepi Logar, Anton Hočevar in Ivo 
Kolovrat, v novo ustanovljenem 
društvu KZ Tržišče- Šentjanž pa 
Anton Repovž, Alojz Brckan ln 
Alfonz Stangl. Dosegli so ta dan 
lep rekord: 4Z2 podrtih kegljev 
(do sedaj največ 402 keglja). 

Iskreno čestitamo! Novemu dru
štvu pa mnogo uspehov! M 

bil kompleks športnih objentov na 
Loki dopolnjen, objekt pa tudi ne 
bi bil preveč oddaljen od mestne
ga središča. O tem nas Je po
drobneje informiral predsednik 
ObZTK tovariš Alojz SERINI: 

»Ogledali smo si v ;a zemljišča, 
Id bi prišla v pošte v za gradnjo, 
in ugotovili, da bi bila Loka naj
boljša rešitev. Predlog ObLO, da 
bi dom gradili pri Kremenov! pral
nici peska, ni najboljši. Tudi stro
kovnjaki iz LJubljane so bili mne
nja, da Je odločilna oddaljenost 
od mestnega središča. 

Ker po urbanističnem načrtu na 
prostoru nad letnim telovadiščem 
ni predviden noben drug objekt, 
bi dom tam lahko zgradili. Stro
kovnjaki bodo kmalu izdelali Idej
ni osnutek, ki ga bomo dali v 
razpravo. Upamo, da bo akcija za 
gradnjo hitro stekla in da bomo 
povsod našli dovolj razumevanja 
ln pomoči. Ne moremo več odla
šati. Doslej je vedno ostalo le pri 
razpravah, sedaj pa upamo, da 
bomo od besed prešli k deja
njem« fm 

POSVET NAJMLAJŠIH 
ŠPORTNIH DELAVCEV 

Okrajna zveza za telesno kulturo v Novem mesta je 
nedavno tega sklicala posvet predsednikov šolskih športnih 
društev, da bi se pogovorili o delu bi težavah. Posvet je 
vodil sekretar okrajne zveze Franc Segedin, ki Je orisal 
trenutno stanje in dal navodila za bodoče delo. 

V okraju je že 37 športnih društev, Id imajo 170 sekcij 
a 5937 člani. Mladina se precej zanima za šport, vendar pri
manjkuje vaditeljev in orodja. Iz poročil mladih športnikov 
se Je videlo, da Imajo vse premalo pomoči od občinskih 
športnih zvez. Tu je res množičnost ln iz te množice lahko 
dobimo tudi kvaliteto, saj mnogo pionirjev že danes prese
neča s dobrimi uspehi. Zato je dolžnost občinskih zvez, da 
usmerjajo delo najmlajših športnikov. 

Mnogim športnim društvom primanjkuje celo žog, tako 
da so odvisni od dobre volje šol in športnih društev. Šport
na društva bi morala navezati z njimi kar najboljše stike, 
saj se tu uvajajo v delo in življenje bodoči športniki in or
ganizatorji. 

Stanje telesne kulture v šolah Je kritično, saj se število 
telovadnih ur zmanjšuje, primanjkuje pa tudi učiteljev. 
Predstavnika iz Šentjerneja in Trebnjega sta opozorila, da 
se pri njih gradijo šo.e brez telovadnic in nimajo nobenega 
zaprtega prostora za telesno vzgojo. Opozorili so tudi na 
nepravilen odnos pri dajanju dotacij. Tako so predstavniki 
iz Krškega povedali, da dajejo pri njih veliko sredstev ss 
izživljanje manjšega števila ljudi v speedwayu, manjši del 
pa si razdelijo ostale telesnovzgojne dejavnosti. 

Na zaključku so sklenili, da bodo posvetili največjo 
pozornost atletiki In malemu nogometu, ker so te panoge 
pri nas v zastoju. 

Šolska društva moramo ceniti enako kot ostale športne 
organizacije, ker so to šole bodočih športnikov In športnih 
delavcev. 

I I . P O Z I V N I O K R A J N I T U R N I R V N A M I Z N E M T E N I S U 

Mladina v ospredju 
Komisija za namizni tenis 

O Z T K Novo mesto je tik pred 
praznikom dneva republike 
priredila n. letošnji pozivni 
turnir najboljših igralcev ln 
igralk v okraju. Tokrat je pr i 
rediteljem uspelo zbrati v No
vem mestu res vse najboljše 
Igralce ln igralke v okraju. 
Nastopilo je 12 moških in 
6 ženskih, glavnino pa so 
predstavljali mladinci in mla
dinke, k i so v tej panogi do
segli najvišjo raven. Nastopa
joči so bi l i iz sedmih društev 
ln klubov Novega mesta, V i d -
ma—Krškega in Črnomlja, to
rej iz vseh treh glavnih sre
dišč namiznega tenisa v o-
kraju. 

Tud i tokrat je bila v ospred
ju mladina, k i Je starejše po
tisnila v ozadje. Zmagovalec 
turnirja Je brez Izgubljenega 
dvoboja postal mladinec Mar i 
jan Somrak; (Partizan — Novo 
mesto), med prvo četvorico pa 
sta poleg njega še dva iz mlaj
še garde Gunde, k i je bil 
tretji z enakim številom zmag 
kot drugoplasirani Turk, ter 
Berger (vsi Novo mesto). 

Od tekmovalcev izven Nove
ga mesta se je najbolj odre
zal Boljkovac iz Črnomlja, k i 
je z enakim številom zmag 
kot Berger zasedel 7. mesto, 
najboljši predstavnik Krškega 
pa je bil Naraglav. 
V ženski konkurenci sta v 

kvalitetnem pogledu -izstopali 
obe mladinki novomeškega 
Partizana - Mikčeva in T u r -
kova. Vprašanje zmagovalke je 
odločil njun medsebojni dvo
boj, k i se je končal s preprič
ljivo zmago Mikčeve z 2:0. 
Med ostalimi je bila najboljša 
pionirka SSD »Katja Rupena« 
iz Novega mesta Ida Smrke. 

Najboljši se bodo udeležili 
republiških prvenstev za po
sameznike, k i bodo v decem
bru v Ljubljani (mladinske in 
pionirske kategorije I. ln 9. 
decembra) ln na Jesenicah 
(za članske kategorije - 22. 
In 23. decembra), seveda če 

Za poživitev 
namiznega tenisa 

V nedeljo, 25. novembra, so se 
v Novem mestu zbrali tudi 
predstavniki vseh telesn»kul
turnih organizacij Iz okraja, k i 
gojijo namizni tenis. Na ob
čnem zboru Odbora za namiz
n i tenis O Z T K Je bilo blizu 20 
delegatov in gostov iz 9 osnov
nih organizacij. Po poročilu 
predsednika dosedanje K o m i 
sije so obravnavali ne preveč 
rožnat položaj namiznega teni
sa v okraju in sklenili, da u -
krenejo vse, kar je mogoče, da 
bi se položaj Izboljšal. V okra
ju deluje precej sekcij, za ka 
tere pa nihče ne ve, ker niso 
povezane ne z občinskimi zve
zami ne z O Z T K . 

Velike težave so zaradi po
manjkanja sredstev, kar daje 
zelo majhne možnosti za ude
ležbo na tekmovanjih in za na
bavo kvalitetnih rekvizitov. Na 
obenem zboru so sprejeli tudi 
koledar okrajnih prvenstev 
(posamično prvenstvo bo 20. 
januarja v Novem mestu), v 
novi odbor za namizni tenis 
O Z T K pa so izvolili Uhla 
(predsednik), Kaipša, Naragla-
va, Mik ca in Boljkovca. 

fm 

Domačim in znancem 
V s e m domaČim, znancem i n 

pri jatel jem, posebno p a pre
b iva lcem Pol janske dol ine, če
st i tava za 29. november — dan 
republ ike : Egon Petr ic i n E g o n 
Masnec, vo jaka v Novem Sa
du . 

bodo pravočasno zagotovljena 
sredstva. 

R E Z U L T A T I II. P O Z I V N E G A 
O K R A J N E G A T U R N I R J A : 

M O S K I: 1. Marjan S O M 
R A K (Part., N. m.) 11 zmag 
(22:4), 2. Jože T U R K (Part. N . 
m.) 9 zmag (19:5), 3. Rok G U N 
DE (SSD Gimnazija N. m.) 9 
zmag (19:6), 4. Miro B E R G E R 
(SSD Gimn. N. m.) 6 zmag 
(16:12), 5. Pavle U H L (SSD 

Pionir«, N. m.) 6 zmag (14:12), 
6. Irena M I K E C (SSD Gimn. 
N . m.) 6 zmag (12:10), 7. N iko 
B O L J O V A C (Part., Cernomelj) 
6 zmag (13.-12) Ud. 2 E N S K E : 
1. Irena M I K E C (SSD Gimn., 
N. m.) 5 zmag (10:0), 2. Majda 
T U R K (Part., N . m.) t zmage 
(8:2), 3. Ida S M R K E (SSD »K . 
Rupena-% N. m.) 3 zmage (6:6); 
*• Meta K R E N (SSD »K. R u -
pena«, N. m.) 2 zmagi (4:8) itd. 

fm 

V Zenici le 6. in 9. mesto 
Najboljša namlznoteniška 

igralca v okraju, k i sta se v 
družbi petih najboljših igral
cev Slovenije udeležila zvezne
ga mladinskega pozivnega tur
nirja v Zenici (29. in 30. no
vembra), sta dosegla manj, kot 
smo pričakovali. 

Somrak je v mladinski zvez
ni konkurenci prvič nastopil, 
zato je doseženo 9. mesto vse
eno uspeh. Pred nj im so le za
stopniki Hrvatske ln Sloveni
je. Pomembna je njegova zma
ga 2:1 nad Trupejem, k i je b i l 
šesti do sedmi, nič manj pa 
tudi zmaga nad prvakom BIH 
Kovačem, k i je bil enajsti. 

Mikčeva je začela z dvema 
nepričakovanima porazoma. 

Kasneje se je popravila, toda 
nI imela prave sreče in Je dob
ljene dvoboje izgubljala. M e d 
večjimi uspehi Je zmaga nad 
Stojsicevo (Novi Sad) z 2:0. 
Bila je najboljša predstavnica 
LKS, vendar le šesta v končni 
razvrstitvi. 

Omenimo še, da so v Zeni
ci tekmovali v zelo težkih po 
gojih (v neprimerni dvorani le 
s tremi mizami, v katero je 
dopoldne sijalo celo sonce, l d 
je tekmovalce zelo oviralo); 
tako da so bili zlasti domači 
igralci, k i so navajeni na ta 
ke pogoje, na boljšem. Zato nI 
presenečenje, da so na prvih, 
štirih mestih p r i mladinkah 
Bosanke, članice Zenice. 

ZA KOLINE 
Tako dobre so domače sa

lame, da v s i r ad i segamo po 
n j ih . T u d i gostje se j i h v go
st i lnah najbol j razvesele. Zgo
d i pa se, da postanejo v sre
d i n i sive, se p r i rezanju dro
be i n nimajo značilnega oku
sa. K a d a r pr iprav l jamo sala
me a l i klobase, moramo upo
števati tole: 

— Meso m o r a b i t i uležano, 
suho i n čvrsto. 

Z a domače klobase lahko 
vzamemo f lam, za salame ple
če, še boljša p a je gnjat. 

— Najboljše je meso sta
rejšega, vsaj 10 mesecev sta
rega prašiča, Mazave, mehke 
izdelke dobimo od mladega 
mesa. 

— O d mesa moramo obrat i 
vso maščobo, da klobase ne 
bodo žal tave. Nadomest imo 
jo s trdo s lanino i znad s inka . 
Oboje, meso i n s lanino, zme-
ljemo n a mesoreznic i skoz i 
debelo mrežico. 

— P r i po ln jenju paz imo, da 
se enakomerno polni jo . Zrač
ne mehurčke sprot i probada
mo z iglo. Meso se v meso
reznic i segreva, zato večkrat 
prenehamo t de lom, da ne 
po ln imo toplega. 

— P r e d polnjenjem nekol i 
k o nadeva spečemo, da ugo
tovimo, kakšnega okusa bodo 
klobase. 

— P r e d d iml jen jem obesi
m o izdelke za 1—2 d n i n a 
hladen, zračen prostor , da se 
osuše. Paz i t i moramo , da ne 
zmrznejo, s icer bodo salame 
v s r ed in i vot le i n p lesn i ve. 

— D i m i m o počasi, v h lad
nem d i m u i n m e d prekajeva-
n jem salame prevesimo. 

S i n k a l i v ra tn ik je izvrsten, 
če ga p r i p rav imo ko t salamo. 

Odstranimo m u kost i , za 6—8 
d n i ga damo v razsol , nato 
ga dobro zbrišemo, tesno 
zavijemo v čist mehur ter z a 
12 u r ob težimo. Potem ga 
navzkriž prevežemo z vrv ico , 
obesimo n a hladen pros tor i n 
prekad imo kot salame. 

Ce hočemo imet i po le t i 
sočne, okusne klobase, j i h 
d i m i m o le 3—5 dn i , nato do
bro zbrišemo i n vložimo v 
mast. N a dno posode damo 
za 2 prs ta mast i , nato k loba
se nalagamo i n j i h za l i vamo 
s hladno, a še tekočo mastjo, 
da n i n ik jer zračnega pro
storčka. Take klobase l ahko 
vložimo tud i v olje. Važno 
je, da držimo konzerv i rano 
na h ladnem in temnem pro
storu. 

V mast i lahko shranjujemo 
tud i sv injsko pečenko a l i 
zrezke. K o s t i odstranimo, me
so lepo spečemo, odcedimo, 
da se pečenke ne drži sok, 
k i povzroča plesnivost. K o s i 
se med seboj ne smejo dot i 
ka t i . Postopek je enak ko t 
p r i konzerv i ran ju k lobas . K o 
jeml jemo meso i z mas t i , da
mo vsak kos v pečico, da se 
mast odcedi i n j o l ahko po
rab imo kot vsako drugo. 

Sv in jsko pečenko a l i peče
nice lahko s pomočjo ster i l i 
zacije konzerv i ramo tud i v 
patentnih kozarc ih . Za l i j emo 
kar s sokom o d pečenke a l i 
žolco. Kozarec pokr i j emo z 
gumi jast im obročkom, pokro 
vom in jekleno vzmetjo i n 
ster i l i z i rano t r i četrt ure p r i 
100 stopinj C. Cez 2 d n i kon
zerve ponovno prekuhamo. 

Zavod ta napredek 
gostinstva in gospodinjstva 

Novo mesto 



V T E M TEDNU VAS ZAN IMA 
iTedmstoV>o\edav 
Četrtek, 6 d r e • Miklavž 
Petek, 7. dec/ Urban 
SoDota, 8 dec.: Marija 
Nedelja, 9. dec.: Valerija 
Ponedeljek. 10. dec.: Smiljan 
Torek, 11. dec.: Danijel 
Sreda. 12. dec: Aljoša 

ZAHVALA 
Ob bridki izgubi našega dragega 

moža in očeta 
MIHAELA ( 1ZI.IA 

iz Bukoška 
se najlepše zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, prijateljem in znan
cem, ki so nam izrazili sožalje in 
ga v tako velikem številu spremili 
na zadnji poti. Posebno se zahva
ljujemo sosedom za požrtvovalno 
pon.oč v najtežjih urah, tovarišu 
Klemenčiču za poslovilni govor ter 
vstm darovalcem številnih vencev. 

Žalujoč? žena in hčerke z dru
žinami 

PREKLIC 
Frek l i cu jem izgubljeno zdrav

stveno izkaznico št. 314676 na ime 
Nežka Simončlč. Zapuže 12, p. 
Šentjernej 

br.'stamca: b. m 9. dec. angle
ški barvni film »Doktor brez de
l u « , 12. ln 13. dec. sovjetski barv
ni film »Prvi dan miru«. 

Brežice: 7 in 8. dec. Jugoslo
vanski (ilin »Ne posegaj v srećoc 
9. in 10. dec. italijanski film »Ka
ko lepo je zivetta, 12. .dec. Jugo
slovanski film »Krst Rakoc«. 

Črnomelj: 7 dec. jugoslovanski 
film »Minuta za umor«, 9. dec. 
ameriški barvni film »Tonka«. 

Kostanjevica: 9. dec. ameriški 
barvni film »Od pekla do Te
ksasa«, 12. aec. francoski barvni 
film »Blago z obale Durance«. 

Metlika: 8 in 9. dec. jugoslo
vanski film »Signali nad mestom«. 
12. dec. jugoslovanski film »Izgub
ljeni svinčnik«. 

Novo mesto — Krka: od 7. do 
10. dec jugoslovanski film »Krst 
Bukoc«, od 11. do 13. dec. itali
janski film »Drzni podvig«. 

Senovo: 8 in 9. dec. ameriški 
barvni film »Tobbv Tajrlor«, 12. 
ln 13. dec. Jugoslovanski film »Si
gnali nad mestom«. 

Sevnica: 8. in 9. dec. angleški 
film »Obtoženi ste, Oscar Wilde«, 
12. dec. francoski film »Vreli as
falt«. 

Šentjernej: 8. in 9. dec. »Razpo
ka v Afriki«. 

Trebnje: 8 in 9. dec. italijanski 
film »Velika vojna«, 12. dec. ame
riški barvni film »Starec in mor
je«. 

Semič: 9. dec. ameriški barvni 
film »Cajnica«. 

V NEDELJO ZOPET 
MLADINSKI PLES 
V NOVEM MESTU 

V nedeljo, 9. decembra, se { 
bodo v Novem mestu zopet za- ! 
čeli mladinski plesi, ki so bili 
za nekaj časa ukinjeni. Poro
čali smo že, da je mladinska 
organizacija sklicala posveto
vanje, na katerem so določili 
prostor za mladinske plese in 
sestavili v okviru ObK LMS 1 

plesni odbor. Odbor je že res
no začel delati in bo lahko do 
nedelje pripravil vse potrebno, 
da bo dobil mladinski ples 
večjo kulturno osnovo. V od 
boru so predstavniki ObK 
LMS, aktivov na šolah ln T 
kolektivih ter predstavniki 
prosvetnih delavcev. Poskrbeti 
bodo morali v glavnem za 
nadzor in urediti garderobo. 
Velike težave so s sredstvi, za
to bodo skušali Izdati tiskane 
lepake za ples, na katerih bi 
blll tudi oglasi novomeških 
podjetij. Ker je mladinski ples 
tudi v interesu posameznih ko
lektivov in njihovih mladinskih 
aktivov, bodo podjetja lahko 
prispevala nekaj sredstev za re
klamo in omogočila kritje pre
cejšnjih stroškov. Na pomoč 
pa bodo gotovo priskočila še 
vodstva srednjih šol in družbe
no politične organizacije v No
vem mestu. 

Novi odbor je sklenil, da bo 
nekoliko zmanjšal vstopnino, 
čeprav bodo stroški z organi
zacijo precej večji. S tem želi 
omogočiti obisk plesov tudi 
tistim, ki nimajo toliko sred
stev, da bi lahko redno plače
vali okoli 100 dinarjev vsako 
nedeljo. Prireditelji bodo tudi 
omogočili vsem, ki bi se radi 
naučili pravilno plesati pred
vsem modernejše plese, da bo
do prosili za svet tovariša Pe
tra Zajca, kl bo skušal po
kazati pravilne plesne korake. 

V okviru plen ima odbor 
v načrtu tudi razne kulturne 
programe. Novomeški mladini 
bodo skušali približati razne 
pevc« in humoriste iz Novega 
mesta ln drugih krajev, prav 
tako pa bodo od časa do časa 
povabili nekatere zabavne an
samble ter tako popestrili pro
gram. Za ples bo še naprej 
poskrbel ansambel Tekstilcev 
iz Novotrksa, 

Upajmo, da bo ples dosegel 
svoj namen, saj je za take 
plese navdušena vsa mladina. 
Seveda bodo lahko tudi vsi 
mladi plesalci prispevali svoj 
deleč pri organizaciji, če bodo 
videli v plesu kulturno potre
bo in s predlogi prispevali k 
večji kvaliteti mladinske za
bave. —jk 

KONJA, 3 komate in gumi voz — 
16 col, zelo ugodno proda Slav
ko More, Novo mesto, Muzej
ska 4. 

MOTORNO KOLO »Puci:«, 250 cem, 
leto Izdelave 1956, v voznem sta
nju, prodam. Ogled vsak dan 
popoldne pri mlinu na Pogan 
cah 7 

KUHINJSKO KREDENCO prodam. 
Naslov v upravi lista (1474-62). 

GRAJSKO KLET ln 0.5 ha vino
grada nad semlško postajo pro
dam. Podrobnejše informacije 

pri: Franc Derganc, Semič. 
»INA« — pismo prejel. Prosim, 
pošljite na slov pod značko »Pla
va pota« (1478-62). 

GARAŽO oddam v Kendiji. Naslov 
v upravi lista (1484-62). 

D l BEL MOŠKI POVRŠNIK in dva 
para zimskih čevljev (39 ln 44) 
zamenjam v Novem mestu za tri 
metre suhih bukovih drv. Na-

\ slov v upravi lista. 
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MATIČNI URAD BREZICE 

Novembra ni bilo rojstev izven 
bolnišnice. 

Porok in smrti tudi ni bilo. 

MATIČNI URAD NOVO MESTO 
V času od 26. novembra do 3. 

decembra je bilo rojenih 14 dečkov 
ln 11 deklic. 

Poročili so se: Jože Brkopec, 
avtomehanik Iz Koroške vasi, in 
Marija Stangelj, uslužbenka iz 
Golne vasi; Janez Kulovec, mizar 
iz Vavte vasi, in Angela Kozlev-
čar, delavka iz Podgore; Alojz 
Avžin, delavec iz Ragovega, in Na
da Moškon, delavka iz Dobovcga. 

Umrl je Jože Brovet, delavec Iz 
Kočevske Reke, star 59 let. 

Pretekli teden so v novomeški 
porodnišnici rodile: Justi Pančur 
iz Otočca — dečka, Cilka Mežnar 
šlč z Gor. Gradišča — dečka, Slu-
vica Remih Iz Sremiča — dečka, 
Jožefa Dragan lz Statenberga — 
dečka. Bosiljka Mihalič z Broda — 
dečka, Fanika Jesih iz Male Hu-
banjice — deklico, Slavka Završnik 
lz Gradca — deklico, Tončka Ste-
fanič lz Bušinje vasi — dečka, 
Barica Hlačar lz Bubnjarskega 
Broda — dečka, Jožefa Brkopec iz 
Rumanje vasi — dečka, Marija 
Kastelic z Dolža — dečka, Ana 
Pajk lz Račjega sela — dečka, 
Sonja Seško iz Parecaga — dečka, 
Stanka Stojanovlč lz Čudnega se
la — deklico, Dragica zura iz Vel. 
Loke — deklico. Angela Mikollč iz 
Klenovika — deklico, Marija Kol-
bežen lz Črnomlja — dečka, Ana 
Conta iz Mihovega — dečka, Kri 
stina Kos iz Cerovega loga — de
klico. Draga Vrabec z Jezera — 
deklico, Angela Jurkovlč lz Šent
jerneja — deklico, Kristina Vese
lic s Hrasta — dečka, Frančiška 
Pečjak lz Plešivca — deklico, Mal-
či Dragoš lz Gradca — deklico, 
Marija Povše iz Vel. Poljane — 
dečka, Vera Rajer z Vrha — de
klico, Pavla Stukelj lz Doblič — 
dečka, Marija Dolenšek lz Spod. 
Lakenca — deklico, Terezija Sto-
kar iz Orehovca — deklico, Olga 
Ribič iz Trebnjega — deklico, Mar
tina Virant iz Hrastovice — de
klico, Milena Žafran iz Vavte vasi 
— dečka, Apolonija Uršič z Rake 
— dečka, Jožefa Ceh z Grmade — 
dečka, Štefka Hrovat z Dvora — 
deklico, Fanika Gabrič lz Sevnice 
— dečka, Frančiška Slapšak iz Ma
le Loke — deklico, Ljuba Cas Iz 
Semlča — deklico. Zora Mlakar iz 
Jurke vasi — dečka, Rozalija 
Udovč iz Ponlkev — dečka, Julka 
Žagar iz Dvorske vasi — deklico. 

Iz brežiške porodnišnice 
Pretekli teden so v brežiški po

rodnišnici rodile: Marija Mlakar 

iz Lomnega — deklico, Silva Gli-
gič iz Sentlenarta — dečka, Tere
zija Kapusta lz Sv. Križa — de
klico, Jerica Koplnč iz Sel — de
klico, Angela Stefanič z Stoj3n-
skega vrha — dečka, Fanika Ab-
ram iz Kladja — dve deklici, 
Marija Zlobko iz Gorice — de
klico, Marija Vogrin lz Brezja — 
dečka, Fanika Sušln iz Brezine — 
dečka, Fanl Mlžigoj lz Stare vasi 
— dečka. 

Pretekli teden so se ponesrečili 
in iskali pomoči v novomeški bbl-
nišnici: Vojko Justinek, sin ru
darja iz Šentjanža, se je usedel v 
vedro vročih pomij in se opekel; 
Janez Lužar, upokojenec lz Ka
mene, Je padel ln si poškodoval 
levo nogo; Rafael Plbernik, sin 
dostavljača lz Brune vasi, je pri 
telovadbi padel ln si poškodoval 
levo roko; Stanko Blažekovič, vo
jak iz Črnomlja, si Je pri stroju 
poškodoval prste na levi roki. 

BREŽIŠKA KRONIKA 
NESREČ 

Pretekli teden so se ponesrečili 
ln iskali pomoči v brežiški bol
nišnici: dr. Miha Načev, zdravnik 

iz Orlovca, se Je prevrnil z av
tomobi lom i n se poškodoval; Ma
tilda Sintič, gospodinja lz Gornje 
vasi. Je padla in si poškodovala 
desno koleno; Ruža Banič, de
lavka lz Javor ja, si je poškodo
vala glavo; Ivan Ivanko, posest
nik iz K i a n j ca, je padel po stop
nicah in si poškodoval levo nogo; 
Ani Suban, gospodinji lz Obreza, 
je padla na glavo opeka; Alojza 
Cunka, delavca iz Orehovca, Je na 
gradbišču zasulo. 

uiMiiiaiiKiiiiiinis 

Obvestilo oddelka 
za notranje zadeve 

pri ObLO Trebnje 
Občinski ljudski odbor Trebnje 

— odsek za notranje zadeve obve
šča lastnike motornih vozil, da bo 
podaljševal prometna dovoljenja 
za leto 1963 po naslednjem vrst
nem redu: 

Za krajevna urada Trebelno in 
Mokronog 20. decembra od 7. do 
14. ure; za krajevni urad Sentru-
pert 21. decembra od 7. do 14. ure; 
za krajevni urad Mirna 22. decem
bra od 7. do 14. ure; za krajevna 
urada Veliki Gaber in Dobrnlč 24. 
decembra od 7. do 14. ure ter za 
krajevna urada Velika Loka in 
Trebnje 25. in 26. decembra od 
7. do 14. ure. Za zamudnike iz vseh 
krajevnih uradov bo podaljševanje 
prometnih dovoljenj 14. ln 21. Ja
nuarja 1963. 

"(izpis delovnega mesta 
Trgovskega pomočnika z urejeno 

vojaščino sprejme »Novoteks« — 
manufaktura, Novo mesto, Glavni 
trg 25. 
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Letalci čestitajo 
Naši fantje, k i so p r i voja

k i h v Sarajevu, čestitajo za 
29. november i n pozdravl jajo 
vse domače i n znance, poseb
no mlad ino . Lojze Bevc, Jože 
Koc jan , F ranc Hrovatič, Jože 
Znidaršič, F r anc Balas i n 
Alojz Petrnač. 

PRETEKLI TEDEN SO DAROVALI KRI 
N a novomeški transfuz i jski postaj i so pretek l i 

teden darova l i k r i : 
Mar j an Filipčič, Janez Šuštar, S lavo l jub Fer jan-

čič, F ranc Luzar , A l b i n Hrovat , Anton Gazvoda, 
Franc Sašek, L judmi l a Hrovat , M a r i j a Judež, An i ca 
Tomšič, An ica Oražem, Mar i j a Vesel , Ama l i j a Po-
držaj. V i d a Zupančič, Ana L jub i , C i l k a Sečen, V i d a 
Oso ln ik , M a r a Panker , F ranc Kusič, Dani je l s t i r n , 
I van Zupančič, Alo jz F i n k , M i c a Perše, A lo jz C im-
Prič, R u d i Hras ta r , TURO Leblč, Jožica Hace, L ju 
bica Henigman, M i l a n Vidlinovič, Franc Tomšič, 
Avgust Sintič, F ranc Zupančič, Janez Pav l ic , Polde 
F ink , Pavle Okleščen, Franc Blažič i n M a r i j a Kne
žević, člani ko lekt iva S G P »Pionir« iz Novega mesta. 

M i r n i Drenik , Stanka Grandovec, Janez Robek, 
Mar i j a P ice l j , An ica Derganc iz gostinskega pod
jetj i »Metropol«; Ana Ma lnar , raznašalka »Dela« iz 
Novega mesta, Jožefa L j u b i ( »Kremen«, Novo me
sto) i n Jožefa Žagar (Sekci ja za vleko v Novem 
mestu) . 

številnim tovarišem i n tovarišicam, k i so tokrat 
darova l i k r i , se najlepše zahval jujemo, posebno hva
ležna pa sta j i m vodstvo transfuzi jske postaje i n 
okra jn i odbor Rdečega križa. — še je čas, da se 
v to človekoljubno akci jo vključijo osta l i delovni 
ko lekt i v i ! 

SPORED RADIO LJUBLJANA 
VSAK DAN: poročila ob 0.05 

6.00, 7.00, 8.00, 12.00, 13.00, 17.00, 
19.30, 22.00. Pisan glasbeni spored 
od 5.00 do 8.00. 

PETEK, 7. DECEMBRA: 8.40 
Zabavni ansambel Boruta Lcsjaka. 
9.45 Poje oktet bratov Pirnat. 
11.00 Pozor, nimaš prednosti! 12.05 
Inž. Janez Verbič: Kakovost krme 
se pokaže v prireji. 13.30 Pol ure 
pred štirinajsto. 14.35 Pesmi in 
plesi Jugoslovanskih narodov. 15.20 
Monologi iz VVagnerjevih oper. 
15.45 Jezikovni pogovori. 17.05 
Bach in Beethoven. 18.25 Poje Ko
morni zbor RTV LJubljana. 18.15 
Iz naših kolektivov. 20.00 Pet pev
cev — pet popevk. 21.15 Oddaja o 
morju ln pomorščakih. 

SOBOTA, 8. DECEMBRA: 8.05 
I oštarček v mladinski glasbeni re
dakciji. 9.25 Dvajset minut ob 
glasbenem avtomatu. 11.00 Pozor, 
nimaš prednosti! 12.05 Kmetijski 
nasveti — Inž. Franc Cegnar: Par
kirna postaja. 13.30 V paviljonu 
zabavne glasbe. 14.05 Zbori lz Ver
dijevih oper. 14.35 Naši poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo. 15.15 Že
limo vas zabavati. 17.05 Gremo v 
klr.o. 18.10 Zabavni orkester RTV 
Ljubljana. 13.25 Domači napevi 
izpod zelenega Pohorja. 20.00 Jazz 
sux Champs Elysees. 22.15 Oddaja 
za naše izseljence -

NEDELJA, 9. DECEMBRA: 8.00 
Mladinska radijska igra — France 

Bevk: Deček s piščalko. 9.05 Do
poldanski sestanek z zabavno glas
bo. 10.00 Se pomnite, tovariši.. . 
Mile Pavlin: V ognju in snegu. 
10.30 Operna matineja. 12.05 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo — I. 13.30 Za našo vas.' 14.15 
Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo — n . 16.00 Humoreska 
tega tedna: »Stari ga pihne«. 17.15 
Radijska Igra: -»Trije mušketirji«. 
18.13 Pojeta Olivera Markovlč ln 
Rafko Irgoltč 18.30 Športna ne
delja. 20.00 Izberite svojo melodi
jo! 22.15 Skupni program JRT. 

PONEDELJEK, 10. DECEMBRA: 
8.55 Za mlade radovedneže. 9.45 
Romunska narodna glasba. 10.15 
Prizori lz Pucclnijeve opere »La 
Bohi-me«. 11.00 Pozor, nimaš pred
nosti! 12.05 Radijska kmečka uni
verza — Franc Cimerman: Vpliv 
klimatskih ln rastlinskih faktor
jev na razvoj čebeljih družin. 13.30 
Popoldanski glasbeni ekspres. 14.05 
Naši znameniti operni solisti. 14.35 
Noši poslušalci čestitajo ln po
zdravljajo. 15.15 Ansambel Larrjr 
Adler. 17.05 Obdobja slovenskega 
samospeva. 18.10 Prvi večerni ples. 
18.45 Radijska univerza — Leo
pold Krese: Gospodarstvo v novi 
ustavi. 20.00 Koncert simfonične
ga orkestra RTV Zagreb. 20.45 No
vo v znanosti. 

TOREK, 11. DECKMBRA: 8.30 
Štiri dežele — štirje orkestri. 9.25 

Od polke do calypsa. 10.15 Naši 
stari mojstri. 11.00 Pozor, nimaš 
prednosti! 12.05 Kmetijski nasveti 
— Inž. Viktor Repanšek: Vpliv 
skladiščnih pogojev na kakovost 
krompirja. 12.30 Iz filmov in glas
benih revij. 14.35 Pesmi ln plesi 
jugoslovanskih narodov. 17.05 Kon
cert po željah poslušalcev. 18.10 
Stoglavl virtuozi. 20.00 Intermezzo 
z vašimi ljubljenci. 20.15 Radijska 
igra »Mala suita čakanja«. 21.25 
Naš nočni kalejdoskop. 

UČENCI NOVOMEŠKE OSEMLETKE 
OB DNEVU REPUBLIKE 

Osnovna šola »Katje Rupena« v Novem mestu je v 
sredo, 28. novembra, lepo pros lav i la dan republ ike . Učenci 
so štirikrat napolni l i dvorano Prosvetnega doma (po več 
razredov v eni skup in i ) i n pr isostvoval i ku l tu rnemu pro
gramu, k i je b i l lepo naštudiran z zborno recitaci jo i n 
vmesnimi g lasbenimi vložki orkestra »Dušan Jereb«. — 
Ob tej priložnosti so podel i l i najboljšim pionir jem, k i so 
se i zkaza l i v tekmovanju v okv i ru JIM, srebrne športne 
značke, c ic ibani iz p r v ih razredov pa so b i l i na slovesen 
način sprejeti v p ion i rsko organizacijo. Društvo prijateljev 
mladine je nov im p ionir jem pokloni lo p ion i rske rute. 

Nesreče 
SNEG J E PREPREČIL SBECNO 

VOŽNJO 

M. novembra popoldne se Je 
zgodila lažja prometna nesre
ča na avtomobilski cesti pr i 
Kronovem. Proti LJubljani Je 
z osebnim avtomobilom Itali
janski državljan Raffaelo :Ga-
lardini vlekel neko pokvarje
no vozilo. Pr i Kronovem se je 
vlečna vrv pretrgala, zato je 
Galardlnl ustavil. Tedaj pa se 
je iz Zagreba pripeljal Dušan 
Grubar. Ker Je prepozno za
gledal Galardinijev avto, je 

naglo zavil v levo, vendar Je 
zaradi spolzke ceste zadel 
vanj. Skoda na Gmbarjevem 
vozilu je ocenjena na 10.000 
dinarjev. 

T O V O R N J A K N A SREDI 
C E S T E 

24. novembra se je na Po
ljanskem klancu na avtomobil
ski cesti ustavil tovornjak 
podjetja »Gorjanci«, ker ni 
mogel speljati. Stal je tako, 
da je bilo na levi strani malo 
prostora, vendar so ga druga 
vozila še lahko prehitela. V 
tovornjak Je zadel tovorni av
tomobil s piikollco, k i ga Je 
vozil Anton Novak iz Ilirske 
Bistrice. Skoda znaša približ
no 10.000 dinarjev. 

Istega dne ln skoraj ob 
istem času Je na Poljanskem 
klancu prišlo do druge nesre
če. Proti Ljubljani Je s tovor
njakom potoval Dragocmir N i -
kolic lz Kragujevca. Zaradi 
zasnežene ceste nI mogel na
prej. Ko se je lz nasprotne 
strani pripeljal z osebnim av
tomobilom D turo Durdelja iz 
Zagreba, mu je NikoUc mahal, 
naj ustavi. Durdelja Je začel 
zavirati, vendar ga Je zaradi 
zasnežene ceste zaneslo v to
vornjak. Trčenje Je povzročilo 
10.000 dinarjev škode. 

GOREČI T O V O R N J A K 
N A A V T O M O B I L S K I CESTI 

11. novembra je po avtomo
bilski cesti iz Brežic potoval s 
tovornjakom Albin semullč iz 
Kopra. Na avtomobilu in pr i 
kolici je bilo 26 ton konzerv. 
Med vožnjo se je izpraznila 
sprednja desna zračnica pri 
prikolici ln se vžgala. Voznik 
je dim opazil ln avtomobil 
ustavil. S pomočnikom sta 
poskušala odstraniti goreče 
kolo, vendar j ima nI uspelo. 
Vtem se Je vžgala tudi priko
lica. Sele čez poldrugo uro je 
prebivalcem ln gasilcem, k i so 
prišli na pomoč, uspelo ogenj 
pogasiti. Vrednost tovora je 
bila blizu 5 milijonov dinar
jev, na prikol ici pa je za 
okrog milijon 900.006 dinarjev 
škode. . 

Z M E D E L G A J E S N E G 
N A S P R E D N J E M S T E K L U 
15. novembra je vozil osebni 

avtomobil po avtomobilski ce
sti proti Zagrebu Miho Načev, 
zdravnik lz Slavonskega Bro 
da. Bl izu Jesenic na Dolenj
skem je srečal tovornjak, k l 
Je peljal proti LJubljani. Pr i 
srečanju Je izpod tovornjako-
vth koles brizgnil sneg na 
sprednje steklo osebnega av
tomobila. Načev se je zmedel, . 
zapeljal s ceste in se prevrniL 
Voznik in sopotniki se niso 
poškodovali, na osebnem vozi
lu pa je blizu 700.000 dinarjev 
škode. 

Mladini iz Trebelnega 
Jože Grabnar , A lo j z Starič 

in Guste l Sedlar , naši fantje, 
sedaj vo jak i v Tetovu, česti
tajo m l a d i n i s Trebelnega za 
prazn ik republ ike , domačim 
in pr i jate l jem pa pošiljajo le
pe pozdrave. 

SREDA, II. DECEMBRA: 8.05 
Pisana orkestralna galerija. 9.25 
Sun ln tja po svetu. 11.00 Pozor, 
nimaš prednosti! 12.05 Kmetijski 
nasveti — Inž. Tone Zore: Pregled 
uspehov ln vprašanj v Živinoreji. 
12.30 Iz manj znanih oper zname
nitih skladateljev. 13.30 Melodije 
na tekočem traku. 15.32 Franz 
Schubert: Glasbeni utrinki. 18.10 
Klavir v ritmu. 18.45 Ljudski par
lament. 20.00 Spoznavajmo svet in 
domovino. 22.15 Z našimi pevci ln 
instrumentalisti. 

ČETRTEK, 13. DECEMBRA: 8.20 
Pet popevk za pet pevcev. 9.25 Iz 
domače operne ustvarjalnosti. 12.05 
Radijska kmečka univerza — Inž. 
Dušan Modic: Obrezovanje in ure
janje dreves ter grmičevja v so
de bnih sadovnjakih. 13.30 Medite 
rentski Intermezzo. 14.05 Od konti
nenta do kontinenta. 14.35 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdravlja
jo. 15.30 Turistična oddaja. 17.05 
Glasba iz Talijlnega hrama. 20.00 
Četrtkov večer domačih pesmi ln 
napevov. 21.00 Literarni večer. 
22.15 Po svetu Jazza. 

DOLENJSKI LIST 
LASTNIK I IN I Z D A J A T E L J I : občinski odbori S Z D L 
Brežice, Črnomelj, Metlika, Novo mesto, Sevnica, Treb
nje in Videm-Krško ter Okrajni odbor S Z D L v Novem 
mestu - I Z D A J A T E L J S K I S V E T : Milan Baškovič, Tone 
Gošnik, Inž. Davorin Gros, Inž. Jože Legan, Franc 
Molan, prof. Ema Muser, Maks Pogatar, Miran Slmlč 
prof. Tone T r d i n . Janez Vitkovlč ln Viktor Zupančič. 

U R E J U J E UREDNIŠKI ODBOR: Tone Gošnik (glavni ln 
odgovorni urednik), Rla Bačer, Miloš Jakopec, Drago 

Kastelic ln Ivan Zoran. 

I Z H A J A vsak četrtek - Posamezna številka 20 din -
Letna naročnina 900 din, polletna 450 d in ; plačljiva Je 
vnaprej. Za Inozemstvo 180« din - Tekoči račun pri 
podružn'cl N B v Novem mestu- 606-11-3-24 - N A S L O V 
UREDNIŠTVA IN U P R A V E : Novo mesto, Glavni trg 3 
— Poštni predal 33 - Telefon: 21-227 — Rokopisov ln fo
tografij ne vračamo - T I S K A : Časopisno podjetje 

•DEIA - v Ljubljani. 


